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Še štiri dni 
radgonskega sejma 

življenje v Gornji Radgoni je ta teden podreje
no sejemskemu utripu. Vsaicodnevna velika gneča 
na radgonskih ulicah, polna parkirišča — to je zu
nanja podoba 28. kmetijsko-živilskega sejma. Se
jem raste že skoraj tri desetletja in zrasel je v ene
ga največjih in najpomembnejših v Sloveniji, Ju
goslaviji in srednji Evropi. Tudi letos so organiza
torji poskrbeli za nekaj pomembnih sprememb. Za 
osem tisoč kvadratnih metrov so povečali razsta
vni prostor; sejem tako pokriva površino 90 tisoč 
kvadratnih metrov. Novost je letos nov, sodoben 
hlev za konje, zabaviščni del so odmaknili od se
jemskega in tako upoštevali vse pogostejše pri
pombe obiskovalcev, ki jih je motil hrup. Še ene 
pomembne novosti ne smemo pozabiti: gre za pro
dajo domačih in tujih avtomobilov. 

Prvič se je letos prijavilo mnogo več razstavljal-
cev, kot jih sejem lahko sprejme. Pojavljajo se no
ve zasebne in mešane firme; tudi na sejmu se po
znajo konkurenca in začetki tržnega obnašanja. Za 
razliko od prejšnjih let je mogoče na mnogih raz
stavljenih predmetih videti ceno, občutni so sejem
ski popusti. 

Še nekaj splošnih podatkov o sejmu: na njem 
sodeluje 1200 razstavljalcev, od tega je okoli sto 
tujih. Poleg široke izbire kmetijske mehanizacije 
lahko vidimo tudi bogato ponudbo predmetov za 
široko potrošnjo; sejem tudi letos bogati strokovni 
program in razstava živali, od goveda do konjev, 
koz, prašičev in malih živali. 

Sejemska vrata bodo odprta do vključno nede
lje, 26. avgusta, priložnosti za obisk je torej še do
volj. Med spremljajočimi strokovnimi prireditva
mi, ki privabljajo na sejem številne kmetijske in 
druge strokovnjake, naj omenimo današnji dan 
sadjarjev in kozjerejcev, jutrišnji dan avstrijskih 
razstavljalcev, sobotni dan lovcev, nedeljske sklep
ne prireditve pa se bodo z veliko parado kmečkih 
običajev in opravil preselile tudi na gornjeradgon-
ske ulice. 

J. Bračič 

Sejem v Gornji Radgoni je odprl slovenski kme
tijski minister dr. Jože Osterc. Pri tem je dejal, da 
mora biti naš cilj stoodstotna oskrba s hrano. Ne
katere sosednje države, ki imajo enake pogoje kot 
mi, so to že dosegle; ni torej razloga, da jim ne sle
dimo. Vendar: 

»Vsa povojna leta smo bili prepričani, da lahko 
dosežemo razvito kmetijstvo z industrializacijo kme
tovanja. Srednja Evropa s podobnimi prilikami za 
kmetovanje, kot so pri nas. pa je v tem času spozna
la, da je industrijsko kmetijstvo energetsko in mate
rialno potratno ter ekološko in etično nesprejemljivo. 
Ta spoznanja bomo morali bolj kot doslej upoštevati 
pri naših agrarnopolitičnih odločitvah. Ne smemo 
namreč pozabiti, da imamo podobno kot sosednje 
dežele v alpskem prostoru (Avstrija. Švica) za kmetij
stvo manj primerne površine, ki so ekološko zelo ob
čutljive. Sodobno kmetovanje bo tudi pri nas moralo 
biti zasnovano in poseljene krajine. Na območju več
jega predela Slovenije sta zato prostorska in social
na funkcija kmetijstva enakovredni ali celo pomemb
nejši od pridelave hrane. Te večstranske funkcije 
kmetijstva pa lahko zadovoljivo rešuje le družinska 
kmetija, ki je prilagodljiva in je zato v sosednjih de
želah nosilka kmetovanja. Zanesljivo pri nas ne mo
re biti drugače. Finančno uspešna je lahko le primer
no velika družinska kmetija. Zato bomo morali po
svetiti v prihodnje izboljšanju velikostne strukture 
naših kmetij vso pozornost. .Spreminjanje te struktu-

Dr. Jože Osterc 

re pa bo dolgotrajen proces in ga bomo dosegli po 
več poteh (nakup, najem, vračilo odvzete zemlje). Ta
koj pa moramo doseči, da bo kmet plačan tudi za 
prostorske in ekološke storitve. Objektivno dražje 
pridelave namreč ne moremo pokrivati z neutemelje
nimi višjimi cenami. Večje dohodke lahko kmetom 
zagotovi tudi večja stopnja predelave in neposrednej-
ša plačila. Slednje pride do polnega izraza zlasti pri 
prodaji na domu. Večja prodaja na domu je poveza
na predvsem z razvojem kmečkega turizma. Za raz
voj tega imamo v Sloveniji dobre možnosti. Med os
novnimi pogoji za razvoj takega turizma pa sta pri
meren nivo bivalne in prehranske kulture na vasi. To 

je mogoče izboljšati predvsem z izobrazbo kmetice. 
Ponovno bomo morali vpeljati kmetijsko-gospodinj-
sko šolanje — redno in stalno (permanentno) prek 
dopolnilnih tečajev. Kmetica je bila in bo ostala no
silka kmečke in pomembnega dela narodne kulture.« 

Naše najboljše tržne kmetije se lahko primerjajo 
s tistimi v Avstriji in drugod. Tem kmetijam se to
rej ni treba šele boriti za vstop v Evropo. Povsem 
drugače pa je s predelovalno industrijo in trgovi
no. Tu bomo morali narediti odločne spremembe, 
če ne bo šlo zlepa, torej z dogovarjanjem, pa z ad
ministrativnimi ukrepi. Danes smo v situaciji, ko 
kmetija nima pokritih stroškov pridelave hrane, 
slaba predelava in trgovina pa si zaračunavata vse 
stroške in še nekaj akumulacije. To ne sme trajati 
dolgo, sicer bo kmetijstvo popolnoma uničeno. 

Za dobro kmetovanje bo v bodoče potrebna 
ustrezna izobrazba in učinkovita pospeševalno-
svetovalna služba. Preseči moramo sedanjo duše
vno krizo kmeta, mu zagotoviti socialno varnost in 
vrniti zaupanje v kmečki poklic. To bo tudi mlade 
vrnilo na zemljo. V zavest slehernega Slovenca 
moramo vcepiti spoznanje, da so kmetje nadvse 
pomembni za poseljenost slovenske dežele, za 
ohranitev slovenske kulture, za ohranitev plodne 
zemlje in v končni fazi za preživetje slovenskega 
naroda. 

Les 
Volontaires 

v Ptuju 
Orkester in zbor Les Volontai

res iz Vierzona v Franciji, gostje 
mladinskega pevskega zbora 
Srednješolskega centra v Ptuju, 
so danes na obisku v Postojni. V 
Ptuj so prispeli v soboto zvečer 
in že v nedeljo dopoldan nasto
pili na trgu pred cerkvijo na 
Ptujski Gori. V ponedeljek so 
obiskali Rogaško Slatino, kjer so 
imeli tudi promenadni koncert. 
V torek smo jih pozdravili v Ptu
ju, v sredo so si ogledali kultur
nozgodovinske znamenitosti Ptu
ja, sprejel jih je tudi ptujski žu
pan Vojteh Rajher. Obiskali so 
še Ormož, kjer so si ogledali tam
kajšnjo klet in pokusili ormoška 
vina, pozdravil jih je tudi ormo
ški župan dr. Jože Bešvir. Jutri si 
bodo ogledali še Zagreb, popold
ne pa se bodo skupaj z gostitelji 
srečali na pikniku pri lovskem 
domu v Kidričevem. Gostje bo
do odpotovali v soboto zjutraj. 

Sodelovanje pevcev srednje
šolskega centra in Les Volontai
res iz Francije je staro že nekaj 
let. Prijateljstva, ki so se stkala v 
teh letih, so premagala ne samo 
razdaljo, ki loči obe mesti, am
pak tudi jezikovno različnost. 
Nepozabna doživetja, obiski v 
Franciji in Sloveniji, koncerti in 
še kaj — vse to bo ostalo v spo
minu slehernega pevca, mnoga 
prijateljstva pa bodo ostala še tu
di potem, ko bodo nehali prepe
vati v zboru. Na V 

t-*aires in njihov diri-
!= Fouq!iet na Ptujski 
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Ločitev — edina 
možnost? 

Ali je vam jasno, kaj se dogaja v Kninski krajini? Kaj pomeni 
»kulturna avtonomija«, ki bi jo tamkajšnji Srbi radi? Česa jim to v 
Hrvatski v zvezi s srbstvom ne dovolijo'.' Katera je tista sila, ki 
malnega človeka prisili, da vzame v roke puško in z njo grozi neko
mu drugemu, s katerim je še pred časom živel v miru? '•. 

Ali ste opazili, kdaj se je pri nas nehala uporabljati beseda' 
bratstvo? Morda pa sojo nekateri imeli samo na jeziku, v njihovih ] 
glavah pa seje pletlo vse kaj drugega? \ 

Toliko vprašanj, pa nobenega razumnega odgovora. Kje je ti-' 
sta meja, ki iz mirnega človeka naredi osebo, pripravljeno na ubija
nje. 

Jugoslavija je že nekaj časa prava norišnica. Mitingi, izredna 
stanja, sojenja, stavke. . . Predvsem pa vse manj razumevanja. Je 
sploh še kaj, kar nas zadržuje? Smo prišli do meje, ko je edina reši
tev, da gremo vsak na svojo stran? Bomo postavili meje na Kolpi? 

Pred časom je krožila šala: Koliko držav bo leta 2000 v Evro
pi? Osem: Vzhodna Evropa. Zahodna Evropa in šest Jugoslavij. 
Danes to ni več šala; ni namreč več smešna, pač pa napoveduje ka
tastrofo . . . 

V zakonski zvezi dveh ljudi pride do krize. Kako globoko mora 
ta biti. da se odločita za ločitev? Lahko jima pri tem ni. vendar oba 
upata, da bosta ločeno zaživela boljše. 

Kje je vrh krize, ki bo pripeljal do ločitve jugoslovanskih repu
blik? Bo to kri v Kninski krajini? Mogoče še kaj hujšega? 

Ali pa bo morda prišlo do pobotanja? Ampak tako. kot je bilo 
nekoč, ne bo nikdar več. Preveč grdobij smo si povedali, preveč 
gnojnice zlili v obraz. . . 

Jože Šmigoc 

Streha na porodnišnici 
Ta teden je ptujska porodniš

nica dobila tudi streho nad gla
vo. Graditelji so dokončali tretjo 
fazo gradnje in stavbo pokrili s 
kritino. Gradnja nove porodniš
nice teče po programu in veseli 
smo tega, nam je dejal vodja gi-
nekološko-porodnega oddelka 
dr. Franc Strojnik. 

Že dolga leta opozarjajo, v 

kakšnih razmerah dela ginekolo-
ški-porodni oddelek. Oba oddel
ka sta po kvadraturi manjša, kot 
bo recimo bodoči porodni odde
lek. Prostora je v stari porodniš
nici premalo tako za bolniške so
be kot za ambulantno delo. 

Porodnišnica je bila ustano
vljena leta 1948, do danes pa je 
prišlo v njej na svet več kot 
40.000 otrok. Gravitacijsko ob
močje ptujske porodnišnice se iz 
leta v leto veča in sega od Zabo-
ka, Varaždina vse do Ljutomera 
in Radgone. To je okrog 34.000 
žensk, od tega je kar 28.000 v le
tih, ko se najpogosteje odločajo 
za otroke. 

Z novo porodnišnico bodo tu
di haloške matere lahko rodile v 
prostorih, ki so človeku primer
ni. Nova porodnišnica bo pro
storna in tudi sodobno opremlje
na. Omogočila bo nove, sodobne 
metode dela, kot je ambulanta za 
rizično nosečnost, za bolezni 
dojk, zraven drugih bi imeli tudi 
ambulanto za zdravljenje steril
nih žensk in moških. 

V novi porodnišnici bo tudi 
novi porodni blok s filtrom, pro
storne sobe z sanitarijami, soba 
za čakajoče, operacijska soba, 
soba za novorojenčke in še veli
ko izboljšav. Seveda upajo, da 
bodo tudi tokrat pomagale s svo
jimi sredstvi ptujske delovne or
ganizacije, obrtniki in zasebniki 
pri opremi, saj s sredstvi, ki jih 
dobijo iz amortizacije, porodniš
nice ne morejo sodobno opremi
ti, |e še dodal dr. Strojnik. 

Želimo si, da bo delo pri novi 
porodnišnici tudi v bodoče teklo 
po programu in tako bi se lahko 
spomladi že preselili v novo, so
dobno opremljeno porodnišnico. 

Marija Slodnjak. 
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Kredit market in bistro Miklavž na Partizanski cesti v Slovenski Bi
strici. 

SLOVENSKA BISTRICA 

Intershop — Kredit 
market 

Med številnimi prodajalnami, 
ki jih to poletje odpirajo v Slo
venski Bistrici, je tudi prodajal
na Intershop — Kredit market 
na Partizanski cesti 19. Lastnik 
INTERSHOPA, neke vrste vele-
prodaje, je Jože Korošec Kredit 
market pa je Intershopova malo
prodaja, je med drugim povedal 
poslovodja trgovine Daniel Du-
gi-

Kaj označuje Kredit market? 
»To je garancija kvalitete, nižje 
cene, pestra ponudba in seveda 
prijaznost prodajalcev do kup
cev. Posebnost bo tudi prodaja 
na kredit; to pričnemo jeseni. 
Kupec bo lahko ves mesec kupo
val blago in pri tem ne bo potre
boval gotovine, plačal pa bo ob 
koncu meseca. Nakupovali pa 
bodo lahko tudi na kreditno kar
tico ali čeke. Pri tem je potreben 
še dogovor z banko in seveda ra
čunalniška obdelava.« 

V njihovi ponudbi je med dru
gim zapisano tudi o brezplačni 
dostavi kupljenega blaga na 
dom, sprejemajo pa tudi naročila 
na telefonsko številko 813-194. 
Daniel Dugi je povedal, da je 
povsem brezplačna dostava na 
relaciji 10 km, nad 10 km pa ku

pec plača samo gorivo, ob tem 
pa seveda prihrani čas, ki ga zad
nje čase cenimo tudi že pri nas. 
Spodnja meja nakupa, ki ga pri
peljejo na dom, je 400 din. Do
stavo na dom zadnje čase obilno 
izrabljajo okoliški kmetje, ki po
trebujejo krmila. 

Trgovina Kredit market je v 
delu obnovljene hiše, v drugem 
pa je bistro Miklavž, ki ga vodi 
lastnica hiše Marija Vodušek. 

Posebnost Kredit marketa je 
veliko uvoženega blaga: galante
rije, čistil, igrač, tekstila, kjer pa 
se prilagajajo sezoni. Delikatesa 
je dobro založena s kvalitetnimi 
izdelki zasebne mesarije Bolarič 
iz Maribora in Emoninimi suho-
mesnimi izdelki. Kruh in pecivo 
deloma vozijo iz pekarne Jager, 
nekaj pa kupujejo tudi v slove-
njebistriški pekarni. 

Imajo zelo ugoden delovni 
čas. Trgovina je od ponedeljka 
do sobote odprta od 9. do 21. 
ure, v nedeljo pa od 8. do 13. Po
sebna ponudba v avgustovskih 
dneh je akcijska prodaja vipav
skih vin, ki bo trajala vse do sre
dine septembra. 

Tekst in foto: Vida Topolovec 

JESENSKO ZASEDANJE PTUJSKE OBČINSKE SKUPŠČINE BO V R O | | 

Demos se predstavi 
Minuli teden seje prvič po vo

litvah novinarjem v Ptuju pred
stavil Demos. Vodi ga predsed
stvo, sestavljeno iz prvakov De
mosovih strank, ki so bile usta
novljene v ptujski občini. 

Na tiskovni konferenci, ki jo 
je vodil predsednik Slovenske 
demokratične zveze v Ptuju Mat
jaž Neudauer, so bila predsta
vljena stališča, ki jih bo Demos 
predložil na jesenskem zaseda
nju skupščine poslancem v raz
pravo in odločanje. Za kaj gre? 

Kot prvi problem je bil izposta
vljen problem prostora, ki ga De
mosove stranke nimajo, saj 15 
kvadratnih metrov, kolikor jim je 
zdaj na razpolago, ni mogoče 
šteti kot prostor za normalno de
lo. Zahtevali bodo tudi poračun 
denarja, ki so ga nekdanje druž
benopolitične organizacije preje
le iz proračuna še pred sprejet
jem zakona o političnem združe
vanju, to pa pomeni, da bodo 
morali tako liberalci kot sociali
sti in prenovitelji plačati tudi na
jemnino za prostore, ki jih še 
vedno uporabljajo brezplačno 
kot dediščino prejšnjih političnih 
organizacij. 

Največ pa je bilo na tiskovni 
konferenci slišati o bodoči usodi 
lednika in Radia Ptuj. Demos tr
di, da se lednik ni Anal in se tudi 
v prihodnje ni sposoben prilagodi
ti novim razmeram. Daleč od te
ga, da bi zahtevali, kot je nekaj
krat poudaril Matjaž Neudauer, 
da bi Tednik postal Demosov, 
vendar želijo objektivno poroča
nje, ki ne bo zapostavljalo niko
gar. V nekaj primerih Tednik na
mreč ni objavil prispevkov, ki so 
prišli iz njihovih vrst. 

Demos predlaga tri predloge 
za rešitev Radio Tednika. Po nje
govem mnenju sta radio in časo
pis pod eno streho strokovno 
nezdružljiva, z njuno ločitvijo pa 
bi bil možen vpogled in pregled 
nad denarjem, ki ga porabi ozi
roma dobi eden in drugi. 

Druga alternativa je ustanovi
tev državnega podjetja, v kate
rem bi imela ptujska vlada vlogo 
upravnega odbora in seveda s 
tem tudi pravico postavljanja 
urednikov, novinarjev in še koga. 

Tretji predlog, ki pa je, kot ka
že, za Demos še najbolj sprejem
ljiv, pa je ustanovitev lastnega ča-

sopisa, ki naj se pojavi na trgu kot 
konkurenca ledniku na območju 
občin Ptuj, Ormož, Lenart in Slo
venska Bistrica. Od izvršnega 
sveta bo Demos zahteval bilanco 
radia in Tednika. Če bodo šli v 
ustanovitev svojega časopisa, bo
do zahtevali polovico denarja, ki 
ga zdaj dobiva iz proračuna Ra
dio Tednik. 

Demos ne podpira napoveda
ne splošne stavke v septembru, 
saj menijo, da če bodo delavci 
zdaj stavkali, bodo stavkali sami 
proti sebi. 

Predstavniki Zelenih so napo
vedali za jesensko skupščino 
ukrepe proti črnim gradnjam — 
farmam, ki so bile zgrajene brez 
ustreznih dovoljenj oziroma v 
nasprotovanju z dovoljenji, 
predlagali bodo imenovanje 
skupščinske komisije, ki naj ra
zreši spore med investitorji in 
okoliškimi prebivalci. 

O svojem delu v republiški 
skupščini sta spregovorila tudi 
republiška poslanca Demosa Bo
ris Gerl in Janez Žampa. 

^ N a V 

Prodajalna 
Papirček 

v Juršincih so odprli prodajal
no s papirnato galanterijo Papir
ček, ki so je še posebej veselo 
sprejeli šolarji. V njej bodo lah
ko kupovali lične šolske potreb
ščine — vse, razen učbenikov. 

Lastnica Marija Toplak je pro
stor, ki zares ni velik, izkoristila 
do zadnjega kotička. Začasno bo 
nabavljala izdelke iz Mladinske 
knjige, Moba in Papirusa. Vsi, ki 
te izdelke poznamo, vemo, da so 
zelo kvalitetni in lepi na pogled. 
V prodajalni bodo imeli tudi ves 
pisarniški material, pisalne stro-

Lastnica Marija je prostor v hiši ekonomično izkoristila 

je, skratka vse, kar potrebuje taj
nica pri svojem delu. Lastnica 
Marija nam je povedala, da bo v 
začetku imela samo popoldan
sko obrt, kajti sama je še vedno 
zaposlena, če pa bodo potrebe 
večje, pa je pripravljena redno 
službo tudi pustiti. 

Sedaj so morali otroci iz Jur-
šincev in okolice po vsako ma
lenkost za šolo v precej oddalje
ni Ptuj, zdaj pa bodo lahko ku
povali v Papirčku, in sicer vsak 
dan od 16. do 20. ure, ob sobo
tah in nedeljah pa od 8. do 12. 
ure. Marija Slodnjak 

Fitness center v Ptuju 
Fitness centri na zahodu niso nobena novost, v 

Jugoslaviji pa so redkost. Ptujčani smo ga dobili 
prejšnji teden in bomo lahko odslej hodili ohra
njat svojo kondicijo v Fitness B v Prešernovo 
35 b. Tak športno-rekreacijski center je prvi v naši 
občini. Vodi ga lastnik Marjan Benčič, ki je tudi 
sam izdelal vso potrebno orodje za vadbo. Klub 
ima garderobo, kabino s tušem in telovadnico. Na
menjen je predvsem tistim, ki hočejo kontinuirano 
vaditi in tako ohraniti svojo kondicijo. Organizira

ne bodo imeli tudi tečaje za shujševalno kuro, za 
bolnike s sladkorno boleznijo, za matere po poro
du in vse, ki želijo skrbeti za svoje zdravje. Seveda 
bo vse potekalo bod strokovnim vodstvom, saj bo
do imeli zaposlenega zdravnika in učitelja telovad
be. 

Vsi, ki se jim zdi dnevna rekreacija potreba, in 
tudi tisti, ki v tem uživajo, lahko vadijo v Fitness 
B-ju vsak dan razen ponedeljka od 10. do 20. ure. 

Marija Slodnjak 

NOVOSTI V TOVARNI OUA SLOVENSKA BISTRICA 

Velik poudarek kakovosti 
Na predstavitvi neliaterih novosti Tovarne olja iz Siovenslie Bistri

ce v Klubu novinarjev v Mariboru je bila vsa vodilna struktura tovarne. 
Novosti so načrtovali na osnovi rezultatov marlietinških raziskav, pri če
mer je bil kupec središče njihove pozornosti. Dobro se zavedajo, da si 
ljudje želijo izbrane, pestre in kakovostne izdelke. Ob tej priložnosti 
smo o novih izdelkih in še čem vprašali direktorja tovarne dipl. ing. Leo
polda Turnška. 

Tednik: Kako je s surovinami 
za tovarno olja? 

L. Turnšek: Surovinsko osno
vo smo zadnja leta gradili v Slo
veniji, trenutno (v času pogovo
ra, op.p.) je v žetvi 2500 ha oljne 
ogrščice, ki je posejana od Vipa
ve do Murske Sobote. Ta proiz
vodnja se je v Sloveniji dobro 
udomačila in zato dosegamo do
bre pridelke: ocenjujemo, da bo 
tudi letos pridelek oljne ogrščice 
na ha dva in pol tisoč kg, kar je 
sicer nekaj pod evropskim nivo
jem. To je del surovine, ki jo po
trebujemo za proizvod rafinira-
nih jedilnih olj. Drugi del so bu-
čnice, ki pa so vezane na nekoli
ko ožje ozemlje, od Celja do 
Murske Sobote. To je koopera-
cijska proizvodnja bučnic golic. 
Bučnice v luščini pa kupujemo iz 
drugih delov Jugoslavije, pred
vsem iz Bosne. 

Tednik: Vemo, da je Vojvodina 
območje, kjer raste največ oljnic, 
ki jih kupujete za svoje proizvode. 
Kako ste preživeli znano bloka
do? 

L. Turnšek: Dejansko potrebu
jemo pri nas za proizvodnjo mf\-
niranega olja okoli 15 tisoč ton 
surovega olja, za lastno predela
vo ga pridelamo okoli 4000 ton. 

kar pomeni, da ga od 10 do II ti
soč ton kupimo v drugih prede
lih države, predvsem v Vojvodi
ni. Že od leta 1981 imamo skle
njene dolgoročne sporazume, ki 
so v času prehoda na tržno go
spodarstvo prešli na pogodbe, in 
moram reči, da nismo doživeli 
nobenih blokad. Naše sodelova

nje je potekalo brez težav, zato 
tudi ni bilo nobene težave s pre
skrbo tržišča z jedilnim oljem. 

Tednik: Kje vse pa je vaše tržiš
če? 

L. Turnšek: Predvsem Sloveni
ja, del SV Hrvaške in del Istre. 
Znotraj združene organizacije 
Zvezda, v kateri smo, smo si raz
delili tržišče, tako da globlje v sa
mo Hrvaško ne posegamo. Pred
vsem na slovenskem tržišču smo 
prisotni s proizvodi široke po
trošnje, saj zadovoljujemo več 
kot 40 odstotkov potreb po olju. 
Seveda je pri bučnem olju tržišče 
še nekoliko ožje. Največ ga uži-

Tovarna z južne strani. 

vajo prav Štajerci. 
Tednik: Nam lahko predstavite 

nove proizvode? 
L. Turnšek: Imamo dve blago

vni skupini. Prva so rafinirna je
dilna olja zvezda. Smo eden red
kih proizvajalcev v Jugoslaviji, ki 
potrošnikom nudimo sedem vrst 
olj, od rafiniranega mešanega, 
sončničnega, sojinega, bučnega, 
koruznega, solatnega do novega 
proizvoda, ki ga bomo dali sedaj 
na tržišče, to je olje za cvrtje oz. 
olje za cvrtnik (fritezo). Drugi 
del so majonezne solate. Do se
daj smo imeli v proizvodnem 
programu francosko in rusko so
lato v 180-gramski embalaži, se
daj pa imamo še novo, štajersko 
solato v 180-gramski in obe 
prejšnji v 180 in 125-gramskem 
pakiranju. Pri olju moram še do
dati, da v tem mesecu uvajamo 
novo embalažo — pvc plastenke, 
v zadnjem času tudi v dvolitrske. 
Novost pri enem ali drugem pa
kiranju je zamašek, zaradi kate
rega ostaja steklenica tudi po to

čenju čista. Naslednja blagovna 
skupina je NIBI: gre za proizvo
de, ki jih grizljamo. Pričeli smo s 
celimi praženimi bučnicami, poz
neje z golicami, praženimi in so-
Ijenimi, in kot nov proizvod so 
pražene in soljene pistacije. 

Tednik: Zadnje čase naši po
trošniki veliko olja kupujejo tudi 
v Avstriji. Kako se to pozna pri 
vas? 

L. Turnšek: Vsekakor se v ob
dobju od marca do sedaj pozna, 
da so se naši potrošniki preusme
rili v nabavo olja zunaj, vendar 
moram reči, da so olja. ki sem jih 
omenil, med drugim čisto son
čnično, čisto koruzno in mešana 
rastlinska rafinirana olja, po na
ših analizah bistveno kakovost
nejša, kot so olja v Avstriji, pa 
tudi cenejša. Res pa je, da obsta
jajo v Avstriji posebne mešanice 
olj, ki so praktično čista soja ali 
čista repica. Ta olja pa so v Av
striji na razprodaji resnično ne
koliko cenejša. 

Tekst in foto: Vida Topolovec Direktor slovenjebistriške Tovarne olja dipl. ing. Leopold Turnšek. 

V Zalivu, kamor je uprtih nai 
več oči javnosti, se je pričela krj 
za talcev. Varnostni svet Organ, 
zacije združenih narodov je v 
četrti resoluciji od Bagdada zah. 
teval, naj izpusti tujce iz Iraka 
Prav tako pa naj se odreče vsen, 
akcijam, ki bi ogrožale varriosi 
tujcev v Iraku in Kuvajtu. Irašj^ 
predsednik Sadam Husein je 
te zahteve odgovoril, češ da bo 
vsem tujcem dovolil zapustiti 
Irak, če se bodo ZDA umaknil^ 
iz Saudske Arabije in če bo bjo. 
kada Iraka zaustavljena. Hkrati j 
takimi izjavami pa iraški pred. 
sednik svoje ljudstvo temeljito 
pripravlja na dolgotrajno vojno 
Izdal je nalog za gradnjo železni, 
ce od Basre do Kuvajta in na istj 
relaciji napovedal tudi gradnjo 
vodovoda. 

Iračani tudi grozijo, da bodo 
zaradi gospdoarske blokade, ki 
je, po njihovem mnenju, že voj. 
no dejanje, prisiljeni uporabiti 

J^emično orožje. 

Ko je že vse kazalo, da bodo v 
južnoafriški republiki kmalu, vsaj 
za silo, rešili vprašanje črnske 
enakopravnosti, so se med črn
skimi plemeni vneli spopadi. Po
glavitni vzrok spopada so etni
čne razprtije. V Sowetu se pri
padniki plemena Zuru spopada
jo s plemenom Koza zaradi nas
protovanja Nelsonu Mandeli. 
Analitiki teh razmer poudarjajo, 
da je so sporov prišlo zaradi iz
redno slabih življenjskih razmer 
v delavskih naseljih sezoncev in 
etnične razdeljenosti. 

Sovjetska zveza bo do konca 
leta predčasno umaknila vseh 
363 tisoč vojakov iz Nemške de
mokratične republike. Velika 
operacija, imenovana »Nazaj 
domov«, se bo pričela že to so
boto, ko bo NDR zapustila tan-
kovska divizija iz Neuruppina. 
Kot zanimivost naj dodamo, da 
bo Sovjetska zveza potrebovala 
štiri vlakovne kompozicije na 
dan, če bo hotela vso oborožitev 
in vojake odpeljati v 15 mesecih. 

Kljub najavljenemu prihodu 
panafriških sil v Liberijo je v 
Monrovii še vedno napeto. Ame
ričani iz nje izseljujejo vse tujce. 
Doslej so jih na varno prepeljali 
okoli 1500. Največjih bodo izse
lili v sosednjo državo Sierro Leo
ne. 

V Nemški demokratični repu
bliki si še niso povsem na jas
nem, kaj od združitve Nemčij 
pričakujejo. Njihov premier je. 
na primer, obljubil odpustitev 
štirih ministrov zaradi združitve
nih pogajanj, vzhodnonemški sO; 
cialdemokrati pa so napovedali 
izstop iz vladne koalicije z za-
hodnonemškimi socialdemokra
ti. Povrh pa so še napovedali, da 
ne bodo podprli združevanja 
Nemčij. Opazovalci napoveduje
jo, da bodo vzhodni Nemci še 
pošteno zagrenili Kohlov načrt 
za politično združitev Nemčij. 
saj so prepričani, da bodo pote
gnili kratko. 

Med številnimi napetostmi '̂ 
Sovjetski zvezi je te dni največ 
pozornosti namenjene organizi
ranim protestom sovjetske voj
ske proti sedanjim oblastem. Jav
nost je vojski vedno bolj naklo
njena. Poudarja predvsem social
ni vidik umikanja sovjetskih vo
jakov iz Evrope, saj bo večina le-
teh ostala brez strehe nad glavO 
in na robu socialne varnosti 
Gorbačov je zato z najvišjimi vo
jaškimi predstavniki sedel za po
gajalsko mizo. Dogovorili so se <̂  
reorganizaciji vojske, urejanju ži
vljenjskih razmer poklicnih voja
kov in vpeljavi principa prosto
voljnosti v sovjetsko vojsko. 

Seveda jim Gorbačov ni poza
bil povedati, da ima generale 
nosilce stare miselnosti, ki 
upirajo perestrojki in razoroži^' 
veni politiki. 

Pripravila: -̂
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Zastoj investiranja in izgube 
ORMOŽU IN PTUJU 

Polletni podatki ptujske podiužnice Služ
be družbenega knjigovodstva potrjujejo črno
glede napovedi podjetnikov. V Ptuju in Or-
inožu so navzoča neugodna gibanja na vseh 
področjih gospodarjenja, izjema je le izvoz, 
ki pa je zaradi precenjenosti dinarja prej vir 
izgub kot dobička. 

Po prvem polletju kažejo obračuni ptujske
ga gospodarstva realno upadanje proizvod
nje, izgub je petkrat več kot akumulacije, 
dnevno število blokiranih podjetij pa raste iz 
meseca v mesec. 

Ptujske proizvajalke so v prvem polletju iz
delale za 4,6 % manj kot v lanskem enakem 
obdobju. Manjše zaostajanje za lanskimi re
zultati, kot je republiško povprečje (11,4%), 
lahko deloma pripišemo povečanju izvoza. 
Po podatkih Narodne banke Slovenije je le
tošnji višji od lanskega polletnega za 18,5%. 
V skupnih prihodkih, ki so znašali 4,510 mili
jonov din, pa so znašali izvozni 901 milijon 
din oziroma je gospodarstvo ustvarilo z njimi 
20% vseh prihodkov 

PRI DELITVI DOHODKA ČEZMERNE 
OBREMENITVE 

Skoraj polovico razporejenega dohodka — 
48,5 % si je namreč z davki in prispevki odre
zala »družba«. V tolažbo je lahko le podatek, 
da je bila obremenitev v prvem trimesečju še 
višja — 52,3 %, tako da so razbremenitve v 
drugem trimesečju že imele vpliv na polletne 
obračune. 

Gospodarstvo je namenilo osebni porabi 
delavcev 47,7 % razporejenega dohodka. Me
sečni čisti osebni dohodki, ki so znašali v 
povprečju 4,409 din, pa so ponovno zaostali 
za republiškim povprečjem v gospodarstvu 
(4,700 din). 

Ob koncu so podjetja začasno namenila za 

akumulacijo skromnih 28 milijonov din, vse
ga 3,3 % razporejenega dohodka, izgube pa 
so znašale kar 162 milijonov din. Pridelalo 
jih je 27 podjetij, v katerih je bilo zaposlenih 
47,2 % vseh v ptujskem gospodarstvu. 

BLOKACIJE IN SKROMNO INVESTIRA
NJE 

Povprečno število blokiranih podjetjih se 
je v juliju dvignilo na 5 in so imela v popreč
ju 47 milijonov din dnevnih neporavnanih 
obveznosti. Skromen je tudi letošnji obseg in
vestiranja. Do konca julija so podjetja prija
vila Službi pričetek vsega 9 novih investicij s 
predračunsko vrednostjo 18 milijonov din, 
lani pa so jih v enakem obdobju pričela gra
diti 21. 

POMEN ZASEBNIH PODJETIJ 
Tudi v ptujski občini je podjetništvo v raz

mahu. Do konca junija je od 93 registriranih 
podjetij predložilo bilance 40 podjetij, ki pa 
še niso obsegale pomembnejših deležev v go
spodarstvu občine. Ustvarile so 1 % prihod
kov in zaposlovale 0,5 % zaposlenih občin
skega gospodarstva. 

TUDI V ORMOŽU VEČ IZGUB KOT 
AKUMULACIJE 

Statistični podatki o 11,6% stopnji rasti 
proizvodnje občinskega gospodarstva vlivajo 
nekoliko dvoma, saj pozitivnih premikov ni 
moč zaznati v finančnih obračunih. Ormoško 
gospodarstvo je namreč v prvem polletju pri
delalo več izgub (7 milijonov din) kot aku
mulacije (4 milijone din). 

Izvozna usmerjenost celotnega gospodar
stva je skromna. Skupni prihodk. so znašali 
572 milijone din, le 5,3 % pa so jih podjetja 
ustvarila na tujih trgih. Podatki Narodne 
banke Slovenije govorijo celo o 1,28% real
nem upadanju izvoza v letošnjem prvem pol
letju. 

ORMOŠKO (;()SPODARSTVO JE NAD
POVPREČNO OBREMENJENO 

Največji kos razporejenega dohodka si je 
odrezala družba. Davki in prispevki so obse
gali kar 52,4 %, kar je bilo tudi precej nad re
publiškim povprečjem obremenitve gospo
darstva (46,4). 

44,9 % razporejenega dohodka so obsegali 
čisti osebni dohodki in skupna poraba delav
cev. Kot ponavadi pa so čisti mesečni osebni 
dohodki ormoškega gospodarstva tudi tokrat 
zaostali za republiškim povprečjem. Znašali 
so 4,265 din. 

Ob začasno razporejenih 4 milijonih din za 
akumulacijo, ki so obsegali vsega 2,6 % raz
porejenega dohodka, o resnejšem investira
nju seveda ni moč govoriti. Dovolj zgovoren 
podatek o investicijski pobudi v gospodar
stvu je dejstvo, da letos ormoško gospodar
stvo ni prijavilo službi pričetka niti ene nove 
investicije. 

POMEN ZASEBNIH PODJETIJ 
V ormoški občini je predložila obračune 

polovica vseh registriranih podjetij, ki jih je 
skupaj 15. Njihov delež v skupnih prihodkih 
občinskega gospodarstva je bil nekoliko višji 
kot v Ptuju, in sicer 4,3 %, zaposlovali pa so 
7,1 % vseh zaposlenih v občinskem gospodar
stvu. 

Sestavil: 
Boris Presker 

s t iskovne konference na oddelku za notranje zadeve 

Kriminala vedno več 
Prejšnji torek so na Republi

škem sekretariatu za notranje za
deve najvišji organi slovenske 
milice novinarje seznanili z os
novnimi značilnostmi varnostnih 
razmer v prvih šestih mesecih le
tos. Na kratko: kriminala je ved
no več. 

Božo Truden, predstavnik 
RSNZ za stike z javnostjo, je po
vedal, da je v Sloveniji 8.2 od
stotka več kaznivih dejanj kot v 

Na tiskovni konferenci smo 
izvedeli, kako velik je strošek 
za gorsko reševanje. Ura heli
kopterja za reševanje v gorah 
stane 14.000 dinarjev, k temu 
dodamo še 30 odstotkov na te
žavnost. Zaradi velikega števi
la nesreč in s tem velikega 
stroška za milico razmišljajo o 
drugih načinih plačevanja re
ševanja v gorah, tudi o indivi
dualnem. Kot je videti, se v go
rah ne bo »izplačalo« ponesre
čiti. 

enakem obdobju lani. Najbolj 
zaskrbljujoč je podatek, da je kar 
32 odstotkov več kriminala med 
mladostniki. Mladi si krajšajo 
čas z vsemogočimi prepovedani
mi dejanji: kradejo, ropajo, poži-
gajo, poškodujejo tuje stvari itd. 
Zaskrbljujoče je tudi vse večje 
število kosov streliva, saj seje od 
lani zaseženih 3308 kosov na na
ših mejah povečalo na 11.811. 

O tem, kaj pomeni veliko po

večanje kriminala v družbi, je 
razmišljal dr. Darko Maver, pod
sekretar RSNZ in vodja sveta za 
zatiranje kriminalitete. Gre za 
nekatere spremembe v družbi in 
lahko v bodoče pričakujemo še 
več tako imenovanih povratni
kov. Število ljudi, ki se poslužu
jejo hudih nasilniških dejanj, se 
je povečalo za 50 odstotkov, veli
ko je poizkusov umorov, spolne 
kriminalitete, drznih tatvin, mno
žičnih vlomov. 

Pojavlja se doslej malo znana 
mreža za slovenske kriminaliste, 
to je organizirana prodaja drog, 
še posebej trdih. Pri tem prihaja 
do nasilja med preprodajalci in 
uživalci, pojavljajo pa se še vlo
mi v lekarne. Pred kratkim se je 
tako vlomilec v lekarno obogatil 
kar za 800.000 nemških mark, 
kolikor je vredno iz lekarne od
neseno blago na črnem trgu. 

O gospodarskem kriminalu na 
RSNZ nimajo realne slike. To 
megleno polje kriminalisti raz-
jasnjujejo le na podlagi izjav prič 
in obtoženih. Tak postopek pa je 
dolgotrajen in velikokrat neuspe
šen, saj so ljudje o napakah dru
gih in sebe nepripravljeni govori
ti. Pri tem smo izvedeli za novo
sti v zvezi z dvema največjima 
podjetjema, Elanom in Iplasom, 
ki sta zadnje čase resno zapleteni 
v gospodarski kriminal. Za vse 
tri vodilne Elana so podane pre
cej obsežne kazenske ovadbe, ča
kajo pa še na ovadbe, ki so v zve
zi z jahtami, kaj več pa bodo kri
minalisti zapisali v poročilu ko

misiji za kontrolo zlorabe javne
ga premoženja. Tudi v Iplasu so 
vodilne ovadili zaradi napak pri 
izplačilu honorarjev nekaterih 
vodilnih, konec pa pričakujejo v 
kratkem. 

V šestih mesecih so na RSNZ 
dobili le pet prijav zaradi ekolo
ških kaznivih dejanj, kar je ver
jetno nerealna slika, mislijo na 
RSNZ. Tak odnos do ekologije 
je posledica osveščenosti ljudi na 
tem področju. 

Cestni promet še ni varnejši 
kljub akciji - 1 0 odstotkov in 
podobnim. Letos je manj lažje in 
težje poškodovanih v prometu, 
kar 20 ljudi več kot v enakem ob
dobju lani, pa je moralo umreti 
na cestah. Na RSNZ menijo, da 

Ne kupujte avtomobilov po 
prenizkih cenah, takšni so 
ukradeni ali pokvarjeni, svetu
je dr. Darko Maver. Vedno več 
je namreč drznih tatvin avto
mobilov, ki lastnika menjajo v 
kratkem času. Pošten kupec pa 
ostane brez avtomobila in de
narja. J 

ne moremo pričakovati večje 
varnosti na cestah, dokler ne bo
mo zgradili boljših. 

Na RSNZ so povedali, da bo
do zaradi razmer v družbi racio
nalizirali delo milice. Večji pou
darek bodo dali strokovnemu de
lu njihovih delavcev. Zaradi 
trendov v družbi in racionalnej
šega dela obmejnih organov se 
slovenska milica pripravlja tudi 
na to, da prevzame celotno ca
rinsko službo. M. Samec 

Osemletka v Ivanjkovcih 
v petek sta predsednik Izvrš

nega sveta občine Ormož Vili 
Trofenik in župan mesta dr. Jože 
Bešvir na tiskovni konferenci 
prisotne seznanila z obsežno 
problematiko šolstva v občini s 
poudarkom na težavah osnovne 
šole v Ivanjkovcih. 

Leta 1986 so v Ormožu začeli 
drugi občinski samoprispevek, 
namenjen za gradnjo osnovne 
šole v Ivanjkovcih, adaptacijo 
šolske zgradbe na Hardeku in 
gradnjo 720 kvadratnih metrov 
velike telovadnice pri osnovni 
šoli Miklavž. Hardek je obno

vljen, v Ivanjkovcih imajo 953 
kvadratnih metrov veliko šolo 
(tri kvadratne metre več, kot je 
bilo načrtovano), sedaj pa zače
njajo gradnjo telovadnice pri 
Miklavžu. Referendumski pro
gram bodo torej v celoti uresniči
li kljub časom, ki niso bili naklo
njeni investitorjem. Jutri bodo 
šolo Ivanjkovci tudi tehnično 
prevzeli. 

Kot smo izvedeli na tiskovni 
konferenci, imajo v Ormožu šol
niki težave zaradi premajhnega 
števila otrok. Občina ima manj 
kot 18.000 prebivalcev in šest os
novnih šol, od tega eno s prilago
jenim programom. Veliko je se
veda še podružnic. Da je pouk 
vsaj do neke mere racionalen, 
morata na višji stopnji biti vsaj 
dve paralelki. Le tako se zagoto
vi zadostno število ur učiteljem, 
so pa še drugi kriteriji. V Ivanj
kovcih so tako osemletko imeli 
vse do srede šestdesetih let, ta
krat je bilo več otrok. V občini so 
se dogovorili, da na zahteve kra
janov ponovno uredijo osemlet
ko v Ivanjkovcih takoj, ko kraj 
dobi nove prostore, pred tem pa 
se uredijo novi šolski okoliši. Za
radi blokiranja z vseh strani Or
mož še nima novih šolskih okoli
šev, resno nameravajo začeti raz
pravljati o njih septembra letos. 
Največji kamen spotike je nere
alna študija, v kateri je planirano 
večje število otrok, kot se jih je 
rodilo. 

Kljub temu bodo osesmletko v 
Ivanjkovcih obiskovali že učen
ci, ki odhajajo septembra v peti 
razred. Krajani Ivankovec zahte
vajo, da jim vse višje razrede iz 
Ormoža prestavijo že letos kljub 
priporočilom Zavoda za šolstvo, 
da ni dobro trgati otrok iz že 
uigranega okolja. Osemletko bi 
tako imeli v naslednjih treh letih, 
pouk bo dvoizmenski, saj ima šo
la le šest učilnic. Vsak razred bo 
imel po eno paralelko, v njej pa 
bo od šestnajst do štiriindvajset 
otrok, če se ne bodo spremenili 
šoslki okoliši. 

M. Samec 

pismo »od daleč«-
»Duh bizantinstva je nekaj 

tako strašnega, da lahko edi-
nole vsemogočni Bog zavrne 
intrige in podtikanja teh lju
di.« (Katoliški list, 27. marca 
1941). Omenjene besede, kijih 

je tik pred drugo svetovno voj
no zapisal Alojzije Stepinac, 
pred kratkim pa citiral Peter 
Potočnik v analizi hrvaško-srb-
skih odnosov, pravzaprav po
vedo več, kot samo površne 

ocene o razmerah Srbije po rušenju sedanjih odno
sov v državi. »Kosovsko rahljanje in anšlus Vojvo
dine«, pa sedaj »revolucija v Kninu« res potrjuje 
tezo, da je v Srbiji še kako prisoten duh bizantin
stva, ki ga je mogoče najti morda še pri Rusih. 
Strategija »fizične navzočnosti svojega naščuvane-
ga in bojevitega življa na drugih ozemljih« seveda 
ni ničesar novega. 

V današnjem članku ne bi razpravljal o tem, ko
likšna je zasluga velikosrbskega hegomonizma, da 

je na oblast v Jugoslaviji prišla skrajno varianta 
komunistične partije, niti o tem. kakšen vpliv je 
imel Miloševičev manever na rezultat slovenskih in 
hrvaških volitev, toda naj mi bo dovoljeno še nekaj 
citiranja iz političnomobilizatorskega teksta »Na-] 
cionalno vprašanje Jugoslavije v luči narodnoosvo
bodilne borbe«, objavljenega v Proleterju decem- \ 
bra 1942 ter podpisanega s Titovim imenom. Kot 
glavnega krivca za razpad prve Jugoslavije Tito 
navaja velikosrbski hegemonizem. ki je 22 let s 
kraljem na čelu vladal v Jugoslaviji. »Na vsako I 
zahtevo zatiranih narodov v Jugoslaviji po enako
pravnosti je ta g-^spoda odgovarjala: »Mi smo .se 
borili na solunskom frontu, mi smo oslobodili ovu 
zemlju, mi smo prolivali krv na Kajmakčala-
nu!. . .« Žandarski kundak in delniška kama bi bi- _ 

li glavni sredstvi te londonske begunske vlade, s 
katerimi bi zedinjevala narode Jugoslavije, če bi .se 
po kakšnem naključju znova dokopala oblasti v Ju
goslaviji.« 

Verjetno ni potrebno posebej poudarjati, da se 
zgodovina v Jugoslaviji ponavlja. Srbija si je na
mreč uspela podrediti zvezne oblasti in ne nazad
nje obvladuje vojaški vrh v Jugoslaviji ob zaveda
nju, da lahko vojska služi samo še za zastraževa-
nje, medtem ko bi prva velika akcija, recimo na 
Hrvaškem, zagotovo pripeljala do državljanske 
vojne oziroma do hitrega razpada večnacionalne 
armade. Da bi jo ob uporabi policijske prisile slabo 
odnesel, se očitno zaveda tudi Tudman, saj je ne] 
nazadnje general in ve, kdaj se lahko odpravi na i 
odprto fronto in kdaj je potrebno še počakati. Tež- ^ 
ko je reči, ali bo očitno politič,. J premirje med srb
skimi oboroževalnimi zarotniki in Tudmanovo 
oblastjo vzdržalo ali pa je to samo preštevanje sil 
in bo res nekoč prišla na dan »ustaška narava« 
nove hrvaške oblasti, kar ji vsak dan pripisujejo 
srbski mediji. Tudman zaenkrat deluje umirjeno in 
državniško dobro. Gre torej samo za to. ali bodo 
prevladovali bizantinski geni pri Srbih oz. velikohr-
vatske tendence, ki so se pokazale proti koncu dru
ge svetovne vojne kot frustracija oziroma reakcija 
na ogrožanje »hrvaške države«. Škoda zaradi od
hoda tujih turistov iz Jugoslavije, ki so se ustrašili 
»kninskih vstajnikov«, bo tako še najmanjše zlo. 
Srbi se morajo zavedati, da imajo ob morebitnem 
spopadu s Hrvati preveč sovražnikov, ki so si jih 
nakopali v bližnji ali pa daljni preteklosti s svojim 
obnašanjem ter da bi verjetno bitko, kot zatrjujejo 
nekateri, poznavalci izgubili po definiciji oziroma 
po tradiciji. »Hrvaška demokracija« pa je zaen
krat še premalo, da bi se spustila v morda ponovni 
nujni zgodovinski konflikt. 

Vladimir Vodušek , 

Dober den! Po stori kmečki in tudi delegatsko-poslanski navodi naj-
pret malo vremen pošimjlimo. Pardon, gnes ga moramo naspul pohvaliti 
in naspul pošim/ati: Palo je glih tejko deža, da sen lehko malo leža, da 
man drgoč škrge mokre, da trova rose, da seje karuza malo odžejala in 
da so tudi vinski trsi malo do vloge prišli. Samo. jebal ga na gorični ko
lek, med dežom je tudi toča mlotla, piha je hujdi veter in nasploh je 
zglednolo, kak da bi se čarovnice med seboj skregale . . . 

Ne kregajo pa se samo čarovnice, pač pa tudi čista navodni Udje. To 
ovi den sta si naš sosid Juža in drugi sosid Peter v lase skočila: Vete. Ju-
ža ma tak na švarc enega bika, ki tu pa tan namesto umetnih osemenje-
valcov vaškim Sekam iz nevole pomoga in jim dobro delo naredi. Tak. 
kak to pač pride tudi pri lideh, sta se na paši srečala Južov bik in Petrova 
krava, ki ma vse lastnosti čiste pasme in ma zato tudi vse črno na belem 
na papirih zapisano. Bik pa je tak boj mešane pasme brez rodovnika, tak 
kak če bi moje liste poglednoli. . . To je bila ljubezen na prvi pogled. Ju
žov bik in Petrova krava se nista na papire ozirala, malo sta se povohala 
in polizala in zgodlo se je tisto, kaj se ne bi smelo zgoditi: Seka je breja 
ostola in naredla vejki spor med Južom in Petrom. Skotnila je lepega ice-
ka, čista Južovemi biki podobnega. To je bla vejka sramota, še skoro 
vejkša, kak če bi se Južov sin s Petrovo hčera spečal. . . Še zdaj se krega

jo za odškodnino, saj Peter nema plemenskega iceka, Južov bik pa še 
zdaj rad jegovo Še ko gleda . . . . 

Vidite, tak van je to. Zakaj vse se Udje kregamo med seboj, namesto 
da bi se radi meli. Tudi v naši lubi domovini je tak. da sosid več sosida 
prenašati in sta na žalost bratstvo in enotnost ostala samo še na papiri. 
E, dragi moji, tak to ne gre, namesto da si kažemo orožje, rajši plunimo 
v dlani in možgane in ddajma'. j ,^^ LUJZEK. 

Tednik : Demosovemu 
časopisu 

o boksu ste že zagotovo kaj 
slišali. Saj veste: majhen kvadra
ten prostoi, obdan z vrmi, sredi 
arene, v kateri navija nekaj tisoč 
ljudi — nestrpnih, žvižgajočih, 
ropotajočih z nogami, predvsem 
pa željnih krvi. 

Na tak kvadratni košček odra, 
obdan z vrvmi, bosta, kot kaže, v 
kratkem stopila — ne ve se še, ali 
urednika ali novinarja, zagotovo 
pa najmočnejša predstavnika 
Tednika in časopisa, ki ga bo po 
zadnjih napovedih ustanovil 
ptujski Demos. Nestrpni gledalci 
in še posebej člani obeh redakcij 
bodo vpili že drugo ali tretjo mi
nuto borbe: »Upili ga po gobcu, 
daj ga po piskru, popravi mu 
ksiht. . .« Seveda bodo vmes tu
di bolj krepke, ki pa jih ni mogo
če zapisati; vsaj spodobi se 
ne . . . 

V naslednjih minutah si bosta 
predstavnika Tednika in Demo
sovega časopisa bratsko delila 
udarce kot dva razjarjena peteli
na. Ko bo po več rundah eden 

od obeh pod srečnim udarcem 
nasprotnika padel in se izgubil 
za nekaj minut v deželo sanj, ga 
bodo navzoči z žvižganjem in 
psovkami razglasili za poražen
ca, zmagovalcu pa namenili »vi
soko« pesem in mu v žakelj na-
suli zajeten kupček proračunske
ga dinarja. In samo upati je, da 
bodo poražencu s tolažilno na
grado namenili vsaj za obliž v le
karni in za participacijo pri 
zdravniku. 

Upati je na solidarnost novi
narjev drugih redakcij, saj ured
niki in novinarji, katerih pred
stavnika bosta obračunavala v 
ringu, s kraja dogodka ne bodo 
mogli poročati. In če ne bodo 
poročali, nihče ne bo nikoli izve
del, da so v Ptuju želeli imeti dva 
časopisa, za kar so se športno z 
nekaj krvi pomerili v ringu, tudi 
rokavice so bile boksarske in pu
blika je bila glasna, kot se za 
boksarski dvoboj spodobi, neka
terim pa bo še dolgo odmevalo v 
ušesih . . . 

POPLAČILO BANČNIH STANOVANJSKIH KREDITOV 
Z GLAVNICO DO'200,00 DIN 

v LB — Kreditni banki Maribor, d.d., obstaja množica stano-
vanjskili kreditov, pri katerih je znesek neodplačane glavnice 
manjši od 200,00 din. 

V banki smo zato sprejeli sklep, da se izvrši enkratno poplačilo 
vseh bančnih kreditov z glavnico do 200,00 din, minimalna viši
na anuitete za kredite, odobrene do 1. 7. 1990, pa znaša 200,00 
din. Prav tako smo priporočili podjetjem, da za kredite iz vza
jemno združenih sredstev in sredstev delovne organizacije po
višajo anuitete na 200,00 din. 

Vsem, ki imate kredit iz bančnih sredstev z glavnico, manjšo od 
200,00 din, bodo znesek kredita odtegnili pri enem od nasled
njih izplačil OD oziroma pokojnine. 

Majhni zneski neodplačanih stanovanjskih kreditov kreditoje
malcu ne pomenijo mnogo, banki pa veliko, saj je vodenje tako 
velikega števila stanovanjskih kreditov z majhnimi zneski v ra
čunalniški obdelavi vse prej kot gospodarno. 

Podrobnejše informacije dobite v poslovni enoti Ptuj, oddelku 
za stanovanjsko in komunalno gospodarstvo, Miklošičeva 5/1. 
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Ar prav se piše . . . 
. . . Trnovska Vas ali Trnovska vas? Prav je z malo začetnico. In 

to si lahko vsak, ki mora vedeti, pa ne ve, prebere v novem pravopisu 
(člena 70 in 138). 

Kdor je torej Trnovsko vas označil z znakom, ki je na fotografiji, 
si zasluži cvek iz slovenščine. 

jš 

Aforizmi 
Tisk je že marsikomu povišal pritisk. 
Politika nekaterih najbolj vnetih politikpv je zelo vnetljiva. 
Čudni so časi. ko se mora abstinente pozivati k treznosti. 
Kaj je bilo prej — politiki ali politika? 
Honorarji postajajo vse bolj horrorarji. 
Vsi živi bogovi zelo spoštujejo in uresničujejo reklo: »Bog je 

najprej sebi brado naredil.« 
Glede na količino in kakovost neumnosti, ki jih ljudje pridela

mo, jih prav gotovo vzgajamo po metodi umnega gospodarjenja. 
Marsikateri tovariš ne bi užival socialističnega raja na zemlji, 

če ne bi obstajali raja in kraja. 
Vse te nove politične (pre)barv(ank)e so zelo zmedle volilce — 

posebej še (politične) daltoniste. 
Marsikje imajo človekove pravice zgolj za dobre vice. 
Protesti so tudi testi demokratičnosti neke družbe. 
Od vseh tiranov mi je najbolj všeč — teran. 

(Fredi) 

V vrtu 
v SADNEM VRTU v drugi polovici avgusta sadimo vrtne jago

de. Jagode za podnebje in rastišče niso posebno zahtevne. Ustrezajo 
jim vsaka vrtna tla, ki so primerna za gojenje drugih vrtnin, celo lah
ka ali težka, če jim s kompostom dodamo humus. Jagodni šopasti si
stem gostih in kratkih korenin dobro uspeva v zračnih tleh. V težki in 
vlažni zemlji, ki ni zračna, korenine odmirajo, zato so rastline zakrne
le in ne dajejo pridelka. Za razliko od mnogih drugih rastlin jagodam 
ustreza tudi nepreperel, toda uležen hlevski gnoj in zmerno zrel kom
post, ki ju zakopljemo, ko zemljo pripravljamo za sajenje. Pred pri
pravo zemlje za jagodni nasad moramo gredo temeljito očistiti pleve
lov, še zlasti če imamo opravek s koreninskimi pleveli, kot sta slak in 
pirnica, potem moramo kopati tako globoko, da izločimo sleherno 
korenico. Za jagodni nasad izberemo sončno lego, saj je jagodni plod 
izrazit proizvod sonca, svetlobe in toplote. Jagode se razmnožujejo s 
semenom, delitvijo korenik in živicami. Razmnoževanje s semenom 
se v praksi ne uporablja, opravljajo ga le gojitelji novih sort. Deljenje 
korenike pride v poštev le pri tistih debeloplodnih sortah, ki ne tvori
jo dovolj živic. Enoletna rastlina vrtne jagode iz šopastih korenin raz-; 
vije več korenik s pritlikavimi stebelci, ki jih je mogoče razdeliti z re-l 
zanjem ali trganjem in tako dobimo sadike. Sicer pa je najbolj razšir
jeno razmnoževanje jagod z živicami. Iz korenike matične rastline iz-
raščajo posebni izrastki, katerih vršički se v dotiku z zemljo vkoreni-
nijo in tako nastane nova rastlina, ki je sposobna za presajanje. 

Sadimo najkakovostnejše sadike z močnimi koreninami in zdra
vimi, nepoškodovanimi listi. Sadike morajo biti odbrane od matičnih 
rastlin, ki ustrezajo vsem zahtevam kakovosti sorte, predvsem pa, da 
so zdrave in brez znakov virusnih bolezni. Sadimo v ne preveč vlažno, 
pa tudi v presuho zemljo ne v medvrstno razdaljo 40 x 40 cm. i 

V OKRASNEM VRTU je za rez in oblikovanje živih mej iz iglav
cev najprimernejši avgust. Zlasti če smo se namenili preoblikovati ži
vo mejo ali posamezna drevesa iglavcev, bo pri rezi v tem času naj
manj izcejanja rastlinske smole na nastalih ranah in se bodo te tudi 
najlažje zacelile. 

Avgusta je najboljši čas za presajanje vseh odcvetelih trajnic. Ta
ko presajene rastline se do pozne jeseni, dokler traja vegetacija, še do
bro vkoreninijo in vrastejo, da lahko zimo dobro zdrže. Vraščanje 
trajnic zelo olajšamo in pospešimo, če tla med njimi pokrijemo s šoto 
okrog tri centimetre na debelo. 

V ZELENJAVNEM VRTU je prav v tem času najbogatejša bera 
pridelkov raznih vrtnin. Čeprav vsakega vrtičkarja to opravilo najbolj 
razveseljuje, pa ne sme zanemariti rednih opravil in nege rastlin, ki 
jih na vrtu gojimo. Ob nabiranju pridelkov ne pozabimo na sprotno 
odstranjevanje rastlinskih odpadkov in pletev ter uničevanje vrtnih 
plevelov. Sočasno z doraščanjem in zorenjem vrtnin dora.ščajo tudi 
razni pleveli, ki prav v tem času, če jih že nismo v kali med okopava-
njem povsem in vseh uničili, prično semeniti. Ce smo dopustili, da so 
se nam v vrtu osemenili pleveli, nam v prihodnjem letu ne bo lahko 
vrtnariti. 

Paradižniku tudi v času obiranja redno izločamo zalistnike, v vi
šini kola pa odrežemo vrh in opravimo tako imenovano vršičkanje. 

Vršičkanje ali odstranjevanje vrhov ali rastnih vršičkov opravimo 
tudi pri brstičarju ali brstičnem ohrovtu, da bo tako tvoril lepše in čvr-
stejše glavice. Listov pri brstičarju ne smemo odstranjevati, ker imajo 
ti vlogo prehranjevalca zeljne glavice, ki raste in se oblikuje na steblu 
v listni pazduhi. 

Nizki stročji fižol, ki smo ga sejali še v sredi julija, okopljemo in 
dognojimo s hitro delujočimi mešanimi gnojili. Pri uporabi gnojil pa- j 
zimo, da jih ne trosimo na list, pri čemer pride do ožigov. 

Čeprav je v naših vrtovih redkost pridelovanje dinj in melon, pa 
je vendarle koristno opozoriti tiste pridelovalce, ki se ukvarjajo s pri
delavo teh okusnih buč, da obilni nastavek plodov v našem podnebju 
ne uspe, zato poganjke za tretjo ali četrto bučko pinciramo, da bi se te 
bolje razvile in dozorele. 

Po biokoledarju je priporočljivo sejati in sadili rastline, ki jih pri
delujemo za list, 19., 29. in 30. avgusta, rastline, ki jih pridelujemo za! 
plod, od 19. do 22. in od 28. do 31. avgusta, rastline za korenino ali ' 
gomolj od 22. do 26. avgusta in za cvet od 26. do 28. avgusta. 

Milan Glušič, ing. agr. 

NA OBISKU PRI 90-LETNEM LUDVIKU IVANUŠI 

Življenja se spominja po datumih 
Ludvik Ivanuša je v soboto, 

1 8 . avgusta, doživel svoj 90. roj
stni dan. Živi na Slovenskem tr
gu v Ptuju, mi pa smo ga obiskali 
v Budini, kjer je pred leti kupil 
hišo. Tuintam jo kar sam in peš 
mahne k tej svoji hišici, z ženo 
preživita tam kak dan, potem pa 
znova pot pod noge. Kljub viso
ki starosti je Ludvik čil in zdrav, 
le vid in sluh sta se malce ukloni
la letom. Z branjem časopisa in 
gledanjem televizije si tako Lud
vik ne more bogve kaj pomagati, 
na tekočem o vseh dogajanjih pa 
je s pomočjo nekoliko bolj glas
nega radia. Pravi, da je svet po
kvarjen, da je bilo potrebno ne
koč za preživetje krepko delati. 
Ce nisi dobil dela ali nisi hotel 
delati, sta te čakali cula in pali
ca . . . 

Ludvik Ivanuša je najstarejši 
in sedaj častni član Združenja 

Ludvik je član Združenja 
šoferjev in avtomehanikov od 
L II. 1955. V tej organizaciji 

je prejel več priznanj, in sicer 
srebrno in zlato značko, plake
to tovarištva druge stopnje in 
šest značk za članstvo. Kot 
vzornega voznika in vzornega 
člana so ga leta 1984 imenova
li za častnega člana te stanov
ske organizacije. 

šoferjev in avtomehanikov Ptuj. 
Bil je torej šofer, celo eden prvih 
poklicnih šoferjev v Ptuju. Svoje 
življenje ima zapisano v spominu 
tako rekoč po datumih: 

Rodil se je leta 1900 v Ormo
žu. Po šoli se je izučil za ključav
ničarja, leta 1918 pa je tudi njega 
zajela vojna vihra in bil je vojak 
v 87. celjskem pešpolku, ki se je 
boril na strani avstrijske vojske 
tudi na zadnji fronti na Piavi. Po 

Devetdesetletni Ludvik Ivanuša. 

končani vojni je pešačil do Celja 
in pozneje zaradi malarije tri me
sece ležal v postelji. Z bratom sta 
nato v središču ob Dravi odprla 
delavnico, poleg ključavničar
stva pa sta opravljala tudi meha
niko na takrat sicer redkih mo

torjih in avtomobilih. Prvič je se
del za volan na poti z dvorišča v 
delavnico, leta 1927 pa je opravil 
v Mariboru šoferski izpit. Iz Sre
dišča ga je pot vodila v I*tuj in tu 
je dve leti delal v Prosnikovi de
lavnici. Pozneje je postal inštruk

tor in pri učenju novih šoferjev 
pomagal inženirju Fridauerju iz 
Maribora, leta 1930 pa je postal 
šofer pri ptujskem trgovcu Sen-
čarju, vozil pri njem do leta 
1941, med drugo vojno pa vozil 
pri firmi Kurivopromet v Ptuju. 
V povojnem času ga najdemo na 
okraju, leta 1946 pa so v Ptuju 
ustanovili podružnico maribor
skega avtobusnega prometa in 
Ludvik je postal garažni mojster. 
Imeli so dva avtobusa, in ko ni 
bilo šoferja, je sedel za volan. 
Spominja se pogostih voženj v 
Maribor in Žetale in cest v ne
mogočem stanju. Upokojili so ga 
leta triinšestdeset. 

Njegovo sedanje življenje je 
torej razdeljeno med ptujski Slo
venski trg in Budino. Z njim je 
žena Marija, pogosto ga obisku
jejo trije sinovi in šest vnukov. V 
soboto so se pridružili gotovo še 
znanci in prijatelji, mu ob stisku 
roke zaželeli zdravja in še mnogo 
let življenja. Tem željam se pri
družuje tudi naše uredništvo! 

J. Bračič 

)>Boney M« v Ptuju 
v sredo zvečer je v diskoteki Super Li gostova

la poznana angleška pop skupina »Boney M«. 
Sodeč po reakciji publike njihova popularnost ni 
padla od časov, ko so vladali na evropskih in 
svetovnih lestvicah popularnosti ob koncu se
demdesetih in v začetku osemdesetih let. 

Seveda se je marsikomu zdelo skoraj nemogo
če, da poje dobri stari »Bonjy M«, pa vendar je 
mogoče. Tudi na Ptuju. To je tudi prvič, da po
pularna Liz s svojim »Boney M« gostuje pri nas, 
vendar so propagandisti bili premalo »glasni«, 
kajti poslušalcev je bilo za tako popularno sku
pino vse prej kot dovolj. Te dneve bodo gostova
li s svojimi koncerti po Sloveniji. §1 M . 

NASVETI ZA VSAK DAN Preživimo prosti čas v naravi 
Zelenjava na žaru 

Pri zelenjavi, primerni za peko 
na žaru, imamo dokaj omejen iz
bor. Večina zelenjave potrebuje 
daljši čas za pečenje in se nam 
rado zgodi, da je zunaj preveč 
pečena, v sredini pa še surova. 
Zaradi tega lahko problematično 
zelenjavo pred pečenjem napol 
skuhamo. 

Tudi rezanje zelenjave na rezi
ne skrajša čas pečenja, občutljivo 
zelenjavo pa zavijemo v alufoli-
jo. Klasična zelenjava za pečenje 
na žaru je poleg krompirja še pa
radižnik, koruzni klas (posebna 
delikatesa), čebula, skupina ku
maricam podobne zelenjave, 
npr. melancani (jajčevci), bučke 
in podobno, ter različne vrste 
gob. 

Pečeni krompir v alufoliji 
Krompir pod tekočo vodo s 

ščetko temeljito očistimo in ope-
remo. S servieto ga obrišemo in 
po celem z ostrimi vilicami več
krat prebodemo, da pri pečenju 
ne poči. Alufolijo zrežemo na 
kvadrate, premažemo z oljem, 
vanjo postavimo krompir in te
sno zvijemo. Peč ga damo v raz-
žarjeno oglje. Pečemo ga 40 — 60 
minut, odvisno od velikosti. Med 
pečenjem ga večkrat obrnemo. 

Nasvet: 
Krompir lahko spečemo tudi 

na mreži v električni pečici. 
Pečen je, ko ob pritisku čuti

mo, da je mehak. Pečenega s fo
lijo vred po vrhu z nožem prere-
žemo v obliki križa, rahlo stisne
mo in razpremo ter potegnemo 
folijo narazen. Krompir solimo, 
potresemo s koščki masla in ga v 
foliji serviramo. 

Za pripravo potrebujemo: 
4 velike krompirje 
2 jedilni žlici olja 
1 čajno žličko soli 
4 čajne žličke masla 

Nasveti za serviranje pečenega 
krompirja 

Krompirju dodamo: 
~ koščke hladnega zeliščnega 

ali česnovega masla 
— jedilno žico goste kisle smeta

ne, pomešana z nasekljanimi 
zelišči (peteršilj, drobnjak, 
vrtna kresa . . .) 

— jedilni žlico prepasirane sku
te, ki smo ji primešali nase-
kljana zelišča, kumino. mleto 
rdečo papriko, čebulo, okus 
pa izboljšali s kislo smetano 

— jedilno žlico kisle smetane, 
pomešane z na drobne kocke 

narezano in na hitro opečeno 
prekajeno slanino 

— jedilni žlico majoneze, ki ji 
okus izboljšamo z drobno na-
sekljanim trdo kuhanim jaj
cem in začinimo s poprom ali 
curryjem 

— jedilni žlico goste kisle sme
tane, po kateri potresemo 
drobno nasekljanega prekaje-
nega lososa ali kaviar 

In še poseben nasvet: postavi
te k pečenemu krompirju čajno 
žličko, z njo ga najlažje pojemo. 

Krompirjeva nabodalca 
Krompir pod tekočo vodo s 

ščetko temeljito očistimo in ope-
remo. Neolupljenega damo ku
hat v hladno vodo. Kuhamo ga 
10—15 minut. Odcedimo ga in 
osušimo. 

Olje pomešamo s soljo in po
prom ter v njem povaljamo 
krompir. Nabodemo ga na 4—6 
nabodalc in hrustljavo spečemo 
na dobro namazanem žaru (4—6 
minu). Med pečenjem nabodalca 
večkrat obrnemo in premažemo s 
preostalim premazom. 

Nabodalca ponudimo k peče
nem mesu na žaru. 

Naredili smo jih iz: 
75 dag mladega drobnega 

krompirja enake velikosti 
4 jedilnih žlic olja 
soli 
1/2 čajne žličke čajenskega 

popra 

Paradižnik na žaru 
Paradižnik operemo. obrišemo 

in po zgornji strani prerežemo v 
obliki križa. Mrežo za pečenje 
prekrijemo z alufolijo, premaže
mo z oljem in nanjo položimo 
paradižnike s prerezano stranjo 
navzdol. Premažemo jih z oljem 
in pečemo 3 minute. Obrnemo, 
solimo, ponovno premažemo z 
oljem, pokapljamo z omako ta-
basco (omaka iz ostrih čili papri-
čic) in do konca spečemo še 3 
minute. Paradižnik lahko speče-

Priprava krompirjevih nabodalc. 

mo tudi zavit v alufolijo, le prej 
ga moramo začiniti. 

Za pripravo smo porabili: 
8 srednje velikih trdih paradiž

nikov 

Krompir, pečen v foliji. 

3 jedilne žlice olja 
omako tabasco (samo nekaj 

kapljic, ker je zelo pekoča) 
1/2 čajne žličke soli 

Nadevan paradižnik na Blažev — 
sečoveljski način 

Paradižnik operemo in obriše
mo. Odrežemo pokrov in z žličko 
odstranimo meso. Paradižnik v 
notranjosti dobro solimo in po-
pramo. 

Za nadev dobro premešamo 
sveže mleto meso z drobno nase-
kljano čebulo, soljo in poprom. 
Z maso napolnimo paradižnike. 
Na vsakega položimo manjšo re
zino sira in pokrijemo s pokro
vom. Premažemo z oljem in zavi
jemo v dobro namazano folijo. 

Pečemo na žaru 15 — 20 minut. 
Med pečenjem jih večkrat obrne
mo. Paziti moramo, da nimamo 
prevročega žara. 

Paradižnik lahko nadevamo 
tudi z na drobne kocke nareza
nim sirom (livado, ementalcem 
ali gaudo), začinjenim s soljo in 
poprom. Lahko pa ga nadevamo 
tudi s skuto, ki smo ji dodali ki

slo smetano, na kocke narezano 
šunko, začinjeno z mleto sladko 
papriko in naribano čebulo. 

Pripravili smo jih iz: 
9 velikih paradižnikov 
soli 
belega popra 
30 dag mešanega mletega me

sa 
1 drobno nasekljane čebule 
12 dag sira 
2 jedilnih žlic olja 
Želim vam obilo veselja s pe

čenjem in dober tek! 
V naslednji številki Tednika 

boste lahko spoznali nekaj novih 
receptov in nasvetov za pripravo 
in pečenje zelenjave na žaru. 

Dušan Bombek. 
tehnolog iz Kmetijskega 

kombinata 
— Haloški biser Ptuj 
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Monografija 
o Perutnini 
Ob 85. jubileju Perutnine Ptuj 

jg izšla tudi monografija, knjiga, 
l-i je lahko vsaki knjižni polici v 
okras. Po obliki je precej podob-
fia monografiji Ptuja iz leta 1974, 
vsebina pa je posvečena pred
vsem razvoju Perutnine Ptuj od 
skromnih začetkov, ko je leta 
1905 Valentin Reinhard v Ptuju 
odprl odkupno postajo za peru
tnino, pa vse do ustanovitve me
šanega podjetja z italijanskim 
partnerjem Marrom v družbo z 
omejeno odgovornostjo 
YUTALY v letu 1990 in odprtja 
sodobne perutninske klavnice. 
Opisana je rast podjetja od nekaj 
deset zaposineih do 2000-član-
skega kolektiva in do proizvod
nje 40.000 ton piščančjega mesa 
letno v lastnih farmah in pri oko
li 300 kooperantih. 

Iz prispevka dr. Ljubice §uli-
gojeve ne zvemo samo o zgodo
vini Reinhardovega podjetja v 
Ptuju, temveč tudi marsikaj iz 
zgodovine ptujskega območja 
pred prvo svetovno vojno in med 
obema vojnama ter delavskega 
gibanja na tem območju. Kristi
na Šamperl-Purg v zanimivem 
poljudnem sestavku govori o vlo
gi perutnine v prehrani in nači
nih pripravljanja le-te na ptuj
skem območju od rimskega časa, 
skozi srednji in novi vek vse do 
danes z nekaj recepti iz 18. stole
tja. Nada Jurkovič pa je povzela 
nekaj zanimivosti iz ohranjenih 
zapisov o razširjenosti kokošere-
je na Štajerskem, o nasvetih za 
rejo piščancev in o uporabi jajc. 

Iz 19 drugih prispevkov, kate
rih avtorji so predvsem strokov
njaki, organizatorji dela in proiz
vodnje v podjetju, lahko bralec 
zve vse o Perutnini, nastanku 
njenih farm, vključevanju zaseb
nih rejcev, o sodobni tehnologiji 
priprave krme, proizvodnje mesa 
in njegove predelave, o veteri
narski in laboratorijski dejavno
sti, prometni in servisni dejavno
sti, tiskarstvu v podjetju in po
dobno. 

V knjigi je objavljenih več kot 
180 fotografij, od tega približno 
polovica v barvah. Natisnili sojo 
v lastni tiskarni na papirju za 
umetniški tisk. Sodobna oprema 
— računalnika s tiskalnikom za 
stavljenje in oblikovanje besedi
la — je omogočila kakovosten 
tisk in oblikovanje, za kar je po
skrbel Stanko Lepej. Glavni in 
odgovorni urednik je bil Franc 
Tetičkovič s 5-članskim uredni
škim odborom, lektor in korek
tor za slovenščino prof. Drago 
Šuligoj, za nemščino in anglešči
no pa Mišo Koltak. Monografijo 
so natisnili v 3000 izvodih. 

FF 

S TISKOVNE KONFERENCE NA ODDELKU ZA UUDSKO OBRAMBO 

Slovenski naborniki doma 
Prejšnji torek so na Republi

škem sekretariatu za ljudsko 
obrambo sklicali tiskovno konfe
renco, na kateri sta republiški se
kretar za ljudsko obrambo Janez 
Janša in njegov pomočnik Jelko 
Kacin javnost seznanila z no
vostmi ob odhodu fantov na slu
ženje vojaškega roka septembra. 

Vsi, ki odhajajo na služenje 
domovini septembra, bodo to 
obveznost opravili v 5. armad-
nem območju, to je na ozemlju 
Slovenije in Hrvatske. Izjeme bo
do le tisti, ki odhajajo na služe
nje v rodove, za katere ni možno
sti usposabljanja v 5. armadnem 
območju; to so letalci, mornarji 
in nekateri specialni rodovi. 

Republiški sekretariat za ljud
sko obrambo je zveznim orga
nom pravočasno poslal zahtevo, 
da odredijo dovolj veliko odme
ro za naše nabornike v 5. armad
nem območju. Kljub temu orga
ni, ki načrtujejo odmere sloven
skih nabornikov, niso poslali 
dvoljšnjega števila v 5. armad
nem območju, kaj šele za služe
nje na ozemlju Slovenije. Zaradi 

tega bodo septembra odšli na 
služenje vojaškega roka le bodo
či študentje in tisti, ki so odrejeni 
za specialne enote. Kar 48 odsto-

Zahteve po služenju voja
škega roka na domačem 
ozemlju se pojavljajo tudi v so
sednji Hrvatski. Dve zagrebški 
občini sta zahteve o spremem
bi nabora postavili vojski, ven
dar sta to storili prepozno, da 
bi odločitve o naboru še lahko 
spremenili. Slovensko vodstvo 
je zahteve o večji odmeri za 
služenje državljanov Slovenije 
v 5. armadnem območju posla
lo pravočasno. j 

tkov nabornikov bo ostalo doma, 
čakali bodo na naslednje nabore. 
Ce Jugoslovanska ljudska arma
da ne bo uredila zadev tako, da 
bodo vsi državljani Slovenije po
klicani na služenje vojske v 5. ar-
madno območje, pozneje pa v 
Slovenijo, bodo to obveznost 
opravili v teritorialni obrambi ali 

v organih slovenske milice. Že 
prej smo na tiskovni konferenci 
Republiškega sekretariata za no
tranje zadeve izvedeli, da so tam 
pripravljeni na sprejem vojakov, 
če ne bo druge rešitve. 

Kot je povedal prvi človek od
delka za ljudsko obrambo Slove
nije Janez Janša, bodo že od de
cembra dalje vsi naborniki, drža
vljani Slovenije, vojaško obvez
nost opravljali v bližini doma ali 
vsaj v Sloveniji, razen tistih v 
specialnih rodovih, ki jih ni mo
žno prestaviti v tako kratkem ča
su. 

Odgovornost za tistih 48 od
stotkov nabornikov, ki septem
bra ne bodo dobili pozivov za 
služenje vojaškega roka, prevza
mejo republiški organi. Do pri
silne privedbe nabornikov ne 
more priti, saj je ta ukrep možen 
le v vojni ali tik pred njo, možno
sti za posamezne sankcije pa 
prav tako ni, ker 48 odstotkov 
nabornikov nima imen. Janez 
Janša je povedal, da so vse zah
teve slovenskega vodstva zakon-
sko legitimne. ^_ S ^ ^ ^ , 

ZA TO ŠOLSKO LETO 181 VLOG ZA SPREJEM 

Letos manj otrok v vrtcu 
že res, da število rojstev v ptujski občini pada, 

vendar to ni edini vzrok, da bo v letošnjem letu v 
vrtcu okrog 100 otrok manj kot minulo leto. Tudi 
tukaj se kaže, da je vse več brezposelnih. Tudi ce
na ni tista, zaradi katere starši otrok ne bi dajali v 
vrtec, če seveda nimajo drugega varstva, saj druži
ne, ki ne zmorejo poravnati stroškov vrtca, dobijo 
otroški dodatek v »funkcionali«, kar pomeni, da 
se ta direktno nakaže vrtcu. 

Tako je v vrtcu 1.500 otrok v 69 oddelkih, kar je 
le četrtina predšolskih otrok ptujske občine. Malo 
šolo pa bo obiskovalo v novem šolskem letu 590 
otrok. Letos so lahko ugodili vsem 181 prošnjam 
za sprejem v vrtec. Starši'seveda ne plačujejo eko
nomske cene, njihov delež pa je odvisen od do
hodka na družinskega člana v preteklem letu. Dru
žba plačuje vzgojni del, starši pa varstveni del in 
prehrano. Polno ceno za varstveni del in prehrano 
plačujejo le starši 236 otrok. To spet kaže na prete
žno nizke osebne dohodke v ptujski občini in seve
da na velik delež družbe za otroke v vrtcih. 

Najvišjo ceno v jasličnih oddelkih do dveh let 
plačujejo štirje starši, od dveh do treh let je takih 
staršev osem, v oddelkih vrtca od treh do sedem 
let pa plačuje najvišjo ceno 224 staršev. Najvišja 
cena ne sme preseči 35 odstotkov dohodka na dru
žinskega člana. 

Čeprav pravijo v vrtcu, da v zadnjem času nad 
ceno ni posebnega negodovanja, pa ni odveč, če si 
preračunate najvišjo ceno, ki jp plačujejo starši za 
otroke od treh do sedem let, na dan. Za 21 dni v 
mesecu plačajo na dan 45 dinarjev in nekaj par. 
Če to ceno potem delite na primer z deset (povpre
čno število ur, kolikor so otroci v vrtcu), boste do
bili, da stane ena ura varstva in prehrane otroka v 
vrtcu starše štiri in pol dinarje. 

Letos je malo šolo končalo 960 otrok, kar pome
ni, da jih bo prav toliko oziroma kakšen manj ali 
več letos prvič prestopilo šolski prag. Manj kot 
pred nekaj leti, a glede na podatke jih bo drugo le
to še manj. 

NaV 

Pa poglejmo, kakšna je ekonomska cena in v njej delež staršev: 

starost 
otroka 
O do 2 let 
2 do 3 let 
3 do 7 let 

ekonomska 
cena 

2.837,10 din 
2.337,70 din 
1.750,60 din 

delež 
družbe 

1.168,60 din 
999,40 din 
789,50 din 

najvišja cena 
za starše 

1.668.50 din 
1.338,30 din 

961,10 din 

L E N A R Š K E N O V I C E 

Povečali izvoz 
na konvertibilna področja 

Po podatkih Narodne banke Slovenije je lenarško gospodarstvo 
povečalo izvoz blaga na konvertibilno področje za 5 % glede na lani. 
Delež teh prihodkov je v skupnih prihodkih v prvem polletju letošnje
ga leta okoli 11,5 odstotka. Uvoz s konvertibilnega področja pa se je 
glede na lani zmanjšal za 58,1 %. 

Poslovni rezultati lenarškega gospodarstva kažejo tudi, da se je 
fizični obseg proizvodnje zmanjšal glede na lansko prvo polletje v 
povprečju za 6,6%, največ pa v predelavi kemičnih izdelkov in v ko-
vinskopredelovalni industriji. 

Izgubo v prvem polletju sta imeli Cemont in Mercator Potrošnik. 
Akumulacijo je ustvarilo 7 podjetij, od tega največ Klemos Kuster in 
Caprice. 

Povprečni mesečni čisti OD na delavca znaša 3872 din. Glede na 
rast življenjskih stroškov pa so se zmanjšali za 25 %. 

Cestarje »spravili v red« 
Lenarčani so bili že nekaj časa nezadovoljni z delom Cestnega 

podjetja Maribor, ki mora vzdrževati ceste in zemljišča ob njih. Moti
lo jih je predvsem to, da mariborsko podjetje ni kosilo ob cestah in so 
kraji že samo zaradi tega dajali videz neurejenosti. Lenarški župan je 
v začetku letošnjega poletja sklical s cestarji sestanek in jim povedal, 
kaj Lenarčani za denar, ki ga dajejo, zahtevajo. In če verjamete ali ne, 
so bile ceste v kratkem urejene, predvsem pa so bile pokošene banki-
ne ob njih. 

11 delavcev v občinski upravi manj 
Novi izvršni svet v Lenartu je pred kratkim sprejel načrt za racio

nalizacijo občinske uprave. Pravkar izdelujejo kadrovski program, v 
katerem bodo poiskali najbolj ugodne načine zmanjšanja uprave. V 
programu do konca leta je zmanjšanje zaposlenih v sekretariatu za 
družbenogospodarske zadeve za 5, za notranje zadeve za 2, za ljudsko 
obrambo za 2 in v upravi za družbene prihodke prav tako za 2 delav
ca. 

Število zaposlenih bodo zmanjšali predvsem z upokojitvami, do
kupom let in iskanjem služb v drugih ustanovah in podjetjih. 

Politične stranke brez profesionalcev 
Novi lenarški stranki, ki sta na volitvah dobili največ glasov, to 

sta Kmečka zveza in Socialdemokratska stranka, zaenkrat ne namera
vata zaposliti nobenega profesionalnega delavca. Stare politične orga
nizacije pa tudi nimajo dovolj denarja, da bi funkcionarje in admini
strativne moči obdržale. V izvršnem svetu razmišljajo o tem, da bi ad
ministrativne posle za stranke opravljale kar skupščinske administra
tivne službe. 

Od 1. junija naprej stranke prejemajo sredstva glede na sedeže v 
parlamentu. Slovenska km.ečka zveza bo do konca leta prejela 250 ti
sočakov. Socialdemokratska 93, prenovitelji 62, prav toliko ZSMS — 
liberalna stranka. Socialistična zveza pa okoli 31 tisočakov. 

Uradne ure vsak dan 
Občinska uprava se želi približati občanom, zato bodo odslej na 

voljo občanom vsak dan od 7. do 15. ure in v sredo do 17. Izjema je le 
skupina za plan in analizo pri sekretariatu za družbenoekonomske za
deve, ki uradnih ur ne bo imela ob torkih in četrtkih. 

Racionalizacije v šolstvu 
Izvršni svet je dal pobudo za racionalizacijo v lenarškem šolstvu. 

Predlagajo, da bi se morali v učnovzgojni proces vključiti tudi ravna
telji in da bi morali v Republiškem izvršnem svetu preučiti možnost 
za povečanje tedenskega števila ur za učitelje. 

Festival v Cerkvenjaku 
Kulturno društvo iz Cerkvenjaka se pripravlja na festival Doma

če zabavne glasbe, ki bo 10. oktobra v Cerkvenjaku. Do konca avgu
sta bodo zbirali prijave udeležencev, obetajo pa si lepo udeležbo že 
uveljavljenih ansamblov in tudi lep obisk. Festival bo postal tradicio
nalen. 

d.l. 

S P O M I N I N A B O R L 

(44. nadaljevanje) 

Dr. Spindler in Toplak sta 
po aretaciji v ptujskem zaporu 
naletela na dva paznika, na 
Glušiča in Pihlarja, ki sta jetni
kom pomagala. Toplak je v za
poru napisal več pisem doma
čim in sta jih paznika izmeno
ma nosila v Mostje. V njih je 
dajal Franc bratu pomembne 
napotke, da skrije orožje in še 
kaj, kar bi bremenilo, če bi pri
šlo Nemcem v roko. 

Ko sta bila dr. Spindler in 
Toplak 3. oktobra premeščena 
na Bori, so Franca že nasled
njega dne odpeljali na sedež 
gestapa. Že med bivanjem v 
ptujskem zaporu septembra, 
sta bila dr. Spindler in Toplak 
večkrat zaslišana na sedežu ge
stapa in mučena, da bi poveda
la imena sodelavcev v osvobo
dilnem gibanju. Da sta zamol
čala imena sodelavcev, je do
kazano s tem, da okupator ni 
nobenega od njih aretiral. 
Dr. Spindlerja je bremenil na
hrbtnik s sanitetnimi potrebšči
nami, ki ga je Zorman odnesel 
v Maribor. Okupator je vedel 
brez priznanja zdravnika, da je 
bil nahrbtnik s sanitetnimi po
trebščinami namenjen partiza
nom. Tudi obiski neznancev 
pri zdravniku so bili bremenil-
ni. Toplak pa je bil s Spindler-
jem povezan, kar je bilo dovolj 
za obdolžitev, da oba sodeluje
ta v odporniškem gibanju. Ver
jetno je bilo z mukami izsiljeno 
še kakšno priznanje iz vrst za

pornikov v zvezi s Toplakom in 
dr. Spindlerjem. Zaenkrat ni
mamo o tem podatkov. 

Pred ustrelitvijo so Toplaka 
in drugih šest tovarišev, ustre
ljenih 30. oktobra 1941, odpe
ljali v Maribor. Pred smrtjo je 
Franc napisal poslovilno pi
smo svoji materi takole: 

»Predraga moja mati! 
Najlepša vam hvala za vse na 

tem svetu. Bili ste za mene vse 
na tem svetu. Jaz moram tako 
mlad umreti. Obdržite me v do
brem spominu. Do zadnjega 
bom mislil na Vas. 

Vaš Franjo 

Tudi tebi moj brat in sestri, 
svakinji in svaku bodite mi zad
njikrat pozdravljeni. — Vedno 
sem se trudil, da preskrbim sebi 
in Vam lepšo bodočnost in Vam 
vsem pomagam. Bodite vsi juna
ški in ne žalujte za mano. — ži
vite vsi srečno in zadovoljno in 
se ljubite med sabo. kot sem Vas 
vse ljubil jaz. 
Zadnje pozdrave vsem Vaš 

Franc 

30. 10. 1941« 
Po teh besedah je pripisal, 

da so na gestapu ostale njegove 
stvari — perilo, obleka, denar 
(vse to našteva), daje ostala tu
di denarnica s spominskimi sli
kami. Vse to naj domači pride
jo iskat. Naj pozdravijo tudi 
njegovo deklico.Ciato in ji naj 
ob priliki vrnejo uro. Naj po

zdravijo vse, ki so ga imeli radi 
in spoštovali. 

Dr. Spindler je pripisal: 
»Pozdrave vsem dr. Spindler 
Metod.« 

Na koncu pisma je Franc še 
pripisal, da je ostalo v Ptuju v 
celici še njegovo umazano peri
lo in da prilaga k pismu zape-
stno uro znamke Solorn, cc 8 
RM, žepno denarnico in eno 
dozo. 

Naj pojasnim, da je bila Cia-

ta, mlada učiteljica, hčerka šol
skega upravitelja Jožeta Samca 
v Markovcih; "ta je bil z druži
no poleti 1941 izgnan in je poz
neje umrl v taborišču. 

ALOJZ ZAJŠEK 
Alojz Zajšek, ustreljen 

30. oktobra 1941, seje rodil le
ta 1924 na Sp. Hajdini. Bil je 
krojaški vajenec in je že pred 
letom 1941 v družbi starejših 
vrstnikov iz obrtniških vrst na 

Hajdini postal skojevec. Naj
več se je družil s Francom Gra-
berjem, štiri leta starejšim kro
jaškim pomočnikom. Ko so na
cisti zagospodarili v naši do
movini, sta se oba z Grabarjem 
kaj kmalu povezala z drugimi 
mladimi fanti na Hajdini v 
uporniško skupino. O tem bo 
več napisano v sestavku Ciha-
lova zgodba. 

Mlade hajdinske upornike je 
okupator aretiral v nekaj dneh, 
prve 5. avgusta, druge pa v na
slednjih. V indeksu zapornikov 
ptujskega zapora je razvidno, 
da je bil prvi aretiran Maks Ci-
hal. Njegova vpisna številka je 
307; istega dne. to je 5. avgu
sta, sta bila aretirana Kari Hre-
nič, vpisan s številko 308, in 
Franc Graber. vpisan s številko 
309. Alojz Zajšek je vpisan s 
številko 316, Kari Robinšek pa 

s 324. 
Alojz Zajšek, ki so ga klicali 

Slavko, je bil z Milanom Ošlov-
nikom, ki je bil zadnji od njih 
aretiran (štev. 449), najmlajši 
med hajdinskimi uporniki. Ko 
je njegova mama zvedela, da 
so ji njenega edinca 30. okto
bra 1941 ustrelili v Mariboru 
med talci, je bila vsa iz sebe. 
Cez nekaj mesecev so prišli 
Nemci tudi ponjo. Umrla je je
seni 1942 v Auschvvitzu, stara 
45 let. 

Z imenom Alojza Zajška se 
končuje seznam leta 1941 
ustreljenih boriskih talcev. Na 
smrt je čakal v skupini talcev, 
ustreljenih 30. oktobra 1941, še 
borlski jetnik Maks Cihal . pa 
je smrti za las ušel. Prisluhni
mo njegovi zgodbi v nasled
njem nadaljevanju. 

Se nadaljuje 

Poslovilno pismo talca Franca Toplaka. 

Alojz Zajšek, ustreljen 30. oktobra 1941. 
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P GOSTILNIČAR BOJAN KOCJAN • 

ODPIRA VRATA LIKOVNIM R A Z S T A V A M ^ 

Edvard Stare 
Počasi, toda na srečo vedno bolj pogosto se zasebnik ali pa tudi 

podjetje odločita, da bosta svojo ponudbo obogatila tudi s kulturo, jo 
oplemenitila z umetnostjo. Da je takšno sožitje ljudem všeč, za part
nerja pa obojestransko koristno, so že mnogi spoznali. 

Eden takih je tudi gostilničar Bojan Kocjan na Borlu. Njegovo 
sodelovanje ni ostalo zgolj na tem, da je teden dni gostil udeležence 
letošnje likovne kolonije Gorca 90. Sodelovanje je dobilo trajnejše o 
obliko. Udeleženci kolonije bodo namreč vsi razstavljali v prostorih 
lokala Bojana Kocjana. 

Do konca avgusta si lahko tako ogledate razstavo del Edvarda 
Starca iz Ljubljane. Na likovni koloniji Gorca je bil že trikrat. Čeprav 
je prijel za čopič sorazmerno pozno, leta 1978 (rojen 1933), je v pro
stor likovnih ljubiteljev posegel silovito in opazno. Njegove barvne 
(krajinske) sestavljanke so v začetku prehajanja od topografsko pre
poznavnih motivov do povsem abstraktnih konstrukcij. Velik pouda
rek je dajal dekorativnosti. Počasi pa se je v svojem slikarstvu razvil. 

Še vedno je nagnjen k ekspresivnosti, vendar zdaj ne več s ploskvami 
barv, temveč s sproščenim zanosom barv in sledovi čopiča v njih, ki 
imajo kompozicijsko vlogo in estetsko dopolnjujejo sliko. 

Pred razstavo na Borlu je razstavljal v ljubljanskem Univerzitet
nem kliničnem centru. Bori kljub opuščenemu življenju gradu postaja 
spet živ in gostinski lokal Bojana Kocjana za začetek odpira vrata li
kovnim ustvarjalcem. 

NaV 

14. PRAZNIK KRAJEVNE SKUPNOSTI PTUJSKA GORA 

5 0 0 l e t t r š k i h p r a v i c 
Most čez Dravinjo v Doklecah 

in modernizirana cesta Doklece 
— Ptujska Gora v dolžini 850 
metrov sta delovni zmagi kraja
nov krajevne skupnosti Ptujska 
Gora, ki so v soboto in nedeljo 
praznovali že 14. krajevni praz
nik. Gradbeni odbor je za obe in
vesticiji uspel zbrati 340.000 di
narjev, kar je več kot letni samo
prispevek te krajevne skupnosti. 
Slavnostni govornik ob otvoritvi 
mostu Rado Rodošek, predsed
nik sveta krajevne skupnosti, je v 
svojem govoru med drugim de
jal: »Dejstvo, da letos obhajamo 
500 let, odkar je Ptujska Gora 
postala trg, nas postavlja pred 
vprašanje, ki mu težko najdemo 

Priznanja krajevne skupnosti 
Ptujska Gora so dobili: Stanko 
Predikaka. Zvonko Frčeč, Ru
dolf Gaj št. gasilci Ptujske Gore 
— 1. vrsta in veterani. Marti
na Vičič, Angela Medved. Er-
nest Likavec. družina Krapež. 
družina Predikaka. 

odgovor. Tržani so imeli svoje tr
ško sodstvo, svoj pečat in zasta
vo. Važni in zelo obiskani so bili 
sejmi in tržni dnevi, s katerimi je 
trg tekmoval celo s Ptujem. Na 
pragu 3. tisočletja pa govorimo o 
nerazvitosti tega kraja. To je 
vprašanje, na katero sami ne naj
demo odgovora. Odgovor pa go
tovo je . . . « 

V nedeljo dopoldan je bil po
svet turističnih delavcev Podrav-
ja. Najprej so si ogledali v osno
vni šoli Ptujska Gora razstavo 
kruha, pogač in peciva, ki so jo 
pripravile tamkajšnje kmečke 
ženske in aktiv kmečkih žensk iz 
Majšperka, s posebno pozornost

jo pa so si ogledali pečat, star 
500 let, ki priča o trških pravicah 
Ptujske Gore. Kdo bi vedel, ka
ko se je ohranil, kdo je bil tisti, 
ki je pet stoletij uspel vsako ge
neracijo znova prepričati o tem, 
da je treba pečat ohraniti. Že ne
kaj desetletij prehaja iz roke ene
ga v roke drugega ravnatelja kot 
posebna dragocenost in opomin 
o boljših časih Ptujske Gore. 

Turistični delavci Podravja ni
so prišli množično, pa tudi nobe
nega predstavnika ptujske obči
ne Ptuj ni bilo, tudi sekretarja za 
turizem ne, ko so se pogovarjali 
o možnostih, ki jih Podravje ima 
na področju turizma. Predsednik 

Turistične zveze Maribor Janez 
Pograjc je menil, da če hočemo v 
turizmu kaj res spremeniti, bo 
treba najprej urediti davčno poli-
tiko in spremeniti mišljenje ljudi, 
to pa je, da bomo pričeli spošto
vati delo in dogovore. Prireditve, 
ki jih organiziramo običajno te
den dni prej, bo treba pričeti pri
pravljati že tudi leto prej. Pove
dal pa je tudi, da bo ta konec 
Slovenije v začetku septembra 
obiskal republiški sekretar za tu
rizem Ingo Paš. Opozorili so tudi 
na ekološka vprašanja, na vedno 

Vrvico na novem mostu v Do
klecah je prerezal Vlado Kova-
čič iz Vodne skupnosti Mari
bor \ 
Most je dolg 45 in širok 3,8 
metra, investicija pa je stala' 
382.189 dinarjev. :• 

večje cene komunalnih storitev, 
na turistični podmladek, dogovo
rili so se o skupni turistični poti 
in o tem, da naj bo ob večjih pri
reditvah več sodelovanja. 

Pogovor s turističnimi delavci 
Podravja je pripravilo Turistično 
društvo Ptujska Gora, ki je v ne
deljo poskrbelo še za kulturni 
utrip. Najprej so se predstavili 
orkester in zbor Les Volontaires 
iz Francije, zaplesali so člani fol
klorne skupine Vinko Korže iz 
Cirkovc, popoldne pa je v cerkvi 
pel New Swing Quartet. 

NaV 

Most v Doklecah. 

V Doleni so peli, plesali in godli 
v Doleni so v nedeljo prosla

vili deseto obletnico delovanja 
folklorne skupine »Rožmarin 
haloških dolin«, ki deluje pri 
sekciji za kulturo Dolena. Tu je 
bila revija folklornih skupin, 
ljudskih pevcev in godcev. Na
stopili so plesalci iz Dolenc, 
Markovec, Cirkovc, Lancove va
si, z Destrnika, kopjaši iz Marko
vec, ljudski pevci iz Lancove va
si, Dolene, vinogradniki iz Vid
ma, pevke iz Markovec in Cir
kovc, ljudski godec Topolovec iz 
Dolene, na citre pa je ljudske pe
smi in viže zaigrala Bernarda 
Vauhnik iz Dogoš. 

Slišali smo stare ljudske pe
smi, ki so opevale vinsko trto, 
gorico, vinsko kapljico, lukarice 
iz Markove pa so zapele pesem 
Terezije Maroh Kako se botri 

Utrinek s prireditve. 

postreže z lukom, kruhom in vi
nom. 

(Posnetek: jš.) 

Prireditev je bila pred domom 
krajanov v Doleni, in kot zanimi
vost velja zapisati, da so se pevci 
predstavili brez ozvočenja in 
smo jih dobro slišali (v razmislek 
vsem razbijačem, ki nam često-
krat celo v dvoranah parajo uše
sa s pretiranimi decibeli). 

Ob koncu prireditve je pred
sednik Zveze kulturnih organiza
cij občine Ptuj podelil domačim 
plesalcem jubilejne Maroltove 
značke, ki jih podeljuje ZKO 
Slovenije za desetletno delo na 
področju folklore. 

L 

Nehumano vedenje lovcev pri Zavrču 
Zaradi stekline je celotno območje ptujske občine v kontumacu; 

enostavneje povedano: vsi psi morajo biti na verigi, gibanje psov in mačk 
na prostem je strogo prepovedano. Lovci ali higieniki in osebe, ki skrbe 
za nadzor nad kontumacom, so dolžni vsakega psa ali mačko, ki se gi
blje na prostem brez gospodarja, pokončati, saj obstaja nevarnost, da bi 
raznašali steklino zaradi možnosti stika z okuženo divjadjo itd. 

Vse lepo in prav, čeprav je hu
do, če ti lovec ustreli domačega 
psa sto ali dvesto metrov od do
mače hiše, pravijo krajani v KS 
Zavrč, a skrajno nehumano je od 
lovcev, če psa obstrelijo ali če že 
ustreljenega psa ali mačko pusti
jo ležati. Kadaver bi morali od
straniti ali zakopati. 

Tako smo obiskali Slavka Bel-
šaka v Gorenjskem Vrhu 31, ki 
so mu lovci ustrelili domačega 
ovčarja 40 m od sosedove hiše: 
»Tisti, ki je to storil, ni mogel bi-' 
ti domačin, saj so daleč naokrog 
poznali našega Žara. Bil je kro
tek in izredno pameten pes, peto 

Kadaver Belšakovega psa je že ves 
razpadel; zanj niso poskrbeli. 

leto smo ga imeli. V veliko po
moč nam je bi! saj nam je čuval 
stavbno parcelo, ki se razprostira 
na okoli 500 metrih. Na verigi ga 
nismo mogli vedno držati. Prvič 
zaradi vročine, drugič pa zaradi 
njegovega obhoda po naši kmeti
ji in okoli farme. Pa smo se mo
rali sprijazniti s kruto resnico, da 
nam ga je nekdo ustrelil tik ob 
sosedovi hiši. Nikakor pa ne ra
zumem, kako neodgovorno je 
ravnal tisti, ki ga je ustrelil, saj je 
kadaver že ves v razpadu še zme
raj na istem mestu, neznosen 
vonj pa se razširja daleč nao
krog.« 

Trezika in Mihael Šešek iz 
Drenovca 17 sta pred dnevi doži
vela še večji šok: »Ne vem, ali je 
14 dni od tega, ko nam je neznan 
lovec ob cesti kakih 150 m od hi
še ustrelil psa. Sosedovi so nam 
prišli povedat, da se zvija v bole
činah in proseče cvili. Strašno je 

bilo videti, kako se je z okrva
vljeno glavo mučil in si poskušal 
pomagati. Ker smo videli, da mu 
več ne moremo rešiti življenja, 
smo ga rešili muk in prosili sose
da, da gaje pokončal. Pozneje so 
nam sokrajani povedali, da ga je 
ustrelil nekdo kar iz avtomobila. 
Baje pripelje vsakih nekaj dni 
avtomobil v našo dolino, počasi 
vozi po cesti in kar skozi okno 
opravi svoje hrabro dejanje. Da 
bi poskrbel za kadaver, o tem ni 
govora. Vprašujem pa se tudi, ali 
je to prav . . . Človeško že ni, da 
tako mučijo živali, pa zakon gor 
ali dol . . .« 

Danica Kelc iz Goričaka 58 je 
opisala podobno zgodbo: »Pri 
hiši smo imeli dva psa. Tega veli
kega ovčarja, ki je ves čas na ve
rigi, in manjšega, ljubkega, s ka
terim so se ponavadi igrali otroci 
na dvorišču. Nekega dne so nam 
ga lovci ustrelili, sicer več kot 
200 m od hiše, a za kadaver niso 
poskrbeli. Tako je bilo vse sku
paj še bolj boleče. Ne vem, zakaj 
si drznejo streljati pse in mačke 
kar tako po vasi . . .« 

V pogovoru z ogorčenimi kra
jani smo uspeli zvedeti, da je nek 
lovec — očitno nepreviden pri 
pokončanju mačke — obstrelil 
gospodinjo, ki je plela na njivi in 
je bila skrita za grmovjem. Posle
dice čuti še sedaj, a zaradi boja
zni pred maščevanjem lovca ne 
upa izdati imena. Vedenje posa
meznih lovcev na območju KS 
Zavrč pa opisujejo kot skrajno 
predrzno in zastraševalno. S pu
ško v roki je lahko vsak hraber, 
pravijo in tarnajo, ker se nimajo 
komu pritožiti. 

Na ptujskem Zavodu za veteri
narstvo in živinorejo smo uspeli 
zvedeti, da je vsak, ki pokonča 
psa ali mačko klateža, dolžan po
skrbeti za kadaver sam ali pa o 
tem obvestiti Zavod. Nikakor pa 
ne sme pustiti kadavra razpadati, 
saj to še bolj ogroža okolico. Ne
kaj se torej mora premakniti, 
drugače ne bo dobro! 

M. Ozmec 

Danica Kelc iz Goričaka: »Enega psa so nam že ustrelili in ga pustili« 
drugega ne pustimo z verige, preveč ie nevarno.« (Foto: M. Ozmec) 

MIRKO 
KOSTANJEVEC 

Lovski predpisi v Sloveniji 
(5. nadaljevanje) 

Krivdna in objektivna odškodnin
ska odgovornost 

Na vprašanje, ali odgovarja 
lovska organizacija, ki upravlja 
lovišče, za škodo iz 1. odst. 71. 
čl. ZL po 1. odst. 154. čl. ZOR, ki 
se glasi: »Kdor povzroči druge
mu škodo, jo je dolžan povrniti, 
če ne dokaže, da je škoda nastala 
brez njegove krivde« (t. i. načelo 
krivdne odškodninske odgovor
nosti), ali pa po 2. odst. 154. čl. 
ZOR, ki se glasi: »Za škodo od 
stvari ali dejavnosti, iz katerih iz
vira večja škodna nevarnost za 
okolico, se odgovarja ne glede 
na krivdo« (t. i. načelo objekti
vne odškodninske odgovorno
sti), moramo odgovoriti, da je ta
ko pravna teorija kot tudi sodna 
praksa zavzela stališče, da lovska 
organizacija za škodo iz 1. odst. 
71. čl. ZL odgovarja po načelu 
objektivne odškodninske odgovor
nosti, ker škoda, ki jo povzroči 
divjad, s katero lovska organiza
cija gospodari in ima od uplenje
ne ali pokončane le ona ekonom
sko korist, izvira od divjadi, ki jo 
praviloma lahko uvrsitmo med 
stvari, od katerih izvira večja 
škodna nevarnost za okolico. 
Rešitev od odškodninske odgovor
nosti 

Tako subjektivne kot tudi ob
jektivne odškodninske odgovor
nosti se lahko v celoti ali deloma 
reši odškodninski zavezanec, če 
dokaže, da je do škode prišlo za
radi t. i. višje sile (potres, udar 
strele itd.) ali pa zaradi oškodo
vanca oz. tretje osebe. Zadevno 
določbo iz 2. odst. 71. čl. ZL, ki 
določa, da se škoda ne povrne, 
če r ^ š k n H n v ; i np r ni storil vsepa 

kar je bil za preprečitev škode 
dolžan storiti po ZL, in na njego
vi podlagi izdanih predpisov ter 
po samoupravnem sporazumu, 
ki so ga sklenile lovske organiza
cije in gospodarske organizacije 
ter krajevne skupnosti o uporabi 
zaščitnih sredstev ter o prepreče
vanju škode po divjadi in na div
jadi, se pri ugotavljanju škodne 
odgovornosti sicer upošteva, 
vendar se vselej ugotovi, koliko 
je oškodovanec sam kriv za ško
do, in če je kriv le npr. 20%, se 
mu za toliko ne povrne škoda. 

2. Kot sem že pri razlagi poj
ma »prepoved lova« zapisal, se 
različno razlaga, kateri členi ZL 
se nanašajo na popolni lovopust 
in kateri na trajno prepoved lo
va. Tam sem tudi utemeljil, da 
menim, da je divjad, našteta v 1. 
odstavku 12. čl. ZL, zaščitena s 
trajno prepovedjo lova. Zato po 
mojem mnenju za škodo, ki jo 
povzroči omenjena divjad oz. 
vsaka divjad, za katero je oziro
ma bo predpisana trajna ali zača
sna prepoved lova, odgovarja po 
2. odst. ZL dru/benpolitična 
skupnost, katere organ je odredil 
prepoved. Podlaga za odgovor
nost je tudi v 3. odstavku ZOR. 
ki določa, da se za škodo — ne 
glede na krivdo — odgovarja tu
di v drugih z zakonom določenih 
primerih (torej ne samo v dru
gem odstavku i':tega člena našte
tega primera, katerega sem že ci
tiral). 

3. Določbo iz 4. odstavka 71. 
čl. ZL zelo različno tolmačijo. 
Eni mislijo, da gre v tem odstav
ku samo za divjad iz 1. in 2. od
stavka 71. čl., kjer je govor o z lo-
vopustom in prepovedjo lova za
ščiteni divjadi, in od nezaščitene 
diviadi. torei takšne, ki se sme lo

viti vse leto, so našteti le med
ved, ki živi v območjih, kjer ni 
zaščiten, ter mladiči in lanščaki 
divjega prašiča. 

Drugi pa menijo, da gre za v 
ZL našteto divjad, in sicer za za
ščiteno in nezaščiteno. 

Osebno se strinjam z mnenjem 
r prvih, pri čemer pa pripomi

njam, da mi ni znano, ali obstaja 
zadevna sodna praksa, ki je lah
ko tudi drugačna od mojega 
mnenja. 

Menim namreč, da za škodo, 
ki jo povzroči bilo na premože
nju bilo na ljudeh nezaščitena 
divjad (lisica, pižmovka, mink, 
šoja, sraka in si\a vrana) lovska 
organizacija ne odgovarja, kar se 
da tudi skleniti iz 54. čl. ZL, ki 
določa, da sme lastnik, uporab
nik oziroma imetnik zemljišča v 
svojem poslopju ali na dvorišču 
pokončati vsako divjad, ki se 
sme loviti vse leto. 

Ker pa po sedanjem ZL po
končana, čeprav nezaščitena div
jad pripada lovski organizaciji, 
ki upravlja lovišče, na območju 
katerega je bila divjad pokonča
na, oziroma če je bila pokončana 
zunaj lovišča, pripada organiza
ciji, ici skrbi za divjad, je upravi
čena zahteva občanov, ki jim je 
prizadela škodo nezaščitena div
jad npr. lisica, da tudi za tako 
škodo nekdo odgovarja, npr. lov
ska organizacija ali občina, ozi
roma da se LZ tako spremeni, da 
pokončana nezaščitena divjad 
pripada tistemu, ki jo je pokon
čal. Tako določbo je že vseboval 
slovenski republiški zakon o lo
vu iz 1. 1949 (Ur. list LRS, št. 
16/49). V 4. odst. 71 čl. ZL pa ne 
gre za škodo na premoženju, 
temveč za drugo škodo, ki j o . 
Dovzroči diviad. Ta druea škoda! 

je npr. škoda na ljudeh, ki se iz
raža npr. v usmrtitvi v onesposo
bitvi za delo, v strahu, v pretr
pljenih bolečinah ljudi itd. Od
govornost za tako vrste škode je 
naložena lovski organizaciji oz. 
družbenopolitični skupnosti po 
istih načelih, kot sem jih razložil 
pri obravnavanju odgovornosti 
za škodo na premoženju. Pač pa 
je postopek za ugotavljanje pre
moženjske in druge škode, ki jo 
povzroči divjad različen. Za ugo
tavljanje škode na ljudeh in nje
no sodno uveljavljanje prideta v 
poštev ZOR in Zakon o pravd
nem postopku, za ista dejanja pri 
premoženjski škodo pa moramo 
poleg omenjenih Eakonov upo
števati še poseben postopek, 
predpisan v ZL, o čemer bom pi
sal v nadaljevnaju tega članka. 

4. Mislim, da lovska organiza
cija, ki organizira in vodi lov, ki 
je vsekakor nevarna dejavnost, 
odgovarja za škodna dejanja lov
cev in drugih udeležencev lova, 
vključno lovskih psov, po obje
ktivnem načelu in ne glede na to, 
ali je do škode prišlo v lovišču 
ali zunaj njega. Kot je to izrecno 
zapisano v petem odstavku 71 čl. 
ZL, pa ima lovska organizacija, 
brž ko je oškodovancem škodo 
poravnala, pravico zahtevati po
vračilo škode od dejanskih kriv
cev oz. povzročiteljev škode. Ce 
je škodo povzročil lovski pes in 
je to škodo lovska organizacija 
že poravnala, bo lahko zahtevala 
povrčailo od lastnika psa. V skla
du s splošnimi pravili o odškod
ninski odgovornosti, ki jih vse
buje ZOR, pa bo oškodovanec 
lahko zahteval povrnitev škode 
samo — in to direktno — od res
ničnega povzročitelja. 

Se nadaljuje 
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Slaba polovica šol nima telovadnice 
Novo šolsko leto bo v ptujski 

'občini prineslo spremembe, pa 
spet ne. Kakšne bodo te spre
membe in kaj še ostaja po sta
rem, smo se pogovarjali s Kristi
no Šamperl-Purg, novo ministri
co za izobraževanje, če si smemo 
dovoliti ljudsko rabo poimeno
vanja njene funkcije. 

Tednik: Kaj vas je na področ
ju osnovnega šolstva v ptujski 
občini presenetilo v dobrem in 
seveda tudi v slabem? 

Kristina Šamperl-Purg: Seve
da se zdaj v začetku še učim. 
Razpeta sem med preteklost, se
danjost in prihodnost. Preteklost 
spoznavam in se je učim, v seda
njosti ugotavljam, da veliko ni 
bilo narejenega, kar bi že moralo 
biti, in planirala naj bi prihod
nost, ki mora biti drugačna, kot 
je bila preteklost in kot je danes. 
Tisto slabo, kar me je preseneti
lo, je gotovo slabo stanje šol, šol 
kot objektov, in če hočete, tudi 
to, da slaba polovica šol nima te
lovadnic. 

Prijetno presenečena pa sem 
bila nad polnoštevilno udeležbo 
ravnateljev osnovnih šol, ko smo 
se srečali na informativnem se
stanku: njihova pripravljenost za 
sodelovanja, za spremembe in ne 
nazadnje da so me sprejeli kot 
novo resorno sekretarko za nji
hovo področje; pa ne samo me
ne, ampak tudi druge sodelavce. 

Tednik: Omenili ste šolske 
stavbe . . . 

Kristina Šamperl-Purg: Da, 
stanje je porazno, pa naj gre za 
stare ali tako rekoč nove objekte. 
Oboji propadajo. Moj prvi vtis je 
bil, da smo vlagali preveč v lupi
no in premalo v vsebino; za vse
bino je zmanjkalo denarja pri ve
čini šol: ali zaradi podražitev ali 
zaradi premalo dorečenega pro
grama investicijskih del ali zara
di premalo natančnega vodenja 
investicij. Naprej tako ne bo šlo. 
Investitor, zaenkrat so to še šole 
same, bo moral imeti zares pri
pravljeno vso dokumentacijo in 
tudi ves potreben denar, preden 
bo mogoče pričeti investicijska 
dela. 

Tednik: Obstajajo pogoji za 
novo šolo ali za širjenje obstoje
čih? 

Kristina Šamperl-Purg: V na
slednjih petih, desetih letih ne 
potrebujemo nobene nove šole, 
saj število otrok v zadnjih letih 
upada in bo še upadalo. Problem 
pa je drugje. Kot sem že poveda
la, slaba polovica osnovnih šol 
nima telovadnic . . . Tu kaže raz
mišljati o širjenju objektov. Sicer 
pa občinska politika ne podpira 
širjenja objektov, ampak kako
vost v že obstoječih objektih. Ka
bineti, šolske kuhinje — to je ti
sto, v kar kaže vlagati v prihod* 
nje. 

Tednik: Kaj pa vsebina same 
šole, kako se bo razvijalo osno

vno šolstvo nasploh in v ptujski 
občini ? 

Kristina Šamperl-Purg: Usme
ritve, ki pa zaenkrat to tudi osta
jajo, naj bi šolo naredile bolj hu
mano, učenca naj bi vzgajali v 
celovito osebnost, učenci naj ne 
bi bili omejeni s časom, kar po
meni, da naj bi šolski zvonci 
utihnili, in še bi lahko naštevali 
spremembe, ki se pripravljajo, 
kot so devetletna osnovna šola, 
brez ocen v prvih letih, trime-
stri . . . Seveda razmišljamo o 
tem, se pogovarjamo, vendar mi
slim, da vse preveč čakamo, kaj 
bo prinesla zakonodaja. Menim, 
da bi se morali že zdaj vključeva
ti v samo pripravo zakonodaje, 
kako v našem konkretnem oko
lju izvajati te spremembe . . . 

Tednik: Šolski okoliši? 

Kristina Šampcrl-Purg: Tudi 
šolski okoliši so bilo eno od 
vprašanj vprašalnika, ki ga je naš 
sekretariat poslal osnovnim šo
lam. Moram reči, da je bila veči
na ravnateljev, ko so odgovarjali 
na to vprašanje, sila zadržanih. 
Večina pričakuje, da bo to rešil 
ustanovitelj — skupščine občine. 

Zastavlja se vprašanje, ali bo
do v prihodnje še sploh potrebni 
šolski okoliši. Vsaka šola si bo 
morala s svojim kakovostnim de
lom zagotoviti zadostno število 
učencev, kar pomeni osebno od
govornost vsakega od učiteljev 
do svojega dela. Poleg tega pa 
bodo morale postati šole »zani
mive« tudi z dopolnimi progra
mi, ki bodo usmerjeni ali v jezike 
ali v računalništvo, matematiko, 
umetnost, kmetijstvo . . . Šola 
mora zagotoviti enak start vsem 
učencem, hkrati pa naj bi se pri
lagajala tudi posebnostim, ki iz
hajajo iz okolja, v katerem je . . . 

Tednik: Poletje je čas, ko se v 
šolah na veliko pospravlja, čisti, 
obnavlja . . . So v letošnjih poči
tnicah bila kakšna večja investi
cijska dela na osnovnih šolah? 

Kristina Šamperl Purg: Da, 
obnavljajo Cirkulane, manjša de
la potekajo na osnovni šoli To
neta Žnidariča, pa na osnovnih 
šolah Videm, Leskovec in Pod-
lehnik, kjer so se dela pred krat
kim pričela in bodo trajala tri 
mesece. Ob tem pa velja izposta
viti odgovornost vseh, ki so gra
dili šolo v Podlehniku, saj je sta
ra komaj 17 let, obnovitvena de
la pa bodo sta[a skoraj toliko kot 
novogradnja. Še to moram pove
dati, da se je šola v Leskovcu 
končno priključila na vodovod. 
Dela potekajo tudi v osnovni šoli 
Juršinci, kjer gradijo tudi prizi
dek, pa bo šola še kljub temu 
brez telovadnice. . 

Tednik: Novo šolsko leto, no
ve skrbi . . . Bo denarja .d?)volj? 

Kristina Šamp^erl-Purg: Raču-
narno, da se bo denar zbiral tudi 
naprej na enak način in v enaki 
višini kot doslej. 

V nasprotnem primeru? Na to 
vprašanje ne zna odgovoriti nih
če. 

Tednik: Še nekaj statističnih 
podatkov, čeprav jih za novo šol
sko leto še ni, saj še vedno priha
ja do manjših sprememb . . . 

Kristina Šamperl-Purg: Lani 
je obiskovalo 27 osnovnih šol 
(od tega 18 popolnih osemletk) 
7.857 učencev. Od teh se jih je 
2.085 vozilo v šolo. V 27 oddel
kih pa je bilo v podaljšanem var
stvu 596 otrok. Število učencev 
pa, kot sem že rekla, še upada. 

Tednik: Kako se v ptujski ob
čini vključujemo v spremembe 
osnovnega šolstva? Nekaj se na 
tem dela že tudi konkretnega. 

Kristina Šamperl-Purg: Treba 
je reči, -da nekatere spremembe 

uvajamo že tudi v naše šole. V le
tošnjem šolskem letu bo osnovna 
šola Toneta Žnidariča poskusno 
uvedla trimestre, kar pomeni v 
enem šolskem letu tri redovalne 
konference, in temu naj bi bile 
prilagojene tudi počitnice. Kdaj 
bodo te počitnice in koliko časa, 
še ni dorečeno. Eksperimentalni 
prvi razred bo imela tudi osno
vna šola Olge Meglic. 

Tednik: Kako vi osebno gleda
te na šolstvo kot na del družbe
nih dejavnosti v naši družbi? 

Kristina Šamperl-Purg: Ne 
morem pristati na to, da mora, 
ker je naša družba trenutno re
vna, biti revno tudi šolstvo. Tega 
ne smemo dopustiti, ker potem 
tudi v gospodarstvu ne bo na
predka, če ne bo izobraženih Iju-

Kristina Šamperl-Purg 

di. Zato moramo najti z gospo
darstvom skupen jezik, saj so 
izobraženi ljudje tista osnova, na 
kateri je mogoče graditi sprfe-

(Foto: J. Bračič) 

membe v gospodarstvu. Eno 
brez drugega ne more; izobraže
vanje je vitalni del gospodarstva. 

Nataša Vodušek 

V srednii šoli več strokovnih predmetov 
Z letošnjim šolskim letom se v programu srednjih šol vrača gim

nazija. Gre za splošnoizobraževalni program, ki ga z novim šolskim 
letom uvaja tudi ptujski Srednješolski center. V njem se združujejo 
dosedanji programi naravoslovno-matematična dejavnost, družboslo
vni in kulturni, pedagoški (razen smeri predšolska vzgoja) in računal
niški. 

V tretjem letniku tehničnih usmeritev v vseh programih ptujske
ga srednješolskega centra uvajajo intenzivne oddelke. To pomeni več 
ur matematike, fizike, tujih jezikov. Vse to naj bi učencem omogočilo 
lažje vključevanje v visokošolski študij. V teh oddelkih bo omogočen 
tudi fakultativni pouk tujih jezikov. 

V triletnih usmeritvah se zaradi ukinitve obrambe in zaščite ter 
samoupravljanja s temelji marksizma povečuje število ur strokovno-
tehničnih predmetov, kar pomeni boljše znanje za poklic. V teh pro
gramih se tudi v tretjem letniku ukinja proizvodno delo, saj bodo 
učenci ponovno ob koncu šolanja imeli zaključne izpite. 

Po anketi, ki so jo opravili v Srednješolskem centru, se je zelo 
malo učencev, ki so se vpisali v gimnazijo, odločilo za francoščino kot 
drugi tuji jezik, zato nameravajo ob začetku pouka anketo ponoviti, 
saj je francoščina eden tistih jezikov, ki se v svetu veliko uporablja. 

Fakultativno pa se bodo učenci lahko učili latinščino, italijanšči
no, angleščino, nemščino in francoščino. 

NaV 

Letos grem v šolo 
/slismo imeli posebne sreče, ko smo po enotah 

pttjjskega vrtca iskali tiste, ki preživljajo v njem 
zadnje dni, skorajda ure, saj odhajajo septembra v 
šolo. Veliko staršev izpiše tiste, ki bodo jeseni šo
larji, že julija. No, tri fante smo vendarle našli. Če
prav niso posebej zgovorni, se pa vsi veselijo šole, 
še posebej tega, da bodo lahko pisali. 

BORUT VRBANCIČ: Obiskoval bom osnovno 
šolo Olge Meglic. Veselim se šole. Vse, kar potre
bujem za šolo, že imam; šolsko torbico je izbrala 
mama, pa mi je všeč. Šole se veselim še posebej za
to, ker bom lahko pisal. 

HERMAN GAISER: Veselim se šole, grem na 
osnovno šolo Franca Osojnika. Vesel sem tudi za
to, ker bo to šolo obiskovalo veliko prijateljev iz 
vrtca. Za vrtcem mi ne bo nič hudo. Šolskih po
trebščin še nimam. Najbolj me mika pisanje, zato 
si želim v šolo. 

BOŠTJAN BER: Torbe še nimam, veselim se, 
da grem v šolo. Obiskoval bom osnovno šolo Olge 
Meglic. Veselim se že, da se bom naučil pisati. Ob 
vpisu v šolo mi je bilo najbolj všeč to, da sem lah
ko risal. Narisal sem hišo. 

Foto: J. Bračič 

Borut Vrbančič Herman Gaiser Boštjan Ber 

V Ptuju 
vzorčni 
prvi 
razred 

o spremembah v osnovni šoli 
se je že veliko pisalo in govorilo, 
kako konkretno pa naj bi bile vi
deti te spremembe oziroma kdaj 
naj bi stopile v veljavo, pa zaen
krat ni bilo mogoče dobiti natan
čnega odgovora. Vendar pa na 
mnogih šolah, tudi v ptujski ob
čini, že nekaj časa uvajajo spre
membe. V Osijeku je bila enolet
na dopisna šola, ki jo je iz mari
borske regije obiskovalo osem 
učiteljev, tudi iz ptujske občine. 
Na osnovi seminarskih nalog, ki 
so jih udeleženci te šole morali 
pripraviti, je bila za nove metode 
poučevanja ali prenovo osnov
nošolskega dela v prvih razredih 
izbrana učiteljica Breda Kore
njak iz osnovne šole Olge Meglic 
v F*tuju. Takih vzorčnih razre
dov, kakršnega bo imela Breda 
Korenjak, bo v tem šolskem letu 
v Sloveniji 24. 

Kot nam je povedala Breda 
Korenjak, je skupaj z nekaterimi 
sodelavkami na šoli že lani uved
la nekaj sprememb, ki pa se niso 
strogo »držale« tako imenovane
ga osiješkega modela. Cilj je bil 
natančno določen, to pa je, da 
zna otrok ob koncu prvega razre
da pisati, brati in računati do 20. 
Učenci so pričakali učiteljico na 
blazini, tudi učiteljica je bila pri
merno oblečena, da se je lahko 
prilagodila učencem, ki so 
spremljali pouk tako rekoč na 
tleh. Pouk se je pričel z didakti
čno igro in iz nje se je pričel po
uk posameznega predmeta, ki je 
trajal za ta predmet le 10 ali 15 
minut. Zatem je bila razvedrilna 
igra in spet pouk predmeta, lah
ko istega kot prej ali pa katerega 
drugega. Likovni pouk so imeli 
navadno kar po štiri ure, vmes 
pa so bile, kot smo že zapisali, 
didaktične, razvedrilne igre in 
minute za zdravje. 

Z otroki ni bilo nobenih težav, 
radi so hodili v šolo. Rezultati so 
bili izjemno dobri: otroci so se 
naučili brati in pisati, računati. 
Poleg tega pa je bil dan velik 
poudarek medsebojnim odno
som. Otroci so se naučili tega, da 
so med seboj prijazni, da se ne 
pretepajo, da je tudi odnos med 
deklicami in dečki prijateljski, 
skratka da niso v odnosu drug 
do drugega grobi. 

Tudi v letošnjem letu bodo tak 
način poučevanja nadaljevali, ne 
samo v razredu Brede Korenjak, 
ampak tudi v drugih. Ne glede 
na to, da je razred Brede Kore
njak vzorčni, ima 32 učencev. 
Republiški Zavod za šolstvo bo 
njeno delo redno spremljal, ven
dar kakšnega posebnega denarja 
za to ne razred, ne šola in ne uči
teljica ne bodo dobili. 

NaV 
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PSIHOLOG SVETUJE 

Vstop v šolo 
v človekovem življenju obsta

jajo mejniki, ki dodobra, prakti
čno čez noč postavijo na glavo 
naše dotedanje izkušnje, navade 
in s tem v zvezi neko umirjenost 
in sigurnost. Podamo se v nezna
no. K takšnim mejnikom sodijo 
recimo vstop v vrtec, nato vstop 
v šolo, zaposlitev, začetek življe
nja v dvoje, rojstvo otroka ipd. 

Pred začetkom novega šolske
ga leta se pomudimo pri prvo-
šolčkovem vstopu v šolo. 

Zahteve šole terjajo od otroka 
določeno zrelost na telesnem, so
cialnem in intelektualnem 
področju, ne smemo pa pozabiti 
tudi na delovne navade. Nezreli 
otroci so v povprečju bolj nesa
mostojni, plahi, ne zmorejo izvr
ševati postavljenih zahtev, imajo 
zmanjšano učno in delovno spo
sobnost, zaostajajo v gibalnem 
razvoju, pogosto so tudi moteni 
v govornem razvoju. Četudi je 
dala komisija za sprejem šolskih 
novincev pozitivno mnenje o 
všolanju, je vseeno priporočljiv 
razgovor o takšnem otroku zara
di specifičnih napotkov kot po
moč otroku in staršem pri posa
meznih strokovnjakih, npr. psi
hologu, pedagogu, logopedu ipd. 

Ali bo otrok kos zahtevam šo
le, je odvisno od množice faktor
jev, med najpomembnejše pa 
vsekakor sodijo otrokove inte
lektualne sposobnosti, njegove 
učne in delovne navade in tudi 
ukvarjanje staršev z njim. Toda 
koliko naj mu starši pomagajo? 
Na splošno velja pravilo, da toli
ko, kolikor pač otrok potrebuje 
pomoči, kar konkretno pomeni, 
da bo pomoč in nadzor pri do
mačem delu lažje pravilno dozi-
rati tistim staršem, ki boljše po
znajo svojega otroka in so že tu
di do vstopa v šolo ustrezno 
ukvarjali z njim na psihopedago-
škem področju. 

Da bi starši najučinkovitejše 
pomagali otroku pri domačem 
delu, je potrebno poznati vsaj 
nekatere zakonitosti otrokovega 
psihičnega razvoja. Zavedati se 
je treba, da je prvošolček v ob
dobju t.i. naivnega realizma, kar 
pomeni, da se komaj začenja od-
mikati od svojega subjektivnega 
zaznavanja k objektivnemu. Za
znave so iz dneva v dan bolj ob

jektivne, sistematične in organi
zirane, usmerjene na določene 
vsebine. Otrokova podoba sveta 
sčasoma postaja vedno bolj celo
stna, realistična, ni pa še zmožen 
kritičnosti do dogodkov. Kriti
čnost se pojavi pri večini otrok 
šele okrog devetega leta. 

Mišljenje prvošolčka je še v 
glavnem vezano na konkretno si
tuacijo. Govorimo o t.i. fazi kon
kretnih operacij, kar pomeni, da 
je najboljša pomoč otroku tista, 
ki je vezana z manipulacijo pred
metov, ker na ta način otrok v 
svojih predstavah in spominu 
najlažje in najdlje zadrži določe
ne informacije o predmetih in 
pojavih, številčnih pojmih ipd. 
Ko se starši doma učijo z otro
kom, mu je potrebno konkretno 
ponazoriti čimveč stvari. Ne 
obupati, če se bodo pojavile te
žave pri prvošolčku pri razume
vanju vzročnih in posledičnih 
odnosov, saj se ti pojmi pri veči
ni otrok razčistijo šele okrog 
osmega leta. 

Ne smemo pozabiti tudi na 
bogatitev besednega zaklada. 
Otroku pomagamo že s tem, da 
se pogovarjamo z njim o razli
čnih vsebinah, ga vzpodbujamo 
k branju knjig in da se z njim po
govorimo o vsebini prebrane 
knjige. 

Starši morajo oblikovati sku
paj z otrokom njegov domači ur
nik. Otrok mora vedeti, kdaj je 
čas za igro in kdaj za učenje. Se
veda pa je potrebno upoštevati 
individualne razlike. Nekateri se 
raje učijo takoj po končanem 
pouku, ke na tak način takoj 
odložijo skrbi, drugi pa si želijo 
najprej odpočiti in so šele kasne
je pripravljeni sesti k domačemu 
učenju. Splošnega pravila ni, po
trebno pa je vztrajati na istem 
vsakodnevnem ritmu domačega 
učenja. 

Mišljenje, da mora otrok sko-
raj ves čas posvetiti sedaj le šoli 
in učenju, še posebno takrat, ko 
mu ne gre najbolje v šoli, je na
pačno. Otrok mora še vedno 
imeti čas za igro, v kateri lahko 
sprosti svojo nakopičeno energi
jo. Igra na prostem in z vrstniki 
je namreč tista, ki to lahko omo
goči. Poleg tega otrok v igri 
sprošča svojo ustvarjalnost in jo 
krepi. Pomemben vidik pa je tu
di socialno učenje. Raziskave ka
žejo, da tistih socialnih spretno
sti, ki jih otrok pridobi med vrst
niki, ne morejo nadomestiti ne 
starši in ne drugi odrasli. V od
nosu z vrstniki se otrok uči prila
gajati skupinskim normam, pra

vilom, se uči oblikovati odnos do 
drugih. Otrok, ki ima možnost v 
skupini vrstnikov sprostiti svoje 
potenciale in je pri tem uspešen, 
bo tudi pri šolskih obremenitvah 
uspešnejši, saj ima oblikovano 
pozitivno samopodobo. 

mag. Miran Kerin 

ZDRAVNIK OPOZARJA 

Prvošolčki in zdravje 
še nekaj tednov nas loči od 

trenutka, ko bo zopet zapel šol
ski zvonec in se bodo odprla šol
ska vrata. Za 1.001 otroka v naši 
občini bo to prvič. Šolski zdrav
niki bomo tako od mater, očetov, 
vzgojiteljev in otroških zdravni
kov sprejeli novih več kot 1.000 
šolarjev. Naša skrb je: popeljati 
jih varno skozi telesno in duše
vno burno rastno obdobje in pri 
tem odvračati vse tiste vplive fi
zičnega in socialnega okolja, ki 
bi kakorkoli negativno vplivali 
nanje, in krepiti tiste vplive, ki 
delujejo pozitivno. Interes naše 
družbe, ki si želi hitro napredo
vati in se razvijati, je, da sprejme 
iz rok šolskega zdravnika zdrave
ga, sposobnega in aktivnega mla
dega delavca. 

Se posebno v današnjih zao
strenih gospodarskih razmerah 
pomeni vsaka dejavnost za dose
go tega cilja razumno akutno in 
dolgoročno zdravstveno in druž
beno politiko. 

Dispanzerski način dela in 
različne oblike preventivne de
javnosti, ki so ustaljene metode 
dela v šolskem dispanzerju, po
menijo za tako politiko metodo 
izbora. 

Res pa je, da prinaša današnji 
moderni način življenja tudi 
kompleksnejšo problematiko, 
kot smo jo poznali nekoč, zato se 
moramo šolski zdranviki odziva
ti nanjo z novimi oblikami di
spanzerskega dela in načrtova
njem novih ukrepov, kajti le tako 
bomo ostali pravi javni družbeni 
delavci in borci za interese in ko
risti mladih, ki si jih sami ne zna
jo in ne morejo izboriti, so pa 
dolgoročno koristne tudi celotni 
naši družbi. 

In kako so zdravi naši letošnji 
prvošolčki? (Za primerjavo nava
jam analizo sistematičnih pregle
dov prvošolčkov v Republiki 
Sloveniji za leto 1987/88, kajti 
kasnejši rezultati sistematskih 
pregledov v Republiki Sloveniji 
še niso statistično obdelani). 

V Republiki Slovneiji pregle
dajo sistematično prvošolčke od 
65 do 85 % — različno po obči
nah. 

Mi smo 1 etos pregledali 983 
ali 98,2 % prvošolčkov. Vabili 
smo vse tudi še enkrat pismeno, 
vendar se osemnajstim staršem 
ni zdelo vredno da pripeljejo 
svojega otroka na pregled. 

Po analizi teh sistematskih 
pregledov ugotavljam, da je v na
ši občini stanje naslednje: 

telesna drža: dobra 57,4 % (RS 
61,6».)), slaba 42,6% (RS 
38,4 " o ) . 

telesni razvoj: dober 69,6% 
(RS 77,4%), srednji 12,7% (RS 
15,9 %), slab 17,7 % (RS 7,6 %), 

prehranjenost: dobra 59,1 % 
(RS 73,3%), srednja 16,5% (RS 
16,6%), slaba 24,4% (RS 
10,1 %). 

Skrb vzbujajo ugotovitve o sta
nju gibal pri prvošolčkih: 21,3 % 
(RS 6,8%) ima deformacijo prs
nega koša, 21,2% (RS 21,3%) 
ima ploska stopala. Skoraj vsak 
drugi ima slabo držo. Tudi mo
tenj vida je precej: enostranske 

3,6 % (RS 2,3 %), obojestranske 
5,6% (RS 6,8%). To so podatki, 
ki niso nič kaj razveseljivi. Zad
njih 20 let opažamo, da se te 
anomalije med šolanjem še pove
čajo. Žal samo šolska zdravstve
na služba tega ne more rešiti, pri
tisk na mlade je danes velik. Po
leg svojih težav razvoja se borijo 
z maksimalno stopnjo obremeni
tve z učno snovjo, neustrezno se
stavljenim predmetnikom, urni
kom, nerazumevanjem učiteljev, 
zahtevnostjo šole, s pritiski star
šev, s storilnostno usmerjeno 
družbo. Naj k temu dodamo še 
neustrezen življenjski prostor v 
šoli: 

1. le 10 šol v naši občini ima 
telovadnico, 

2. število učencev v razredih je 
na večini šol preveliko, 

3. neustrezno pohištvo (previ
soki ali prenizki stoli, neustrezna 
višina klopi), 

4. slaba mikroklima v razredu 
(toplota, vlaga, prezračevanje, 
neustrezna okna na starih in no
vih šolah, ki pogosto niso čista), 

5. slaba svetloba v razredu 
(število in oblika svetlobnih te
les, neosvetljenost table, premalo 
dnevne svetlobe ali prevelik 
vpad sončnih žarkov), 

6. možnost izvajanja osnovnih 
higienskih in fizioloških potreb 
je na marsikateri šoli zelo slaba 
(pokvarjene pipe, in tople vode, 
ni brisač, toaletnega papirja), 

7. hrup zaradi slabe zvočne 
izolacije, posebno novih stavb, 
in preveliko število učencev pre
sega mejo normale in pripomore 
k hitrejši utrujenosti in okvari 
sluha, 

8. ogrevanje je slabo, prav ta
ko toplotna izolacija, 

9. barve in izbira sodobnih 
materialov pri gradnji novih šol 
so v glavnem neprimerne. Vse 
preveč je po stenah panojev in 
plakatov, ki tako zmanjšujejo 
svetlobni odbojni faktor sten. 

To je le nekaj faktorjev, ki ne
gativno vplivajo na zdravje šolar
ja, in vsaj nekatere bi lahko z 
manjšimi sredstvi odpravili. 

Ob vstopu v šolo se življenje 
otroku zelo spremeni. Prosti čas 
zamenja pouk: gibanje v prosto
sti sedenje v učilnicah (ki večino
ma niso idealne): igro učenje; 
brezskrbnost in svobodo dolžno
sti in obveznosti; navezanosti na 
starše in dom se pridruži naveza
nost na učitelja in šolo. 

Torej postati šolar ni niti lah
ko niti enostavno, zato jim stoji
mo ob strani vsi, ki nam je zau
pana skrb za zdravo in srečno ži
vljenje naših šolarjev. 

Naredimo jim čim lažji korak 
v nov način življenja! 

Predstojnik Dispanzerja za 
šolske otroke, mladino in 

študente 
Jože UDOVIČ, dr. med. spec. 

šol. med. 

NASVET ZOBOZDRAVNIKA 

Ciciban gre v šolo 
Starost med šestim in sedmim 

letom je čas, ko prestopi ciciban 
v prvo leto obveznega osnovnega 
šolanja. Ta dogodek odigra v 
otrokovem psihološkem življenju 
tudi neko vlogo. Psihične stiske 
in spremembe otrokovega življe
nja se pokažejo tudi v večjem 
številu bolnih — karioznih zob. 
Statistično značilno za obdobje 
med 6 in 8 letom starosti je prira
stek kariesa, in to predvsem na 
stalnih zobeh - šesticah. To je 
drugi porast kariesa. Prvi se po
javi v starosti 3, 4 let. Nato se ne
koliko umiri in se spet dvigne v 
času zorenja otrokovega telesa. 
Takrat je starost različna za de
klice in dečke. Krivulja porastka 
kariesa doseže svoj vrh med 16. 
in 18. letom starosti. 

Otrok ima ob vstopu v prvi 
razred, poleg 20 mlečnih zob še 4 
stalne prve molarje, in ker je to 
od sredine šteto šesti zob, ga 
imenujemo šestica. Samo 20 mle
čnih zob se zamenja s stalnimi, 
ker pa imamo odrasli 28—32 
zob, pomeni, da stalni kočniki — 
molarji nimajo mlečnih predhod
nikov in da na tem mestu zraste 
v življenju samo en takšen zob. 
Zato ne pozabite kontrolirati 
zdravje šestič vsak dan. Za to 
starostno obdobje je pomembna 
menjava mlečnih zbo s stalnimi. 
V času menjave zob lahko pre
prečimo veliko nepravilnosti v 
kasnejši obliki zobne vrste. Pra
vilno je, da zgornji sekalci pre
krivajo spodnje. Včasih hočejo 
spodnji sekalci zdrkniti v obratni 
— progeni ugriz. To opazimo pri 
zaprtih ustih: bradica sili naprej, 
spodnji sekalci so postavljeni ta
ko, kot da bi hoteli pokrivati 
zgornje sekalce. 

Nasvet staršem: 
1. Kontrolirajte zdravje zob — 

stalnih in mlečnih. Zobozdravni

ki želimo, da bi pripeljali otroka 
na kontrolo z zdravimi zobmi, 
ker vam takrat lažje svetujemo 
kako ravnati, da bodo zobje 
zdravi ostali. Zobozdravnik bo 
zaščitil stalni zob s posebnim po
stopkom, ki ga imenujemo zalitje 
fisur. Fisure se imenujejo žlebič-
ki in jamice na grizni površini 
zoba. 

2. Redno umivanje zob in 

I-krat tedensko ščetkanje zob z 
visoko koncentriranimi fluorjevi-
mi pastami, želeji ali kapljicami. 

3. Prehrana otroka mora biti 
takšna, da zadosti vsem potre
bam otrokovega razvoja. Zdrav
ju zobje najbolj škodljiv sladkor 
v vseh oblikah. Toplo priporo
čam: ne navajajte otroka na pitje 
sladkih pijač, sokov, čajev in 
drugih gaziranih sladkih pijač. 
Večerja naj ne bo sladka. Po ve
čerji zobe očistite. 

4. Menjava mlečnih zob s stal
nimi. Če se vam zdi, da nekaj ne 
bo prav, pripeljite otroka k zobo
zdravniku na kontrolni pregled. 
Dobili boste nasvet, kako ravna
ti, da se bo razvila pravilna vrsta 
zob. 

5. Vse pogosteje so prisotne 
poškodbe zob. Nemudoma pri
peljite poškodovanega otroka v 
ambulanto. Če je nesreča težja 
oz. da je zob izbit, zob poiščite, 
zavijte v čisto ali sterilno vlažno 
krpo in ga prinesite s seboj. 

6. Uporabljajte le dobre zobne 
krtačke. Pri redni uporabi jo je 
potrebno menjati vsake 3—4 me
sece. Ne perite zobne krtačke 
pod vročo vodo. Vedno jo dobro 
osušite. 

7. Razvade: 
— sesanje prsta 
— grizenje nohtov ali svinčni

ka 
— dihanje z odprtimi usti 
Vse te razvade pripeljejo do 

nepravilnosti v položaju zob. 
Kako se naj odvadi otrok? Naj
boljše, da poiščete ustreznega 
strokovnjaka, da ta svetuje. Pri 
dihanju z odprtimi usti vsekakor 
morate obiskati specialista za 
ušesa, nos in grlo. Pri drugih na
pakah — razvadah zadostuje po
govor z otrokom. 

Vaš otrok bo v sistematskem 
zobozdravstvenem varstvu, toda 

kljub temu morate vi sami skrbe
ti za zdravje otrokovih zob, kajti 
ne boli, če greš redno k zobo
zdravniku. Le zdravje je vredno
ta in ne plomba, prevleka, most 
ali proteza, hkrati pa naštete 
umetnine veliko stanejo in bodo 
še dražje. 

Jožica REBERC, dr. stom., 
specialist pedontolog 

Za večjo varnost otrok 
Kmalu se bodo končale počitnice in več kot 8000 osnovnošol

cev bo ponovno sedlo za šolske klopi. Med njimi bo okrog 1.100 
otrok, ki se bodo srečali z osnovnošolskim programom prvič. 

Prvi šolski dnevi so za učence v prometu zelo nevarni, saj so še 
vajeni počitniške razposajenosti, na drugi strani pa se morajo spo
prijeti s šolskimi obveznostmi. 

Najbolj nebogljeni na prometnih površinah so prvošolčki, saj 
se ne znajo obnašati na prometnih površinah. 

Starši so dolžni pred pričetkom pouka večkrat skupno preho
diti pot od doma do šole in otroka naučiti, po kateri strani ceste 
naj hodi in katero najbolj varno pot naj uporablja. Med potjo se je 
potrebno z njim pogovarjati, kakšne so nevarnosti na poti. Naučiti 
ga moramo, da se je potrebno na robu vozišča ustaviti, pogledati 
najprej na levo in desno in cesto prečkati šele takrat, ko je prosto. 

Otrok ne zna oceniti hitrosti bližajočih se vozil kot odrasli. 
Zato mu moramo pokazati na kakšno hišo, drevo ali drugo zname
nje, v kolikšni razdalji od mesta prečkanja mora imeti prosto, da 
lahko varno prečka cesto. 

VOZNIKI: 
S pričetkom pouka se bo bistveno povečal promet pešcev in 

kolesarjev, zato prosimo, da vozite previdneje. 
NE DOVOLITE, DA VAS ZAPEUE MOČ VAŠEGA MO

TORJA. 
S skupnimi močmi nam bo uspelo zmanjšati število mrtvih in 

poškodovanih na naših cestah. 
SO PTLJ 

Svet za p.eventivo in vzgojo 
v cestnem prometu 

Zgodba 1 
Oče Jakob je bil v taki službi, 

da je bil večino službenega časa 
na potovanju. Domov je prihajal 
ves živčno utrujen. 

Nekega dne sva se srečala na 
hodniku, ko je prišel na govoril
ne ure; prišel je kot naročen. V 
zbornici smo se že nekajkrat po
govarjali o njem in njegovih 
otrokih. Bilo je maja, ko se vsak 
učenec že veseli šolskega izleta 
— eden njegovih otrok pa je po
vedal v šoli, da ga doma ne bodo 
pustili na izlet, če ne bo imel do
brih ocen, drugo pa oče podi iz 
hiše, če ne bo dovršila osmega 
razreda. 

Učiteljem je nerodno. Otroka 
napravita, kar moreta. Postavlje
ni so pred vprašanje, ali dati 
otroku take ocene, ki jih zasluži
jo, ali pa jim onemogočiti izlet. 
To je neke vrste pritisk na šolo. 
Zato je oče Jakob prišel kot na
ročen. Sama sva bila v zbornici. 
Ponovil sem mu njegove izjave 
in mnenje učiteljskega zbora. Ta
ko sva bila takoj pri stvari in se
veda vsak na drugi strani. Oseb
no se dobro poznava in mislim. 

da drug drugega spoštujeva. 
Razgovor ni mogel biti drugačen 
kot odkrit. 

»Imaš otroke rad? Veš, kaj po
meni za otroka izlet? Veš, da na
pravijo v šoli, kar morejo? Si ti 
bil vedno odličnjak?« 

On pa: »Otroke imam rad, še 
preveč. Ko sem v službi, komaj 
čakam, da jih vidim. Ko pridem 

domov do kraja izmučen in zvem 
za ocene, me popade taka je
za . . .« 

»Veš, kaj se pravi poditi last
nega otroka od doma, posebno 
dekleta? Kam naj gre, na cesto? 
Saj se učita, kolikor moreta, mo
goče bi bila še boljša, če se ne bi 
bala slabih ocen zaradi tebe?« 

»Ja, ja, že! Ampak, če jaz do
ma nekaj rečem, mora tako biti!« 

Takole je potekal najin razgo
vor, nerad je popuščal. Na izlet 
pa sta otroka le šla! 

VSAKDANJE ZGODBE 

Z g o d b a 2 
Na obisk k prijateljici je prišla 

sosedova Cirila, stara dvanajst 
let. Prišla pa je prav takrat, ko je 
bil v hiši »tihi teden«, takole ob 
koncu meseca. Ne vem, ali je Ci
rila čisto po naključju ali pa iz 
porednosti začela žvrgoleti: 

»Pri nas je pa včasih tako sme
šno. Zadnjič sta se oče in mati 
ravno tepla, ko je prišel na obisk 
stric Zoran. Odpret mu je šel 
oče; ko ga je zagledal, je rekel: 

, 0 , ti si. Zoran! Glej ga, glej, 
tebe pa že dolgo ni bilo pri nas. 
Smo se že spraševali, kje hodiš! 

No, ravno prav si prišel. Čakaj, 
pokličem ženo.' 

In res je mami prišla v sobo, še 
vsa skuštrana. Ko pa je stric Zo
ran odšel, sta se naprej tepla«. 

Da, v taki družini mora biti res 
smešno, če se najprej pretepajo, 
potem se pa takole pretvarjajo. 
Kakšen lep primer za navajanje 
otroka na hinavščino. Ne verja
mem, da Cirila ni nalašč pripo
vedovala, kako je pri njih doma. 
posebno, ko je opazila, da je pri 
sosedovih »tihi teden«. 

Tako je pač življenje! 

Z g o d b a 3 
Grem v šolo, pa me na cesti 

ustavi vaščan — miren, resen 
človek. »Saj nič ne rečem čez šo
lo, vem, kakšni so danes otroci in 
da jim nič ne morete. Toda — ti
le, naši sosedi! Njihovi otroci ta
ko grdo zmerjajo mene in mojo 
ženo, kar preveč grdo.« 

Kot nalašč doidem pred šolo 
mater in otroka, čez katerega se 
je sosed pritožil. Čisto lepo re
čem materi: »Kar imate odrasli 
med seboj, to uredite vi sami, 
otroci pa naj puste odrasle pri 
miru. Če ne bodo spoštovali 
odraslih sedaj, pozneje tudi vas 
ne bodo.« 

Dobil sem takle odgovor: »Ja, 
seveda, ko pa z onimi držite.« 
Vpričo otroka. Nič ni pomislila, 
da je otroka podprla v njegovem 
grdem vedenju. 

Drugo jutro, ko grem spet v 
šolo, pa je stal takole malo od ce
ste pred svojo hišo oče tega otro
ka in kričal tja gor nekam v ok
na: »Hudiča, samo dotakne naj 
se ga, bom pa jaz naredil red, če 
ga drugi ne more!« Torej potuha 
tudi z očetove strani. 

Čez nekaj dni pa se s tem oče
tom srečava na pošti. Tako prija
zno je zažvrgolel: »Ali ne, tova
riš upravitelj, kako je danes tež
ko z otroki, ko jim starši dajejo 
tako potuho!« Kar pritrdil sem 
mu: »Da. Peter, tako je. ti že 
veš.« Torej poleg potuhe še hi-
navščina.^^.^.^ _ ^ ^ 











fCDNIK — 2 3 . a v g u s t 1990 TEDNIKOVA PRILOGA - 9 

Prvi ples 
Prvič sem plesala, ko sem bila stara deset let. 
Bili smo na počitnicah v Jugoslaviji. Zmerom obiščemp teto in 

odpeljemo njenega sina Tomaža v Ptuj k naši stari mami. Nekega dne 
pa smo šli vsi skupaj na ples. Moja mama in moj oče sta plesala, in 
ker sem hotela tudi jaz plesati, je šel moj bratranec Tomaž z menoj. 
Ker sva zelo »lepo« plesala valček in polko, so vsi drugi, ki so bili na 
plesišču, nehali plesati in so naju gledali. 

Nato je skupina igrala še več veselih pesmi. Ko sva nehala, so 
ljudje ploskali. Midva sva bila vesela. Oče nama je kupil veliko kolo. 

To je bi! moj prvi ples, a ne zadnji. Še danes grem rada z bratran
cem Tomažem plesat. A kar je najbolj smešno: moj bratranec je dve 
leti mlajši od mene. Nataša Novak, 10. raz., 

Frankfurt 

Bila sem na praksi ^ 
č e mislim na svojo prakso, me 

skoraj zadene kap. Bila sem v 
»Queens-Hotelu«. Čudno, da 
hotel sploh še dela. Ko sem bila 
tam, so imeli same težave. 

Že prvi dan je bil grozen. Tam 
so imeli taka vrata, ki se odprejo 
avtomatično (če se hočejo!). Šla 
sem proti vratom. Mislila sem, 
da se bodo odprla. A se niso! Jaz 
sem se pa zaletela v steklo. Do
ber začetek! 

Ljudje tam so bili prijazni. Ni
koli se niso prepirali, čeprav so 
imeli dosti vzrokov in veliko de
la. Ah, da! Enkrat pa so me okre-
gali. No ja, prav so imeli! 

Bilo je zjutraj. Takrat je največ 
ljudi v restavraciji. Morala sem 
nesti kavo v peti mizi. Dobro! 
Na pladnju je bila kava, sladkor 
in mleko. Povedali so mi, da ne 
smem odložiti pladnja, ko stre
žem. 

Jaz, popolna začetnica sem dr
žala pladenj v roki in postavila 
mleko in sladkor na mizo. Naen
krat je zdrknila skodelica s kavo. 

Bila je čisto na robu. Polila sem 
nekega gosta. Kakšna sramota! 

No ja, če prav pomislim, mi je 
praksa veliko pomagala. Sedaj 
vem, kje nikoli v življenju ne že
lim delati: v hotelu!!! 

Diana Gajs, 9. raz., 
Frankfurt 

TIMA Ormož 
za šolo 

v blagovnici Tima, kjer lahko 
starši najdejo vse za šolo — od 
torbic, zvezkov in knjig do dru
gega pribora — že dvanajsto leto 
pripravljajo za šolarje ormoške 
občine zvezke in delovne zvezke. 
Na to idejo so v ormoških osnov
nih šolah prišli zaradi dokaj ne
enotne opremljenosti šolarjev z 
zvezki, delovnimi zvezki in vsem 
tistim, kar je za pouk potrebno. 

Za novo šolsko leto 1990/91 
pripravljajo v TI MI delovne 
^vezke in zvezke za več kot 1000 
šolarjev. Tako organizirano 
Opremljanje šolarjev imajo v no
beni šolskem letu na osnovni šoH 
Ormož, Tomaž, Ivanjkovci in 
'^uneč. V drugih osnovnih šolah 
^ občini pa dajo staršem ob kon-

šolskega leta natančen SQ-
^lam, kaj vse šolarji potrebujejo 
^ novem šolskem letu. Mnogi pa 
^ 0 se naročili na Modrega Jane
za«. 

Anica Kosi, poslovodkinja Ti-
"^inega oddelka s šolskimi po-
[••ebščinami in galanterijo, nam 

povedala, da imajo vsako leto 
P'"ed pričetkom pouka pri njih si-
'̂ sr veliko dela, ko morajo za 
^^akega učenca po razredih na-
^^diti paket, kjer je vse tisto, kar 

bo v novem šolskem letu 
Potreboval, kljub temu pa to de-
^ Opravljajo z veseljem, ker ve-

da bodo šolarji tako za pouk 
^'je in enotno opremljeni. 

Vida_Toj2giovec 

Pred pričetkom novega šolskega leta 
ORMOŽ 

v lanskem šolskem letu (1989/90) je bilo v 
občini Ormož 2027 osnovnošolcev, ki so bili 
razporejeni v 103 oddelkih; v prvem razredu 
je obiskovalo pouk 239 prvošolcev in so bili 
razporejeni v 1.3,5 oddelkih. Bilo je tudi 11 
oddelkov celodnevne osnovne šole: štirje na 
osnovni šoli Kog in sedem na osnovni šoli 
Središče ob Dravi. Do konca koledarskega 
leta 1989 so imeli tudi štiri oddelke podaljša
nega bivanja. 

V novem šolskem letu bo pričelo obiskova
ti osnovno šolo 245 prvošolčkov, ki bodo raz
porejeni v štirinajstih oddelkih, vseh osnov
nošolcev pa bo 2033, razporejeni pa bodo v 
104 oddelkih. 

Kako bo v novem šolskem letu s podaljša
nim bivanjem in celodvnevno osnovno šolo,^ 

bo usklajeno do 30. avgusta, prav tako bo do 
takrat jasno, kako bo z vozači oziroma koliko 
jih bo in kakšen bo prispevek staršev. Malice 
bodo tudi v novem šolskem letu na vseh os
novnih šolah, ker so vračunane v normative, 
drugače pa bo s kosili, ki jih bodo v novem 
šolskem letu postavili na ekonomsko ceno. 
Kako bo s plačilom kuharic in še kaj, bomo 
izvedeli do konca avgusta. 

SLOVENSKA BISTRICA 
število učencev v osnovnih šolah slovenje

bistriške občine se od lanskega šolskega keta 
do novega ni bistveno spremenilo: lansko le
to jih je bilo 3825, v novem šolskem letu pa 
jih bo 3820. Ob tem računajo, da se v začetku 
šolskega keta vedno kdo izseli ali pa priseli. 
Razporejeni bodo v 169 oddelkih. V prvi raz

red bo 1. septembra prišlo 430 prvošolcev, ki 
bodo razporejeni v 21 oddelkih. V lanskem 
šolskem letu je bilo v osnovnih šolah slove
njebistriške občine 17 oddelkov podaljšanega 
bivanja. Zvone Potočnik, strokovni delavec 
pri nekdanji občinski izobraževalni skupno
sti, je optimistično povedal, da upa, da bo tu
di v novem šolskem letu enako število oddel
kov podaljšanega bivanja, kljub temu da po
daljšano bivanje spada v dogovorjeni pro
gram. Vprašljivi so tudi brezplačni prevozi in 
bo v novem šolskem letu potrebna soudelež
ba staršev. 

V vseh štirinajstih osnovnih šolah občine 
Slovenska Bistrica bo tudi v novem šolskem 
letu organizirana malica, pri kosilu pa bodo 
prešli na ekonomske cene. 

Vida Topolovec 

Izposoja učbenikov v šolah 
slovenjebistriške občine 

Dobri šolski učbeniki so bili 
vedno pomemben pogoj za do
bro učenje, hkrati pa precejšen 
izdatek za starše. Ker šolarji v 
osnovnih šolah slovenjebistriške 
občine niso bili vedno primerno 
opremljeni z učbeniki, so pričeli 
učitelji razmišljati, kako bi po
magali učencem, staršem in seve
da tudi sebi. Pred dvajsetimi leti 
so v akcijo izposoje šolskih knjig 
učbenikov poskušali pritegniti 
tudi sindikat, vendar ni bilo pra
vega odziva, kot da delavci — 
člani sindikata niso starši šolar
jev. Nazadnje so zadevo rešili 
prosvetni delavci sami. Marsiče
mu so se odpovedali, na izobra
ževalni skupnosti občine Sloven
ska Bistrica zbrali potrebna sred
stva in kupili osnovni fond šol
skih učbenikov, ki so jih potem 
za minimalno sposojevalnino po
sojali šolarjem. Sposojevalnina 
ali odškodnina za učbenike je bi
la vsa leta vse do danes tako niz
ka, da bi morali učbenik kar šest
krat posoditi, da bi lahko potem 
kupili novega. 

Seveda ni šlo brez težav. Učbe
niki so se menjavali hitreje, kot 
so se zbirala obnovitvena sred

stva, pa tudi slaba kvaliteta veza
ve je pospeševala hitrejšo obra
bo. Učitelji so si skušali pomaga
ti z različnimi prijemi. Pri učen
cih, predvsem tistih, ki so si 
kljub izposoji učbenike kupovali 
sami,so poskušali doseči, da bi v 
fond darovali svoje knjige, učite
lji pa so se ukvarjali še z dodatno 
vezavo učbenikov. 

Tudi takšna izposoja ima dve 
plati: pozitivno, da imajo vsi 
učenci učbenike, in negativno, 
ker se pri tem spreminja njihov 
odnos do učbenikov in knjige 
nasploh. Starši sedaj niso imeli 
več tako visokih izdatkov za uč
benike, niso vplivali na svoje 
otroke, da bi na šolske knjige pa
zili, in veliko jih je bilo obrablje
nih prej, kot bi smele biti. Knjiga 
je učencem, žal, postala potrošno 
blago, ki ga lahko po uporabi za-
vržeš. Zanimivo je bilo, da so ra
vno učenci, ki so najslabše rav
nali z učbeniki, želeli imeti vsako 
leto najbolj ohranjene, po mož
nosti pa kar nove knjige. Nekda
nji pregovorni odnos do sloven
ske knjige se je zelo spremenil. 

šele letos, ko je v družinskih 
proračunih močno zaškripalo, 
začenjajo v družinah drugače mi
sliti o sposoji šolskih učbenikov, 
saj so izdatki za šolske potrebšči
ne zelo visoke. 

V osnovni šoli Pohorski odred 
v Slovenski Bistrici, kjer so med 
prvimi pričeli pred dvajsetimi le
ti organizirano izposojati šolske 
učbenike in kjer si jih izposoja 
kakšnih 96 odstotkov, ugotavlja
jo, da je letos zanimanje za tovr
stno izposojo še posebno veliko. 
Za šolsko leto, ki se pričenja 
1. septembra, so jih večini učen

cev posodili že do 10. julija, da si 
jih učenci do pričetka pouka ure
dijo in se mogoče tudi seznanijo 
z njihovo vsebino. Seveda bodo 
nekateri učbeniki, kot so spozna
vanje narave in spoznavanje 
družbe za četrti in peti razred, je
seni novi, prav tako učbenik za 
Spoznavanje narave in družbe v 
prvem razredu. 

Za konec lahko zapišemo, da 
je izposoja učbenikov v slovenje-
bistriških osnovnih šolah prišla v 
krizo. Knjige so v veliki meri do
trajane, na vidiku so nove, pa še 
ne vedo, ali bo zanje dovolj de
narja. Lahko se zgodi, da bo že 
prihodnje leto fond za obnovo 
šolskih učbenikov v slovenjebi-
striških osnovnih šolah usahnil. 

Vida Topolovec 

Mama, povej! 
Jaz: Si bila rojena doma ali v bolnišnici? 
Mama: Doma. 
Jaz: Koliko otrok vas je bilo? 
Mama: Devet: trije fantje in šest deklet. 
Jaz: Kje si odraščala? 
Mama: Na kmetiji v Prekmurju. 
Jaz: Kam si hodila v šolo? 
Mama: V osnovno šolo Rogašovci. 
Jaz: Si bila pridna učenka? 
Mama: Da, rada sem se učila. 
Jaz: Ali si kaj pomagala na kmetiji? 
Mama: Morala sem. Bilo je veliko dela. 
Jaz: Ste imeli tudi domače živali? 
Mama: Da, krave, prašiče in kure. 
Jaz: Si rada gledala televizijo? 
Mama: Nismo je imeli. 
Jaz: Si imela kakšen hobi? 
Mama: Zbirala sem sličice in jih lepila v album. 
Jaz: Kdaj si odšla v tujino? 
Mama: Se mlada, s petnajstimi leti. 

Benjamin Grešak, 
6. razred, 
Frankfurt 

To stran so nam'pomagali zapolniti učenci dopolnilnega poti
ka slovenskega-jezika v oddelkih frankfjirt, Offenbach in Darm-
stadt; njihovo glasilo nam Je poslala učiteljica Mira Turk. Hvala. 

NAJ NAM NE BO VSEENO! 

Razmiš l jam o nevarnos t i 
j ed r ske e l ek t r a rne 
pri K r š k e m 

Ni še dolgo, kar je blizu Kr
škega zrasla ogromna betonska 
kocka — ki se sijajno »ujema« z 
okolico — da bi pokrila kar 
dvajsetino jugoslovanskih potreb 
po energiji. Danes skoraj vsakdo 
pozna težave in nevarnosti tovr
stne energije. Tudi jaz razmiš
ljam: 

~ Na vprašanje o radioaktiv
nih odpadkih še ni in mogoče ni
koli ne bo dokončnega odgovo
ra; dosedanje rešitve so lahko le 
začasne. 

— Z vročo hladilno vodo iz 
reaktorja segrevamo reke, pri Kr
škem je to Sava. Topla voda ne 
vsebuje toliko kisika kot hladna, 
zato je ogrožena celotna rečna 
flora in favna. Bomo še lahko ve
selo zapeli: Na Krki sem rib'ce 
lovil . . . 

— Najvažnejše je seveda 
vprašanje varnosti: kdor je že 
kdaj videl kontrolno sobo v Kr
škem, je ob pogledu na stotere 
lučke na stikalnih mizah podvo
mil, ali človeku tu res ne more 
spodleteti. Že najmanjša okvara 
ima lahko hude posledice: prehi
tro uidejo radioaktivne snovi v 
okolico. V takih primerih bi bilo 
treba celotno območje izseliti, da 
prebivalci ne bi bili izpostavljeni 
nevarnemu sevanju. 

Tudi resne poškodbe nikakor 
ni možno stoodstotno preprečiti. 
Kolikokrat se ponesreči to ali 
ono letalo, ki bi lahko ob dovolj 
veliki hitrosti prebilo debele be
tonske zidove! Ali ni bilo v Slo
veniji že dosti potresov, do zdaj 
k sreči le manjših? Že naslednji 

sunek in premik zemeljske skorje 
bi bil lahko usoden za celo Slo
venijo, če bi v notranjosti reak
torja nastale večje poškodbe. Ta
krat za ljudi iz okolice ne bi bilo 
rešitve. Prej ali slej bi radioakti
vno okuženi omagali. Izkušnje iz 
Černobila pa nas učijo, da bi ta
ko postalo celotno območje Slo
venije za daljši čas neprimerno 
za bivanje. 

Seveda v Franciji, kjer več kot 
polovico energije pridobivajo iz 
jedrskih reaktorjev, ne bi mogli 
naenkrat izključiti vseh elektrarn 
tega tipa. Toda Jugoslavija z 
elektrarno Krško pokriva le šest 
odstotkov svojih potreb! Krško 
je bilo za nas bolj simbol tehno
loškega napredka kot pa odgo
vor na problem energetske oskr
be Jugoslavije; morda naj bi bilo 
zahodnemu svetu dokaz o tehni
čnih sposobnostih naše države in 
naj bi tam poskrbelo za večji 
ugled? 

Če se temu zadnjemu res ne 
moremo odreči — ali ne bi zdaj, 
ko človeštvo vsaj začenja spo
znavati, da s svojim ravnanjem 
dogovarja za usodo narave in s 
tem samega sebe, začeli tudi mi 
drugače razmišljati. Za največji 
ugled v svetu bi poskrbeli tako, 
da bi odgovorno ravnali s svojim 
bogastvom! 

Ne žrtvujmo naše lepe narave 
in človeških življenj v Sloveniji 
za tako imenovani tehnološki na
predek! 

Robert Sinur, 
10. razred, 
Offenbach 
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Srednješolski center Dušana 
Kvedra Ptuj 

v Srednješolski center Dušana 
Kvedra bo v šolskem letu 
1990/91 v prve letnike vstopilo 
okrog 800 novincev, ki se bodo 
izobraževali v štirih šolah. 

STROJNA IN METALUR
ŠKA ŠOLA usposablja učence v 
strojni in metalurški usmeritvi v 
srednjih programih: metalurgija, 
obratni metalurški tehnik, stroj
ništvo in obratni strojni tehnik. V 
skrajšanem programu se učenci 
usposabljajo v programu prido
bivanje, predelava in obdelava 
kovin. 

Danes si ne moremo predsta
vljati razvoja sodobne proizvod
nje brez kvalitetnih materialov, 
strojev in naprav, ki jih načrtuje
jo, proizvajajo in upravljajo me
talurgi in strojniki. Sodobno 
opremljene učilnice za strokovne 
teoretične predmete omogočajo 
učencem, da pridobijo najnovej
še znanje s področja računalni
štva, konstruiranja, računalniško 
krmiljenih obdelovalnih strojev, 
motorjev, tehnologije ter prido
bivanja in predelave kovin. 

V šolskih delavnicah se učenci 
usposobijo za številne zanimive 
poklice v strojništvu, ki jih indu
strija in obrt nujno potrebujeta. 
V sodelovanju s Tovarno glinice 
in aluminija iz Kidričevega izo
bražuje Strojna in metalurška šo
la gliničarje, talilce, livarje in 
metalurške tehnike, ki se po kon
čanem šolanju zaposlijo v novih 
obratih tovarne. 

Izobraževanje v NARAVO-
S L O V N O - M A T E M A T I C N I I N 
DRUŽBOSLOVNI ŠOLI poteka 
v treh smereh: 

— Splošna izobraževalna 
smer v družboslovnem in kultur
nem programu temelji na ideji o 
enotni splošni šoli, ki je osnova 
za visokošolski študij v katerikoli 
usmeritvi. Pomeni temeljitejšo 
reorganizacijo in izboljšavo, saj 
so znanja naravoslovnega, druž
boslovnega in jezikoslovnega po
dročja uravnotežena. V progra
mu pa so na novo tudi predmeti 
po izbiri šole, in sicer v fondu 
210 ur (tri leta po 2 uri teden
sko). Šola bo za te ure izbrala 
predmete v skladu s študijskimi, 
zaposlitvenimi in osebnimi inte
resi učencev ter z omejitvijo obli
kovanja celih oddelkov. 

— Upravni tehnik je smer, ki 
spada v program administrativna 
dejavnost v družboslovni usmeri
tvi. Učenci se izobražujejo za 
opravljanje upravno-poslovnega 
in administrativnega dela v go
spodarskih in negospodarskih 

dejavnostih, kot n.pr.: vodenje 
tajniških del, korespondiranje, 
arhiviranje, organizacijska opra
vila, vodenje in urejanje dela v 
strojepisnici, urejanje poslovanja 
vložišča, evidenčna opravila in 
drugo. 

Glede na zahtevnost del si 
učenci pridobijo solidno splošno 
izobraženost, ki omogoča tudi 
nadaljnji študij v pravni in upra
vni stroki ter temeljno strokovno 
teoretično in praktično usposo
bljenost. 

Smer naravoslovno-mate-
matični tehnik poteka v progra
mu naravoslovno-matematična 
dejavnost oz. v naravoslovno-
matematični usmeritvi. V primer
javi z drugimi programi in smer
mi vsebuje večji obseg znanja iz 
matematike, fizike, kemije in 
biologije. 

Z delovno prakso v 2. in 3. le
tniku ter z možnostjo vključeva
nja v izbirne dele programa v 4. 
letniku pa omogoča pridobiti 
znanje na začetku dela na po
dročju porabne matematike, fizi
kalnih merjenj, biologije ter na 
interdisciplinarnem področju 
biologije in kemije. 

V glavnem se učenci te smeri 
vključujejo v nadaljnje izobraže
vanje na raznih višjih in visokih 
šolah. Ker je program precej 
zahteven, se zanj odločajo prete
žno učenci z odličnim uspehom 
ter bolj izraženim interesom za 
matematiko in naravoslovno po
dročje. 

Z razvojem podjetništva posta
ja znanje in z njim povezan člo
veški potencial prva in najvaž
nejša naložba sodobnega podje
tja. Tega izziva se še kako zave
dajo v EKONOMSKI ŠOLI, za
to je njihova glavna skrb, da bi s 
svojimi učenci, ki končajo pro
gram poslovno-finančna in trgo
vinska dejavnost ali trgovinski 
poslovodja, prispevali k uveljavi
tvi nove poslovno-razvojne filo
zofije v novih podjetjih. 

Kmetijstvu se obetajo lepši ča
si. Ta misel ni samo želja, ampak 
vse boj postaja realna potreba. V 
razvojnih načrtih ptujske občine 
ima kmetijska dejavnost po
membno vlogo zlasti pri razvoju 
manj razvitih področij, kjer so 
idealne možnosti za proizvodnjo 
vse bolj iskane zdrave prehrane. 
Na ptujski KMETIJSKI ŠOLI 
izobražujejo učence v vseh sme
reh kmetijske stroke. V dvelet
nem ali t.i. skrajšanem programu 
se učenci usposabljajo za kmetij
skega delavca in kmečko gospo
dinjo, v štiriletnem pa za kmetij

skega tehnika. 
Izobraževanje v kmetijski šoli 

v Ptuju je namenjeno za začetek 
dela na družbenih obratih ali 
kmetijah, pa tudi za nadaljnje 
izobraževanje. Učencem nudijo 
celo več, kot je opredeljeno v 
učnem programu. Omogočijo jih 
pridobitev znanja, kot n.pr. trak
torski izpit, znanje s področja 
kovinarstva, kuharski in šiviljski 
tečaj. 

Z letošnjim letom tudi ni več 
dvoma, kje in kako se bodo za 
program ELEKTROTEHNI
ŠKE USMERITVE vpisovali in 
izobraževali učenci, ki bi želeli 
postati elektrotehniki energetiki 
in elektrotehniki elektroniki oz. 
elektrikarji, saj je na podlagi 
sklepa odbora za usmerjeno izo
braževanje pri Izobraževalni 
skupnosti Slovenije ptujski Sred
nješolski center dobil status ma
tične šole, za katero so izpolnjeni 
materialni, pa tudi kadrovski po
goji. 

Zgodovina je tudi to 

Gremo 
v kino 

Kinopredstava ni samo spro
stitev in zabava. Ogled filma mo
ra biti tudi kulturno, umetniško 
in ne nazadnje vzgojno dejanje. 

Vzgoja, odnos do dobrega in sla
bega pa se prične oblikovati naj
prej v družini in ob vstopu v šo
lo, v šoli. Tudi prek filmskih 
predstav. 

Slednjega se zavedajo v ptuj
skem kinu, čeprav morajo v tem 
trenutku razmišljati o preživetju. 

Vendar pa z začetkom šolskega 
leta razmišljajo tudi o jutri, o 
skupnem oblikovanju filmskega 
programa. 

Jeseni načrtujejo takšen pro
gram, pri katerem bodo sodelo
vali obiskovalci. Njihove želje 
bodo zbrali z razgovori, anketa
mi, poskušali bodo predstaviti 
program s katalogom, s filmski
mi listi in seveda z veliko več so
delovanja s šolami. S temi so se 
vezi v zadnjem času nekako ra
zrahljale. Zato jih v kinu želijo 
obnoviti in ponuditi celovit pro
gram po želji in oceni šol. Želijo 
narediti korak naprej in predsta
viti izbrani film s filmskimi listi 
in uvodno razlago ter pogovo
rom po predstavi. Za vse to bodo 
pritegnili k sodelovanju strokov
njake za področje filma. 

' • • NaV 
Humor iz šolskih klopi 

in kar tako 
Profesor: »Kot vidimo, je bilo veliko znanih 

osebnosti v življenju anonimnih, slavo so si pri
dobili šele po smrti. Kaj meniš, Tomaž, bi bil 
Prešeren slaven, če bi živel še danes?« 

Tomaž: »Seveda! Pomislite, imel bi skoraj 
dvesto let in bi bil zagotovo najstarejši Slove
nec!« 

— No, Mihec, ti mi pa povej, zakaj je večina 
planinskih koč iz lesa ? 

— Zato, ker je kamen potreben za gradnjo 
planin! • 

— Očka, pojdi v trgovino in zamenjaj to 
kladivo, ki si mi ga kupil za rojstni dan. 

— Zakaj pa, Mirko ? 
— Ker je poh varjeno. Vedno me udari po pr

stih. 

Uš stenici: »Kako moreš biti tako neizobra
žena? Me že dolgo hodimo v šolo, o tebi pa tam 
še nikoli ni bilo nič slišati!« 

Pri razlagi je nekaj učencev ves čas motilo 
učitelja. Ta se je končno razjezil: 

— Veste kaj, jaz se trudim z vami. a mojih 
besed nihče ne posluša! 

— Kako da ne, se je oglasil Duško, saj moj 
očka vedno pravi, da imajo stene ušesa. 

— Janezek, zakaj govorimo pravzaprav ved
no,le o »materinščini«'.' 

— Zato, ker oče tako nima nobene besede! 

— Mami. danes ne smem v šolo. 
— Zakaj pa ne ? 
— Tovarišica je rekla, da noče videti nobe

nega, ki se ne bo naučil pesmice. 

— Mama, mi daš pet dinarjev za starega 
moža, ki zunaj kriči? 

— In kaj kriči' 
— Sladoled, sladoled. 

— Ata, pomagaj mi narediti matemati
čno nalogo, jaz je ne znam sam. 

Oče nekaj časa računa, potem vrne sinu zve
zek: 

— Tudi jaz ne znam izračunati. 
— No, ta je pa lepa! Jutri bom pa v šoli jaz 

kaznovan, ker ti nič ne znaš! 

— No, otroci, kdo mi lahko pove kakšen pri
mer za odgovornost? 

— Jaz, tovariš: na hlačah imam dva gum
ba: če se eden utrga, nosi drugi vso odgovor
nost! I 

— Dejan! Če bi našel deset dinarjev — ali 
bi jih vtaknil v žep? 

— Ne bi, tovarišica! 
— Tako je prav. Kaj bi napravil? 
— Kupil bi si dva sladoleda. 

— Tonček, povej, katera reka je daljša. Sa
va ali Donava? 

— Donava. 
— Točno. In za koliko? 
— Za dve črki. 

Tonček: ~ Domače živali so konj, ovca, vol, 
pes, maček . . . 

Učitelj: — No, .spomni se še kakšne. No. daj, 
daj! Umazana je, rada se valja po blatu, klati 
po tujih dvoriščih. No, Tonček.' 

Tonček v zadregi: — To pa sem jaz . . . 

— Sedaj bomo tvorili povedi s samostalni
kom voda. No, Tonček! 

— Sod je poln! 
— Kje imaš pa vodo ? 
— V sodu! 

Srečata se dva očeta. 
— Kako gre vašemu Dragcu v šoli? 
— Že malo bolje. Ampak na roditeljskem 

sestanku še vedno trdim, da sem njegov stric. 

— Koliko je polovica od tretjine? 
— Za matematika ena šestina, za hokejista 

pa deset minut! 

Učenci pišejo šolsko nalogo z naslovom »Kaj 
bi delal, če bi bil šef«. Vsi napenjajo možgane 
in pišejo, le Tonček sedi in si mirno vrta s pr
stom po nosu. 

— Zakaj ne pišeš, Tonček ? 
— Čakam na tajnico! 

Mama zajklja svojim zajčkom: 
»Neki čarovnik vas je potegnil iz klobuka! 

Zdaj pa konec vprašanj!« 

Jakec se po prvem dnevu pouka vrne domov 
in naznani, da ne bo šel več v šolo. 

— A zakaj ne? želi vedeti mama. 
— Ne znam pisati, ne znam brati, govoriti 

pa ne smem, torej nima smisla. 

— Vidim, da ima Janezek slabo oceno iz 
zgodovine. 

— O, dragi, ubogi otrok ni nič kriv. Kar na
prej ga sprašujejo stvari, ki so se zgodile že da
vno pred njegovim rojstvom. 

— Otroci, od mravlje se lahko nekaj nauči
mo. Mravlja dela ves dan in vse leto. Mravlja 
vedno dela in kaj se na koncu zgodi? 

— Da jo kdo pohodi! 

— Očka, koliko vrst mleka poznamo' 
— Navadno, alpsko, kondenzirano . . . Za

kaj pa sprašuješ? 
— Za domačo nalogo moram narisati kra

vo, pa moram vedeti, koliko pip ji bom narisal 
pod trebuhom. 

Ste že s l išal i . . . 
Največ gledalcev privablja vsakoletni silvestrski tek v brazilskem 

mestu Sao Paolu, ki ga vsakega 31. decembra okrog polnoči na 7 kilo
metrov dolgi progi neposredno spremlja okrog milijon ljudi. 

Najstarejši športnik, ki je doslej tekmoval v olimpijski areni, je 
bil švedski strelec Oscar Swahn, ki seje udeležil olimpijskih iger 1920 
v Antvverpnu in pri 72 letih ter 280 dneh še osvojil srebrno kolajno v 
streljanju na »bežečega jelena«. 

Najmlajša svetovna rekorderka doslej je bila južnoafriška plaval
ka Karen Vvette Muir, ki je v starosti 12 let in 328 dni leta 1965 v 
Blackpoolu dosegla svetovni rekord na 110 yardov hrbtno s časom 
1:08,7. 

Najtežji športnik doslej je bil ameriški rokoborec VVilliam J-
Cobb, ki so mu leta 1962 v Maconu v zvezni državi Georgia pred tek
mo natehtali nič-manj kot 363 kilogramov. Tudi najtežji igralec z žogo 
prihaja iz ZDA. Igralcu ameriškega footballa Bobu Pointerju so leta 
1972 v Kaliforniji natehtali 217 kilogramov. 

Največje hitrosti v nemotorskih športih dosegajo v padalstvu. ^ 
prostem padu padalci — preden odprejo padalo — v plasteh bliže 
zemlji drvijo s hitrostjo okrog 300 kilometrov na uro, v višjih plasteh, 
kjer je zrak redkejši, pa dosegajo celo nad 950 kilometrov na uro. 

Najvišji športnik, ki seje doslej poskusil kot vrhunski igralec košar
ke, je bil Brazilec Emili Rached. ki je leta 1971 tekmoval na paname-
riških igrah. Meril je 233 centimetrov. 

Prilogo Gremo v šolo 
je uredila Nataša Vodušek. 
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NAŠE VASI POD DROBNOGLEDOM 

Ocenjujemo turistični Polenšak 
Da so na Polenšaku doma Iju-

jje, ki jim je mar za videz kraja, 
občutimo na vsakem koraku. Na 
vsakem drugem ali tretjem kora
ku pa vidimo tudi kaj takega, kar 
^as malce zbode v oči in vsaj del
no zmanjša našo prvo vzhičenost 
nad lepoto kraja. 

Že od daleč, ko se pripeljemo 
iz gozda, nas pozdravi prijazna 
podoba Polenšaka. Vasi, ki se 
stiskajo okoli cerkve, položene v 
rahlo strmino, so na oko zelo 
privlačne. Polenšak ni zgolj po 
naključju turističen kraj, k turi
stični aktivnosti je tamkajšnje 

ljudi gotovo vzpodbudila lepota 
narave. Na srečo kraj ni napol
njen s hišami najnovejšega datu
ma in »najsodobnejše« arhitek
ture; to bi mu vzelo prej lepote, 
nekaj novosti v obliki zgradb pa 
se je lepo zlilo v staro celoto. 

Po prvem vtisu pogledamo le
vo in desno in žal moramo tudi 
tukaj ob cesti opaziti visoko zele
nje. Toda tu imajo srečo, da jim 
ob cesti ne rastejo visoke kopri
ve, temveč praprot, ki nekaj 

manj bode v oči; kljub temu bi si 
želeli za popolno podobo kraja 
kot turisti videti nizko travico, ki 
bi kazala posledice košnje. Malo 
naprej nas pozdravijo prijazne 
hiše, opazimo domiselno obliko
vane žive meje, ljudje torej dajo 
nekaj nase in na svoj kraj. 

Pred središčem, preden se 
povzpnemo do majhnega trga v 
senci mogočne lipe, nas dvakrat 
zaskeli v očesu. Desno ena, levo 
druga propadajoča zjgradba. Ni 
videli, da bi bilo v njiju življenje, 
to pozneje potrdijo tudi v kraje
vni skupnosti. Seveda pa turista 
vzroki ne zanimajo, vidi le dobro 
in slabo. 

Središče Polenšaka je gotovo 
na vrhu, čeprav so se krajevne 
službe preselile iz zasebne v no
vo, lepo zgradbo pod cerkvijo. 

Precej rož opazimo na vrhu pred 
gostilno in trgovino. Vidimo dva 
koša, pa nič smeti okoli njiju. Vi
dimo tudi pokošeno travo ob ce
stah, tudi okoli cerkve, pa še le
po urejeno živo mejo. 

Nekaj gradbenega meteriala, 
ki ga vidimo na poti proti šoli, 
nas ne sme motiti preveč, saj z 
njim ni mogoče v klet ali na pod
strešje, ko pa bo že služil name
nu, bo podoba kraja še nekoliko 
boljša. Ce ne vemo ali pa pozabi
mo na žulje pri gradnji turisti
čnega doma, zaželimo, da bi bila 
ta zgradba čimprej odeta v fasa
do in bi postala biser turistične

ga kraja. Ce je šolsko dvorišče 
po domače, vendar pa solidno 
urejeno, nas izza šole le pogleda
jo visoke, zastarane koprive; tam 
kosa že nekaj časa ni pela. Asfal
tirane poti se na poti iz središča 
spremenijo v makadamske, le-te 
pa so dobro vzdrževane in začu-
da — tudi ob njih je pokošena 
trava. 

Kot povsod jo mahnemo na 
pokopališče. S prve strani vidi
mo malce bolj površno, vendar 
pokošeno travo, ki bi jo bilo še 

Lep pogled na vas okoli cerkve. 

dobro odstraniti. Tudi na poko
pališču je trava pokošena, ni pa 
je veliko, saj je precejšnji del po
kopališča posutega z belim pe
skom. Opazimo novo mrliško ve
žico, grobovi, v glavnem lepo 
urejeni, so v »gosjem redu«, vsi 
pa, s prve in zadnje strani, obr
njeni k velikemu lesenemu križu 
v sredini. 

Pokopališče ograjuje precej vi
soka ograja iz betonske opeke. 
Pokukamo tudi za njo in se zgro
zimo. V smeri proti gozdu je bo-
hotišče koprivja, ki mu še nikoli 
nihče ni stregel po življenju. 

Pokopališče je znotraj urejeno. 

Med visokimi koprivami pa je na 
stotine odvrženih plastičnih 

ostankov sveč. Urejeno je sicer 
ograjeno odlagališče smeti, ven
dar s pokopališke strani ni ozna
čeno in tako ljudje ciljajo kar čez 
zid; mnogi žal ne zadenejo pra
vega mesta, okoli pa se jim ne da 
hoditi. 

Malce razočarane nas na poti 
nazaj nekoliko potolažijo lepo 
urejeni vinogradi ob cesti, lepa 
cesta in še nekaj pogledov na 
kmečka dvorišča. Poskušamo od
kriti kakšna črna odlagališča 
smeti, pa si morda nismo vzeli 
dovolj časa, da bi jih našli, ali pa 
jih res ni. V krajevni skupnosti 

izvemo, da organiziranega zbira
nja odpadkov žal nimajo; vzrok 
so tudi tu finančna sredstva. 

Dogovorijo pa se za zasutje 
kakšne jame, jo pozneje zagrnejo 
z zemljo in za nekaj časa je pro
blem rešen. 

Tudi po obisku Polenšaka da
mo na mizo ocenjevalno lestvico. 
Ocenjevanje cest, hiš, dvorišč, 
kmetij, pokopališča in splošnega 
videza vasi nam da oceno 7,35. 

Jože Bračič 
Marija Samec 

Domiselno urejevanje žive meje — posluh za lepo podobo vasi. 

Središče kraja z rožami in mogočno lipo. 

Proti gozdu — za ograjo pa 

'Opravičilo 
v prejšnji številki Tednika 

je pri sestavku Naše vasi pod 
drobnogledom — Gorišnica 
prišlo do napake in sta bili 
fotografiji pošte in mrliške 
vežice zamenjani. Upamo, da 
zaradi tega ne bo prišlo do 
hude krvi, in se opravičuje
mo. 

, Uredništvo. 

NAŠE VASI POD DROBNOGLEDOM 

In vendarle si naša Trnovska vas 
Odmev 

Grozljivo velik in sramotilen 
naslov vabi k branju zapisa v 
Tedniku, ki je ogorčil in užalil 
krajane Trnovske vasi. 

Škarje in platno sta v rokah 
novinarja (M. Samec in J. Bra
čič), ki lahko v vsakem kraju naj
de takšne vidike, da kraj opiše 
idealno, loči dobro od slabega in 
opiše oboje, ali pa zadevo po
pljuva! Pri nas sta se novinarja 
odločila za tretjo, najatraktivnej
šo varianto. 

Najbližje resnici je, žal, le opis 
DELA pokopališča. A tudi na 
njem je večji del grobov urejen, 
kar kaže, da odnos Trnovčanov 
do svojih pokojnih ni tako za
nikrn, kot ga prikazujeta novi
narja! 

Ob pobiranju grobarnine ugo
tavljamo, da tretjina lastnikov 
grobov ne živi več v našem kraju 
ali pa so njihovi naslovi celo ne
znani, vendar zaradi pietete gro
bov ne oddajamo novim lastni
kom, dokler ne ugotovimo, da se 
jim prejšnji odpovedujejo. Pri 
teh grobovih so seveda težave z 
vzdrževanjem! 

Smeti z improviziranega sme
tišča odvažamo dvakrat letno, 
travo kosimo najmanj trikrat. 

Očita se, da je cesta na poko
pališče pravi kolovoz. Avtoceste 
ali vlečnice s hladno coca colo še 
tako kmalu ne bo na naš Hum! 
Smo pa lani s krvavo napraska-
nim denarjem asfaltirali njen str
mi del, na urejevanje preostalega 
pa se pripravljamo letos. 

Glavni tarči negativnega opisa 
sta oba stanovanjska bloka. Če 
bi takšna bila, potem je naslov 
članka zgrešen, saj bloka nista 
VSA Trnovska vas! Pa takšna, 
kot sta opisana, nista! 

Pred blokom Kmetijskega 
kombinata so stanovalci že pred 
leti zasadili lepe breze in bore, ki 
so se razrasli v pravi majhen 
park. Potrebne lesene garaže so 
lične in ckolica čista. 

Inkriminirani učiteljski blok. 

iz katarega pa naslovniki počasi 
odhajajo, krasi več kot sedemde
set (iz jeze sem jih štel) cvetličnih 
lončkov in korit. (V zapisu piše, 
da stanovalci niso ljubitelji rož.) 
Vrt pred blokom je zelenjavni 
vrt, arboretum pa si po plačani 
vstopnini lahko novinarja ogle-
data v Mozirskem gaju ali Volč
jem Potoku. 

Prav tako so balkoni in okna 
trških hiš od Vršičevih. Čehovih, 
Fekonjevih, župnišča, trgovine 
MlP-a in drugih polne bujno 
cvetočih rož. Ob cesti pa nam ra
ste seveda trava, pa tu in tam tu
di kakšna kopriva. Ob prvi prili
ki bom natančno pogledal, kak
šna čuda rastejo drugod ob ce
stah. 

Kulturni dom da stoji sam se
bi v namen!? Upam, da bo to 
prebralo vsaj nekaj ljubiteljskih 
pevcev, tamburašev, igralcev ali 
slikarjev, ki so se predstavili v 
eni najlepših dvoran v naši obči
ni. 

Z nekoč mogočnih kmetij od
pada omet! Pa še res je! Pa še 
marsikaj drugega je odpadlo z 
njih — poleg duše in srca v teh • 
povojnih letih . . . Stotine hektar
jev zemlje, zadnji repi iz hleva, 
žito in pšenica, meso in mast iz 
tunke in zakoni, naravnani na 
uničenje kmeta . . . Vse to je 
spravilo nekoč trdne kmetije na 
kolena, mlade na beg v tujino 
(od koder se danes nekateri le še 
z mercedesom pripeljejo na gro
bove svojih staršev — domovi
na), kraj pa v zaostalost in živo-
tarjenje! 

Toliko o rožcah in koprivah. 
Ničesar pa ne piše o LJUDEH, 
zaznamovanih, ne po svoji kriv
di, ki želijo ujeti čas in razvoj. O 
ljudeh, ki so do asfaltne poveza
ve s svetom morali priti s prvo 
stavko krajevne skupnosti v Slo
veniji, ki so sami postaivli pošto, 
kulturni, lovski in gasilski dom, 
obnovili farno cerkev kot drago
cen kulturnozgodovinski in ver
ski spomenik, o ljudeh, ki so se 
komaj izognili (tudi s pomočjo 

Tednika) brezumni gradnji uni
čujočega hleva sredi vasi in so 
tik pred začetkom gradnje zdrav
stvene postaje in nerešljivo težko 
nalogo asfaltiranja krajevnih 
cest. 

Mnogo koristnejše bi bilo po
globljeno pisanje o vzrokih sa
momorov, predvsem mladih lju
di s celotnega območja Sloven
skih goric v ZR Nemčijo, kjer 
morajo dokazovati svoje nemške 
korenine! Zakaj šele krščanski 
demokrati Ptuja z odvetnico go
spo Čačkovičevo rešujejo večlet
no agonijo družine brez strehe? 
Kako je vsa krajevna skupnost 
priskočila na pomoč v požari' 
prizadeti družini, ki je v desetih 
dneh z nečloveškimi napori ob
novila mogočen hlev, ali o mla
dih gasilcih, republiških prvakih 
in njihovih mentorjih, ki so na 
mednarodnem tekmovanju v Av
striji med sto šestdesetimi skupi
nami osvojili prvo mesto . . . 

In neresnično je pisanje o delu 
tajnice krajevne skupnosti, ki 
svoje delo opravlja dosledno in 
ima vsako odsotnost iz pisarne, 
zaradi dela na terenu, dokumen
tirano. 

Pa se vrnimo zopet k pokopa
lišču, kjer smo začeli in kjer smo 
končali. Dragi gospod Ivan Can
kar, naš najstrožji kritik, zelo 
blago in ljubeznivo si iz istega 
kraja kot novinarja zapisal, da bi 
po smrti želel počivati na hribč
ku pri cerkvici Svetega Bolfenka, 
od koder bi še po smrti občudo
val lepoto teh krajev. Tvoj ljube 
či zapis hranimo trnovčani v sr
cu, čimprej pa želimo pozabiti 
tako celostno neupravičeni naj-
sramotilnejši zapis (in njegova 
avtorja) v zgodovini našega kra
ja! 

Avtor tega pisanja, brez drob
nogleda, vedno občuduje prele
pa kraja Žetale in Ptujsko Goro, 
ne verjame v tako slabo pisanje o 
lepem Destrniku in trdno brani 
svoj domači kraj! 

Kari Vurcer 

V nesreči nismo ostali sami 
17. julija se je dan nagibal pro

ti večeru, ko so se na nebu kazali 
nič hudega obetajoči oblaki. 
Utrujeni od napornega dela smo 
hiteli pri opravilu živine, da čim
prej opravimo in gremo k počit
ku. Bliskanje in grmenje se je po
časi približevalo našemu kraju. 
Naenkrat se je močno zabliskalo 
in zagrmelo in že se je pokazal 
močan plamen na našem sked
nju. Zbegani in nemočni nismo 
mogli rešiti ničesar, kar smo ime
li shranjeno pod skednjem. 
Ogenj je v nekaj sekundah zajel 
tudi novozgrajen in še nevseljen 
hlev. Pred očmi se nam je stem
nilo. Bili smo nemočni. Večletni 
trud vseh nas in vsa odpovedo
vanja so bila v trenutku uničena. 
Plamen je uničil vse, kar je bilo 
shranjenega pod streho (stroje, 
krmo, pšenico, koruzo itd.). 

Zah\alili bi se radi vztrajnim 
gasilcem, posebej še GD Biš, ki 
pogorišča niso zapustili, dokler 
ni bilo vse očiščeno. Celotna eki
pa je žrtvovala celo noč in dan. 
Pridružila pa se jim je množica 
sorodnikov, sosedov in sovašča-
nov, ki so nam dajali pogum in 
nam obljubljali, da ne bomo 
ostali sami. 

Na skromen način bi se radi 
zahvalili vsem, ki ste nam vztraj

no pomagali na kakršen koli na
čin, vsem tistim, ki ste darovali 
drevje, denar ali karkoli drugega. 
Seznam tistih, ki ste vpisani med 
darovalce, bo ostal v naši družin
ski kroniki, a je predolg, da bi ga 
objavljali v časopisu. Naj izreče
mo skromno besedo HVALA. 

Zahvalili bi se radi tudi Kme
tijski zadrugi Ptuj, Kmetijskemu 
kombinatu — DE Trnovska vas, 
Žagarju Čušu iz Prvencev, pre
vozniku Zeleniku iz Lenarta ter 
ekipi tesarjev. 

Hvala vsem sorodnikom, kra
janom celotne krajevne skupno
sti Trnovska vas, vaščanom iz 

Levanjcev. Hvala Kmečki zvezi 
iz celotne KS Trnovska vas in 
dela Destrnika. 

Na koncu smo dolžni zahvalo 
vsem, ki ste sodelovali v kakrš
nih koli akcijah in nas večkrat 
obiskovali v teh mučnih dneh. 
Hvala vsem, ki ste pozivali vse k 
dobrodelni akciji. 

Hvala tudi mali Katji, ki je na
šemu najmlajšemu — šestletne
mu Borisu podarila kolo, ker mu 
je njegovo uničil ogenj. 

Še enkrat vsem HVALA. 
Družina Ivančič, 
Trnovska vas 6 

Spoštovani Trnovskovaščani 
v uredništvu Tednika smo se odločili, da obiš

čemo za začetek vasi, ki so središča krajevnih 
skupnosti, in jih opišemo, kot smo jih doživeli, kot 
jih torej doživijo morebitni turisti ali drugi obisko
valci. Ponekod smo prijetno presenečeni, ponekod 
•"azočarani in te občutke prenesemo na papir. Ni-
^amo namena pljuvati po nikomer, nikomur pa 
nimamo namena karkoli spregledati. Vsak ima 

hek služimo s tem, da svoje vtise objavljamo. Ve
seli smo in spoštljivo preberemo vsak odmev na 
naše pisanje. Z željo po odmevih, pa naj bodo po
hvalni ali kritični, smo se zadeve tudi lotili. Kdor 
se odloči za protestno ali pohvalno pisanje o na
šem pisanju, je vzpodbujen k razmišljanju, je tako 
ali drugače prizadet. Le če nam ni vseeno, kako 
nas drugi vidijo in kako drugi mislijo o nas, bomo 
postali lepši in boljši. Edino to je namen naše ak
cije. 

Jože Bračič 
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Zveza te lesnokulturnih organizaci j 
občine Ptuj 
N a p o d l a g i 2 1 . člena s t a t u t a Z v e z e t e l e s n o k u l t u r n i h o r g a 
n i z a c i j občine P t u j , Izvršni o d b o r Z v e z e t e l e s n o k u l t u r n i h 
o r g a n i z a c i j občine P t u j 
razpisuje 
d e l a in n a l o g e 

— vodje de lovne skupnosti Z v e z e te lesnokultur
nih organizaci j občine Ptuj . ^ 

P O G O J I ; i 
— V I . s t o p n j a s t r o k o v n e i z o b r a z b e , I 
— 5 let d e l o v n i h izkušenj n a e n a k i h al i p o d o b n i h d e l i h , | 
— _ d a inna o r g a n i z a c i j s k e in v o d s t v e n e s p o s o b n o s t i . i 
K a n d i d a t b o i z b r a n z a m a n d a t n o d o b o 4 le t . 
P i s n e v l o g e z d o k a z i l i o i z p o l n j e v a n j u p o g o j e v na j k a n d i d a 
t i pošljejo na n a s l o v : Izvršni o d b o r Z v e z e t e l e s n o k u l t u r n i h 
o r g a n i z a c i j občine P t u j , Čučkova 8, v 8 d n e h o d d n e v a o b 
j a v e r a z p i s a . 
O i z i d u r a z p i s a b o m o k a n d i d a t e o b v e s t i l i v 3 0 d n e h p o 
p r e t e k u r a z p i s n e g a r o k a . 

I n f o r m a c i j e g l e d e p l a č e v a n j a 

p r i s p e v k a z a z a k l o n i š č e z a l e t o 

1 9 9 0 
Oddelek za ljudsko obrambo in uprava za družbene prihodke dajeta 

skupno informacijo o zbiranju in porabi sredstev za gradnjo zaklonišč. 
Zaradi raznih vprašanj in ugibanj glede plačevanja prispevka za za

klonišče vas obveščamo, da je obveznost plačevanja prispevka prenehala 
z 31. 3. 1990, kar je razvidno iz odločbe na hrbtni strani. Letna stopnja' 
0,06 % se spremeni na eno četrtino, kar pomeni 0,015 %. 

Vse tiste, ki ste zraven odločbe prejeli položnico z bremenom za za-' 
klonišče, pa seznanjamo, da gre za zaostanek na račun prve akontacije, j 

Vsi tisti, ki ste poravnali obveznosti v celoti ob drugi akontaciji ter^ 
preveč plačan znesek dobili vrnjen, in tisti, ki ste obračun opravili na 
upravi za družbene prihodke, nimate več obveznosti iz naslova prispevka 
za zaklonišče za leto 1990. Obveznosti imate le tisti, ki tega prispevka še 
do danes niste poravnali. 

Dodatne informacije dobite na upravi za družbene prihodke pri refe
rentu za odmero obveznosti od stavb Zvonku Kokolu. 

V letu 1989 je bilo zbranih sredstev s tega naslova 88.688,20 din, v pr
vih treh mesecih tega leta pa 52.535,80 din in se v celoti namenjajo za sa
nacijo zaklonišča pod gradom. Ker omenjena sredstva ne zadoščajo za 
gradnjo zaklonišča osnovne zaščite, bodo s tem ustvarjeni pogoji za tri za
klonišča dopolnilne zaščite. 

Menimo, da so zbrana sredstva ustrezno naložena in da bodo v celoti 
upravičila svoj namen. Oddelek za ljudsko obrambo 

in uprava za družbene prihodke 

Avtošola Amater 
iz Kidričevega 

Nizu številnih zasebnih avtošol v ptujski občini seje pridružila še^ 
ena — avtošola AMATER iz Kidričevega, ki jo vodi Zlatko Kampl z 
Zgornje Hajdine 57. Povedal je, da je pred nekaj leti v tem kraju zelo 
dobro delovala avtošola pod okriljem AMD Kidričevo, saj je prazno
vala že 25-letnico delovanja. Po nekajletnem zatišju jo je Zlatko 
Kampl ponovno oživil. Izpit inštruktorja za vozila kategorije B ima že 
13 let, končal je poklicno kmetijsko šolo in šolo za poklicne voznike, 
ob inštruktorskem izpitu ima opravljeno tudi kategorijo C. 

Avtošola Amater ima svoje prostore v Kopališki 6 v Kidričevem, 
zajema pa dokaj široko območje, vse tja do Ptujske Gore in vasi okoli 
Kidričevega. Cestnoprometne predpise bodo posredovali za to uspo
sobljeni predavatelji, v istih prostorih bo potekalo tudi predavanje iz 
prve pomoči, zdravniške preglede bodo kandidati opravili v Ptuju. Za 
praktično vožnjo ima na razpolago dva Yuga 45 in ob tem zaposlene
ga še enega inštruktorja. Preizkusi v tehniki vožnje se pričnejo v Ki
dričevem, sklenejo pa v Ptuju. Povedal je, da se lahko kandidati za 
teorijo o cestnoprometnih predpisih in praktično vožnjo prijavijo v 
torek in četrtek med 15. in 16. uro v Kopališki 6 v Kidričevem ali pa 
po telefonu 781-107 med 19. in 21. uro. 

Cene pri avtošoli AMATER so konkurenčne: za uro praktične 
vožnje bodo kandidati odšteli 130, za cestnoprometne predpise pa 
350 dinarjev. Vida Topolovec 

Zlatko Kampl ob svojem Vugu 45. 
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Godbeniki iz Avstrije Vojteh Rajher in Janez Lah na obisku pri Destrničanih (foto: MS) 

Na Destrniku si želijo turistov 
Turistično društvo na Destrniku prireja 

vsako leto svoj kmečki praznik. Letos je bil 
že deseti. Prireditelji so ga organizirali neko
liko drugače kot prejšnja leta. Namen prazni
ka je, da bi obiskovalcem prikazali stare 
kmečke običaje in opravila. Seveda si organi
zator — Turistično društvo — prizadeva, da 
bi v te idilične kraje privabili turiste, ki sedaj 
sem bolj poredko zaidejo. Možnosti za razvoj 
turizma, predvsem kmečkega, na Destrniku 
in v okolici ne primanjkuje. 

Prireditev so pričeli godbeniki iz Avstrije. 
Da je zanimanje za take prireditve veliko, še 

je dalo opaziti že zjutraj. Mladi so prišli iz ra
dovednosti, starejši iz nostalgije. Prireditelji 
so poskrbeli tudi za zelo nazorno prikazova
nje del. Tako so na prireditvenem prostoru 
trli lan, predli, mlatci so prikazali ročno mla
tenje, s slamo so prekrivali tudi hišo in pred
stavili še veliko drugih del, ki jih je moderni
zacija izrinila iz vasi. 

Na pobudo gospoda Žampe in domačinov 
so povabili v nedeljo tudi župana Vojteha 
Rajherja in predsednika IS jneza Laha. Prva 
moža občinske vlade sta se povabilu odzvala, 
pa čeprav sta bila še na dopustu. Skupaj z 

odgovornimi v KS so si ogledali celotno kra
jevno skupnost. Obiskala sta tudi tri kmetije, 
več ni dopuščal čas, in se tako sama prepriča
la, kakšne možnosti nudijo ti hribi. Navduše
nje je bilo obojestransko. Ugotovili so, da v 
bodoče morajo storiti več, da bi nadarjene 
ljudi obdržali v teh krajih in razvijali pred
vsem družinsko kmetovanje. 

Vsi so zatrjevali, da si v prihodnosti želijo 
še takšnih srečanj, saj se s prijateljskim pogo
vorom tudi da rešiti marsikatera težava. 

Marija Slodnjak, 

Traktoristi so tekmovali 
Za soboto napovedano regij

sko in občinsko tekmovanje trak
toristov oračev je deževje pre
maknilo na nedeljo. Na parceli 
Kmetijskega kombinata Ptuj v 
Borovcih se je zbralo 39 oračev, 
nekaj manj kot prejšnja leta. Si
cer je bilo z organizacijo regij
skega tekmovanja nekaj težav. 
Organizator bi namreč morala 
biti KZ Rače, pa je zaradi težav z 
reorganizacijo pospeševalne 
službe organizacijo odpovedala. 
Nekaj ptujskih zanesenjakov z 
dipl. ing. Damjanom Finžgarjem 
pa je vzelo stvar v svoje roke, saj 
so imeli izkušnje že z lanskolet
nega tekmovanja. Na pomoč jim 
je priskočilo zastopstvo firme Ci-
ba-Gegy Kmetijske zadruge iz 
Podravja in nekaj drugih firm. 

Tekmovanje je bilo razdeljeno 
na dve disciplini — oranje, kjer 
se ocenjuje trinajst elementov in 
spretnostna vožnja traktorja s 
prikolico. Letos prvič ni bilo teo
retičnega preizkusa, vse pa kaže, 
da bo v prihodnje pomembno sa
mo obvladovanje traktorja in 
pluga, saj tako predpisuje sveto
vni pravilnik. Tekmovalci so bili 
razdeljeni v štiri skupine: oranje 
s tribrazdnim plugom, z dvo-
brazdnim plugom posebej za 
mladince, člane in ženske. 

Tekmovalci so pokazali dobro 
znanje in precej spretnosti, rezul
tati pa so naslednji: 

V regijskem merilu je med žen
skami (samo dve tekmovalki) 
zmagala Ksenija NovaK, aruga 
pa je bila Bogdana Keček, obe iz 
aktiva mladih zadružnikov Or
mož. V kategoriji tri- in več-
brazdnih plugov je zmagal Jože 
Lehner iz Agrokombinata Le
nart, drugi je bil Drago Ciglar, 
KK Ptuj-Ptujsko polje, in tretji 
Rudi Kramer iz AK Lenart. 

V oranju z dvobrazdnim plu
gom je med mladinci zmagal Ra
do Firbas iz KS Ptuj, ki je osvojil 
tudi občinski naslov, drugi je bil 
Boštjan Drevenšek, KZ Lovrenc, 
in tretji Marjan Hazemali, prav 
tako iz KZ Lovrenc. Drevenšek 
in Hazemali sta zasedla drugo 

Pri ocenjevanju oračev je pomembnih trinajst elementov 

oziroma tretje mesto tudi v ob
činskem merilu. Med člani v isti 
kategoriji, torej z dvobrazdnim 
plugom, je postal regijski prvak 
Miran Mustafa iz KS Rače, ki je 
obenem tudi najboljši orač v Po-
dravju, drugi je bil Stane Kle-
menčič iz AK Lenart in tretji 
Alojz Meglic, KZ Rače. 

Omenimo še najboljše člane 
(nad 23 let) v oranju z dvobrazd
nim plugom v občinskem merilu: 
zmagal je Stanko Valič, drugi je 
bil Peter Slana in tretji Anton Pe-
klar, vsi trije iz KZ Ptuj. 

Prva dva iz vsake ksupine v re
gijskem merilu se bosta pomerila 
za naslov republiškega prvaka v 
oranju na tekmovanju, ki bo 8. 
septembra v Braslovčah. 

J. Bračič 

Kako trden je niust 
Na krajevni cesti Popovci — 

Gorca, tam, kjer cesto seka Dra-
vinja, je star betonski most. Po-
povški most, kot mu pravijo do
mačini, je od vseh pozabljen, to 
se vidi na prvi pogled. Od vseh 
pozabljeni so tudi ljudje na dru
gi strani mostu, kjer je pod halo
ške strmine stisnjenih pet hiš, na 
most pa je vezanih še okoli 45 
lastnikov zemlje na desnem bre
gu Dravinje. Tudi kakšen stroj 
Kmetijskega kombinata občasno 
zapelje čezenj. Prvi, drugi in tre
tji pa mostu ne bodo mogli več 
dolgo uporabljati. Pesimisti pra
vijo, da se bo zrušil ob prvi večji 
obremenitvi. Res je most pri dru
gem sredinskem stebru že močno 
pogreznjen; betonski stebri men
da slonijo na lesenih pilotih, ki 
so strohneli. 

Pred tremi leti je Vodnogospo
darsko podjetje tu izvedlo regu
lacijo potoka. Takrat je bil nji-

šah plačujejo samoprispevek 
Podlehniku, ta pa 3e je že zdav, 
naj obrnil od njih ali pa jih splo), 
nikoli ni poznal. Z leve strani sta 
drugi dve krajevni skupnosti 
njuni krajani hodijo čez most ob! 
delovat zemljo. 

Kdo bo torej plačal novi 
most? V prvi vrsti bo morala 
podlehniška krajevna skupnost 
nekaj narediti za svoje krajane 
Videm in Dolena pa ne bosta 
smela ostati križem rok. S tem 
namenom so na protestnem sho-
du v ponedeljek sestavili tudi ak-
cijski odbor, ki bo usklajeval in. 
terese in predvsem vodil bitko za 
denar. Na shodu so bili poleg 
predstavnikov KS Podlehnik še 
predstavniki občinskega sekreta
riata, ki ima v svoji pristojnosti 
tudi ceste, in predstavniki vodne
ga gospodarstva. Most je sicer 
cestni objekt, vendar so za dobre 
mostove zainteresirani tudi vo-

Protestni zbor ob popovškem mostu 

hov interes, da bi zgradili nov 
most, saj stebri sredi občasno po
divjane Dravinje tudi z vidika 
vodnega gospodarstva niso zaže
leni. Pa takrat menda ni bilo po
sluha v krajevni skupnosti, ki naj 
bi prispevala vsaj deset odsto
tkov vrednosti novega mostu. Na 
tak način so namreč zgradili vse 
mostove v krajevni skupnosti 
Dolena. V tem primeru gre prav
zaprav za nesrečno okoliščino, 
da se prav na tem popovškem 
mostu srečujejo ali pa razhajajo 
interesi treh krajevnih skupnosti: 
Podlehnik, Videm in Dolena. 
Prebivalci v omenjenih petih hi-

darji, zato so včeraj tudi obljubili 
40-odstotni delež pri gradnji mo
stu, ki naj bi veljal od 1,5 do dva 
milijona dinarjev. Kako bo z 
drugimi šestdesetimi odstotki, je 
seveda še odprto vprašanje, ki ga 
bo treba reševati po hitrem po
stopku. Morebitne jesenske viso
ke vode lahko 70-letnemu starč
ku spodbijejo noge. Pot za pet. 
gospodinjstev in za spravilo pri
delkov pa je potem samo po dol
gih, blatnih obvoznih cestah, v 
slabem vremenu pa te sploh niso 
prevozne. 

- .. . . . • _ J. Bračič. 

UMRL ZA POSLEDICAMI 
NESREČE 

V prejšnji številki smo poroča
li, daje v naselju Miklavž pri Or
možu osebni avto, ki ga je vozil 
Ivan Damiš s Hardeka, obstal na 
boku na travniku in da sta med 
prevračanjem voznik in njegov 
15-letni sopotnik padla iz avto
mobila. Zvedeli smo, da je v pe
tek, n. avgusta, 15-letni Igor 
Gradišar iz Ljubljane zaradi hu
dih poškodb v omenjeni prome
tni nesreči umrl v ptujski bolniš
nici. 

DEKLICA PRED AVTO IN V 
SMRT 

V soboto, 18. avgusta, ob 11. 
uri je po magistralni cesti od 
Hajdine proti Podlehniku vozil 
tovorni avtomobil Daniel Fras iz 
Slovenske Bistrice. V bližini na
selja Tržeč je izza osebnega avto
mobila stekla čez cestišče 8-letna 
deklica, državljanka Turčije, za
časno stanujoča v Berlinu. Voz
nik tovornjaka nesreče ni mogel 
preprečiti, zadel je deklico in ta 
je na kraju nesreče umrla. 

Zasadi 
povezani 
s svetom 

Vodja gradben<»ca odbora Alojz 
Novak (Foto J. Bračič.) 

Kraj smo obiskali dan pred 
koncem asfaltiranja zadnjih de
lov ceste in vodja gradbenega 
odbora iz zaselka Zasadi Alojz 
Novak nam je z navdušenjem go
voril o tem, da je kraj sedaj pove
zan praktično z vsem svetom. 

Ljudje iz zaselka Zasadi v Bra-
tislavcih so gramoziranje in širje
nje ceste začeli že lani decembra; 
vsaka domačija je v ureditev ce
stišča vložila okrog 20.()()() dinar
jev, krajevna skupnost Polenšak 
pa 8 odstotkov vrednosti investi
cije. Asfaltiranje 2100 metrov 
dolgega odcepa krajevne ceste fi
nancira republiški sekretariat za 
kmetijstvo, dvajset odstotkov pa 
prispeva krajevna skupnost. 

Otvoritev ceste od Zasadov 
proti Juršincem bodo pripravili 
25. avgusta. Prvi, ki si po mnenju 
krajanov zasluži, da se popelje 
po njihovi cesti, je domačin mag. 
Milan Lovrenčič, ki je veliko po
magal pri gradnji ceste. 

M. Samec 

Po magistralni cesti od Ptuja 
proti Zavrču je v nedeljo, 19. av-

VOZNIK UMRL ZARADI PO
ŠKODBE 
gusta, ob 4.30 vozil osebni avto 
25-letni Zdenko Vajda iz Stojn-
cev 36. V naselju Bukovci je iz 
neznanega vzroka zapeljal na 
nasprotni vozni pas in s spred
njim delom avtomobila trčil v 
betonski prepust. Voznik in nje
gov sopotnik Branko Meznarič 
iz Bukovcev 66 a sta padla iz vo
zila. Voznik Zdenko Vajda je bil 
tako hudo poškodovan, da je 
kmalu po nesreči umrl. Sopotnik 
Meznarič je bil lažje poškodovan 
in so mu nudili pomoč v ptujski 
bolnišnici. 

UMRL VOZNIK TRAKTORJA 
V četrtek, 16. avgusta, popold

ne je 21-letni Marjan Čebular iz 
Zagaja pod Bočem na domačem 
travniku z obračalnikom, priklju
čenim na traktor, obračal krmo. 
Med vožnjo navzdol je zavil v le
vo in traktor se je prevrnil. Obra
čalnik je fanta pokopal pod se
boj in je umrl. Našli so ga šele 
čez nekaj ur. 

HUDO POŠKODOVAN MO-
PEDIST 

V sredo, 15. avgusta, je Natali
ja Novak iz Pečk 4 vozila osebni 
avto proti Majšperku. Pri hiši 
Pečke št. 30 a je s svojim vozilom 
zapeljala na dvorišče in med 
obračanjem je vzvratno zapeljala 
na regionalno cesto. S tem je za
prla pot vozniku kolesa z motor
jem Alojzu Purgu iz Stranskih 
Makol 4, ki je tedaj pripeljal po 
cesti. Prišlo je do trčenja, v kate
rem je bil Purg hudo poškodo
van in so ga prepeljali v ptujsko 
bolnišnico. 

POIZVEDBA ZA NEZNANIM 
VOZNIKOM 

Prejšnji petek ob 21. uri je pri
šlo na Zagrebški cesti v Ptuju do 
prometne nezgode, v kateri je bil 
poškodovan pešec Roman Vau-
potič iz Stanošine 13 a, KS Pod
lehnik. Zadel ga je voznik oseb
nega avtomobila, ki po nezgodi 
ni ustavil. Za njim pristojni orga
ni še poizvedujejo. 

ČRNA KRONIKA 
VOZNICA IN POTNICI PO
ŠKODOVANI 

Po magistralni cesti od Maclja 
proti Mariboru je v četrtek, 16. 
avgusta, ob 9.30 vozila osebni 
avto Verica Ognjanovič iz Beo
grada. Pri naselju jurovci je za
čela prehitevati drugo vozilo. V 
blagem ovinku jo je zaneslo na 
levo bankino, po kateri je še vo
zila okoli 55 metrov, nato pa je 
sunkovito zavila v desno. Zaradi 
tega jo je zaneslo čez cesto na 
desno bankino in v nasip, tu jo je 
odbilo nazaj na cestišče, kjer se 
je avto prevrnil. Pri prevračanju 
sta padli iz vozila voznica Verica 
in njena sopotnica Aleksandra 
Ognjanovič, ki nista bili pripeti z 
varnostnim pasom. Obe sta bili 
huje poškodovani, prav tako tudi 
80-letna sopotnica Irena Plavšič 
iz Beograda. Vse tri so prepeljali 
v ptujsko bolnišnico. 
VOZNICA HUDO POŠKODO
VANA 

Po regionalni cesti od Središča 
ob Dravi proti Ormožu je v pe
tek, 17. avgusta, vozil avto itali
janski državljan Mauro Marselli. 
V križišču regionalnih cest pri or-
možu ni upošteval prometnega 
znaka križišče s prednostno ce
sto. Zapeljal je v križišče prav te
daj, ko je iz smeri Ormoža pripe
ljala z osebnim avtom Irena Čeh 
z Vinskega Vrha 65, KS Miklavž 
pri Ormožu. Prišlo je do trčenja. 
Hudo poškodovano Ireno Čeh 
so prepeljali v ptujsko bolnišni
co. 
TRČENJE ŠTIRIH AVTOMO
BILOV 

V soboto, 18. avgusta, ob 5.35 
se je po magistralni cesti od 
Maclja proti Hajdini peljal z 
osebnim avtomobilom grški dr
žavljan Birlis Charistos. Zunaj 
naselja Podlehnik je zapeljal na 
nasprotni vozni pas, po katerem 
je prav tedaj z osebnim avtom 
pripeljal avstrijski državljan 
Franz Saringer. Vozili sta trčili. 
Pri tem je grški državljan s svo
jim vozilom oplazil še avto, ki ga 
je vozil Jože Orešnik iz Maribo
ra, voznik Saringer pa je zapeljal 
na levi prometni pas in tam trčil 
v avto grškega državljana Deme-
trija Tiamantakisa. V nezgodi je 

bil huje poškodovan le Birlis 
Charistos in so ga prepeljali v 
ptujsko bolnišnico. 

SMRTNI DOTIK TV ANTENE 
Petletna Barbara Fekonja iz 

Hajdoš 3/d se je v petek, 17. av
gusta, dopoldne v sobi dotaknila 
sobne televizijske antene, ki je 
bila pod 220-voltno napetostjo. 
Udarec električnega toka je bil 
tako močan, da je deklica umrla. 
Vzrok za napetost v televizijski 
anteni še ugotavljajo. 
POGORELO GOSPODARSKO 
POSLOPJE 

Prejšnji torek, 14. avgusta, ob 
14.45 je nastal požar na gospo
darskem poslopju Franca Perna
ta v Župečji vasi 14, KS Lovrenc 
na Dravskem polju. Zgorelo je 
leseno gospodarsko poslopje 
12 X 18 metrov z vsem, kar je bi
lo pod njegovo streho. Po nestro
kovni oceni je škode za več kot 
pol milijona dinarjev. Ugotovili 
so, da je požar nastal, ko so s pu-
halnikom spravljali slamo. Ne
kaj slame se je ovilo okoli osi 
elektromotorja, kjer se je segrela 
in zagorela, ogenj pa se je hitro 
razširil. 
STRELA NETILA POŽARE 

Med neurjem, ki se je v sredo, 
15. avgusta, popoldne razbesnelo 
nad nekaterimi kraji našega ob
močja, je udarila strela v gospo
darsko poslopje Stanka Kmetca 
v Apačah 228, KS Kidričevo. Po
gorelo je poslopje z leseno lopo, 
po dve toni pšenice in koruze, 
precej sena, mizarski stroj, dva 
elektromotorja, stroj za luščenje 
koruze, obračalnik za seno in ra
zno drugo kmetijsko orodje. Iz 
gorečega poslopja so rešili živi
no, le en prašič je zgorel, tri pa 
so zaradi opeklin morali zaklati. 
Tudi tu ocenjujejo, da je materi
alna škoda krepko čez pol milijo
na dinarjev. 

Med dežjem se je ob tem neur
ju na Ptuj in okolico precej na 
gosto vsula toča, ki je napravila 
največ škode na dozorevajočem 
sadju. 

Nevihta je ta dan divjala tudi 
nad Pomurjem, kjer je udar stre
le zažgal dve gospodarski po
slopji. Največ škode je utrpel 

Viktor Lovrec iz Terbegovec v 
radgonski občini. Zgorelo mu je 
475 kvadratnih metrov ostrešja, 
500 kubikov sena, 10 ton pšenice 
in veliko drugih pridelkov, stro
jev in orodja. Škode je za več kot 
650.000 dinarjev. Le desetino te 
škode pa je utrpel Jože Malačič v 
Andrejcih 49 v soboški občini, ki 
mu je nekaj minut pozneje prav 
tako udar strele zanetil gospo
darsko poslopje. Sosedom in ga
silcem se je posrečilo požar ome
jiti in pogasiti, da ni nastala še 
večja škoda. 

ZGOREL AVTO 
Prejšnji ponedeljek zvečer je 

Francu Jaušovcu iz Zamušanov 
30 med vožnjo skozi naselje Cve-
tkovci zagorel osebni avto audi. 
Voznik je takoj začel gasiti in pri 
tem dobil opekline po rokah. Pri
hiteli so gasilci, poleg domačih 
še s Formina in iz Podgorcev, ter 
pogasili ogenj. 

FF 

T E D N I K 
TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za časopisno in ra
dijsko dejavnost RADIO-TEDNIK 
PTUJ. UREDNIŠTVO: Franc La
čen (direktor in glavni urednik), 
Ludvik Kotar (odgovorni ured
nik), Jože Šmigoc (namestnik 
odgovornega urednika in lek
tor), Štefan Pušnik (tehnični 
urednik); Jože Bračič, Ivo Člani, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataša Vodušek in Milena Zupa-
nič (novinarji). PROPAGANDA: 
Oliver Težak. NASLOV: Radio — 
Tednik, Raičeva 6, 62250 Ptuj, 
p.p. 99; tel. (062) 771-226; faks 
(062) 771-223. Celoletna naro
čnina 250 dinarjev, za tujino 480 
dinarjev. ŽIRORAČUN pri SDK 
Ptuj: 52400-603-31023. Tisk: GZP 
Mariborski tisk Maribor. Na pod
lagi zakona o obdavčevanju pro
izvodov in storitev v prometu je 
TEDNIK uvrščen med proizvode, 
za katere se temeljni davek ne 
plačuje. 


